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Poslovne enote: CELJE, ČAKOVEC, JESENICE, KOPER, KOPRIVNICA, 
KRANJ, KRŠKO, MARIBOR, MENGEŠ, MURSKA SOBOTA, NOVA GORICA, 
NOVO MESTO, POSTOJNA, TRBOVLJE in LJUBLJANA s poslovalnicama 
Zagreb in Rijeka

ALOJZ PAJNIČ, PREDSEDNIK MESTNEGA ODBORA SINDIKATA DELAVCEV 
KMETIJSTVA, ŽIVILSKE IN TOBAČNE INDUSTRIJE NA OBČNEM ZBORU:

SINDIKAT NA J BO
V SREDIŠČU DOGAJANJ i

Delavska
enotnost

Dolžnost delovnih kolektivov in družbe je, da iščejo perspektivo v osnovni 
proizvodnji, ne pa v tako imenovanih dopolnilnih dejavnostih
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»■Dinamični družbeno eko- 
nomski razvoj, kateremu daje 
vsebino gospodarska in družbe
na reforma, v veliki meri vpli
va na proizvodno ekonomski 
položaj ni na perspektivo posa
mezne gospodarske panoge. V

Sto oo -o nriirinili in i7nolnili obveznico za 
m^m“ač^žl "nice ki ste Jo dobili po
Pošti? Če se še niste, odločite se še danes

!*!jDlKATI V CELJU OCENJUJEJO LETOŠNJE VOLITVE:

V*

Čeprav s pridržkom
— dobro

Svojo zadnjo sejo je predsedstvo celjskih sindikatov po- 
fVe,i|o predvsem oceni letošnjih volitev. Zaključno oceno te 
azP|ave pa bi lahko strnili v naslednjo ugotovitev:

Kljub nekaterim pomanjkljivostim v političnih in tehnično 
y9Sr'izacijskih pripravah so bile volitve vendarle uspešne.

odstotek udeležbe na volitvah pa priča o zavesti proiz- 
b ia!cev, da so volitve odbornikov in poslancev sila pomem- 

n dogodek v procesu družbenega upravljanja, da se le-ti 
sukajo, da je od njihove izbire bodočih odbornikov in po- 

1Cev v marsičem odvisno nadaljnje prevrednotenje tako
lih kot ekonomskih odnosov.

in prav gotovo ne naj-
sWwehtna pripomba celjskih 
Prertv5iV?v. velja zamudi v 

nih pripravah, ki so jo vo-ociiižaija-Mv1 zakonodajni organi 
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l11 itpf,MCe’ Ta začetna zamuda. 
sanjo Una nerazčiščena, vpra- 
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volili 114 kandidatov. In samo. 
v eni volilni enoti so evidentto 
rali enega možnega kandidata, 
v dobri polovici volilnih enot 
pa so se odločili za dva ali za 
tri kandidate. Podobna je ugo
tovitev za delo občinske kan
didacijske konference; le med
občinska kandidacijska konfe
renca si je prisvojila vlogo vo- 

. lilnega telesa, s tem da je od 
petih kandidatov za en poslan- 
ski mandat sprejela le enega 

. kandidata.
Vendar pa sindikati v Celju 

pristavljajo, da. niti politični 
zbori niti kandidacijske konfe
rence, še manj pa zbori voliv
cev niso dosegli svojega osnov
nega namena: vse premalo je 
bilo občutiti prizadevanje pro
izvajalcev, da bi volilni pro
gram, ki bi naj sicer predstav
ljal osnovno, vsebinsko usmeri
tev teh ' konferenc, dejansko 
predstavljal, dogovor občanova 
proizvajalcev o tem, katere na
loge in cilje: si zastavljamo in 

ijih š skupnimi močmi in s 
skupnimi /prizadevanji. namera
vamo uresničiti v prihodnjem 
obdobju. Preprosteje povedano: 
na teh konferencah smo sicer 
razpravljali o tem, koga bomo 
volili in po kakšnih kriterijih, 
nismo pa se dogovorili o tem, 
kaj hočemo v pihodnje storiti 
in kaj terjamo od tistih, za, ka
tere Smo se odločili, da jih 
lahko izvolimo. Kljub časovni 
stiski, v kateri so bili ^izvedeni 
ti zbori, je vendarle očitno, da 
v sindikatih nismo znali v ce
loti izkoristiti te družbeno-po- 
litične akcije!

V celjskih sindikatih tudi 
niso zadovoljni s sestavom 
predlaganih kandidatov. Res je 
sicer, da sestav kandidatov, so
deč po izobrazbi, razkriva bi
stvene premike v primerjavi s 
prejšnjimi volitvami, saj je. le
tos očitno prevladala težnja, da 
naj kandidirajo predvsem tisti, 
ki so bolj izobraženi. Tako se 
ie torej kriteriju — aktivne? 
delo v družbeno političnem 
življenju — pridružil kot ena
kovreden kriterij — znanje. Le

tako si lahko razložimo dej
stvo, da je bilo izvoljenih le 
4,4 l/o kandidatov, ki so dokon
čali samo osemletko. In res je, 
da so bili za.kandidate izbrani 
v pretežni večini člani Zveze 
komunistov,, da je narasel od
stotek kandidatov iz neposdne 
proizvodnje, nikakor pa se ni 
mogoče sprijazniti z dejstvom, 
da je bilo med 114 izvoljenimi 
kandidati za odborniška mesta 
le 19 žensk, pri tem pa 35 Vo 
zaposlenih v celjski, občini 
predstavljajo ■ p.rav ženske.. Se : 
bolj 'porazna je podoba, če, pre
sojamo sestav . kandidatov po 
starosti: komaj 16,6% izvolje
nih kandidatov je bilo mlajših' 
od 30 let! Vzroki za to so si
cer znani ih obsegajo /pisano 
paleto vse v od . prevelike pre- : 
obremenjenosti zaposlene žen
ske z domačim delom pa tja 
do tega, da se, mladi sami pre
malo aktivno vključujejo v 
družbeno življenje/ Res- pa je 
bržčas tudi' to. da smo v svojih 
kriterijih veliko' strožji:. tedaj, 
kadar gre za žensko ali. za mla- 

z/dega človeka, ki bi naj oprav
ljala pomembnejšo družbeno, 
'funkcijo. Zato tildi ni mogoče 
misliti, da' bomo sestav kandi
datov že na prihodnjih volit
vah bistveno spremenili v prid 
žensk in mladih. .Ce bomo ho
teli v prihodnje postopoma po
pravljati neustrezen sestav od
bornikov in poslancev, potem 
je treba že zdaj in neprestano 
odstranjevati vzroke, ki prepre- 

1 čujejo, da bi volili Več žensk in 
več mladih v predstavniške or
gane. Tudi v sindikatih se tej 
nalogi ne bomo smeli več iz
mikati. .....

Slednjič-—sindikati v Celju 
predlagajo, da bi do prihodnjih 
volitev kazalo razmisliti še o 
dveh zadevah. Najprej: čemu 

..nekatere poslance še voliti ne
posredno, druge pa posredno? 
Zakaj bi o izvolitvi nekaterih 
kandidatov za poslance odločal 
samo ozek krog državljanov, o 
drugih pa vsi volivci? Zakaj še 
dvojni kriteriji, če se odloča
mo za nadaljnjo demokratiza
cijo družbenega življenja? Dru
gi pomislek celjskih sindikatov 
pa velja zborom delovnih lju
di. Kljub temu, da volilni si
stem opredeljuje te zbore kot 
mesto, kjer. lahko volivci po
trdijo, sprejmejo ali pa dopol
nijo odločitve kandidacijskih 
konferenc, se je v resnici izka
zalo, da predstavljajo samo golo 
formalnost in da jih volivci 
sami tako pojmujejo, če pa je 
temu tako, predlagajo sindikati 
v Celju, bi jih lahko brez ško
de opustili v volilnem postopku

prvem obdobju uresničevanja 
gospodarske reforme tržne za
konitosti na domačem in tujem 
trgu še niso prišle do polne ve
ljave. Zato so se ekonomski po- 
.goji posameznih delovnih orga
nizacij oziroma gospodarskih 
panog le delno spremenili. V 
tem obdobju se je ekonomski 
položaj kmetijstva izboljšal. V 
drugi polovici leta 1967 pa se 
je bistveno poslabšal. Cene 
kmetijskim pridelkom, posebno 
mesu in mleku so se znatno 
znižale pa domačem in tujem 
tržišču! Nasprotno temu pa so 
nenehno naraščale cene repro
dukcijskega materiala in ko
munalnih storitev.-«

S temi uvodnimi mislimi v 
razpravo je predsednik Mestne
ga odbora sindikata delavcev 
kmetijstva, živilske in tobačne 
industrije Ljubljane Lojze Paj
nič načel nezavidljiv gospodar
ski položaj kmetijstva. Svojo 
razpravo je oprl na podatke: 
v primerjavi z letom 1967 je 
doseglo kmetijstvo lani celoten 
dohodek z indeksom 106, netto 
produkt z indeksom 86, doho- 

. dek za razdelitev pa samo z in
deksom 80. Primerjava teh po
datkov s podatki za celotno go
spodarstvo na ljubljanskem 
področju razkriva, da je kme
tijstvo v precejšnji stagnaciji. 
To utemeljuje zahteve kmetij
skih organizacij po hitrejšem 
razreševanju nekaterih nereše
nih sistemskih vprašanj.

POTREBEN .TE DOLGORO
ČEN PROGRAM '

Podatki kažejo, da kmetij
ske organizacije iz leta v leto 
zmanjšujejo lastno proizvodnjo, 
posebno mesa in mleka. Tako 
sta Agrokombinat »Barje« in 
Kmetijska zadruga Velike La
šče., popolnoma opustila 'pitanje 
govedi, ' V Agrokombinatu 
»Emona« pa so pitanje zmanj
šali za polovico, prav tako pa 
tudi število krav. molznic. Za
radi nerentabilne živalske pro
izvodnje upada tudi koopera
cijsko sodelovanje z zasebnimi 
kmetovalci. Kmetijske organi
zacije se vse bolj usmerjajo v 
donosnejšo dejavnost, v trgovi
no, odkup kmetijskih pridelkov, 

- predelavo 4n v komunalne uslu
ge. »Takšna usmeritev kmetij
skih delovnih organizacij«, je

dejal tovariš Pajnič, »je krat
kotrajna in ne zagotavlja daljše 
perspektive, zato je dolžnost 
kolektivov in družbene skup
nosti iskati rešitve le v kmetij

Dogovor 
o zaposlo
valni službi

Po večmeseEnih razpravah so 
skupščine komunalnih skupnosti 
za zaposlovanje in komunalni za
vodi za zaposlovanje našli skupen 
jezik glede tinanciranja in izva
janja zaposlovalne službe po enot
nem delovnem programu.

Skupščina republiške skupno
sti za zaposlovanje je na svoji 
zadnji seji vnesla v osnutek zad
nje korekture in ga nato odobrila. , 
Manjka samo še pika — s sloves
nostjo združeno podpisovanje te
ga republiškega dogovora o zapo. 
slovalni službi, ki je brez dvoma 
dokument razvitejše samoupravno
sti.

Enotna stopnja prispevka za
skl proizvodnji, torej v osnovni ^ zaposlovanje postavlja republiko, v
dejavnosti kmetijstva.«

Na vsa ta vprašanja je Me
stni odbor sindikata skupno z 
republiškim odborom opozoril 
že pred dvema letoma vse pri
stojne republiške organe in za
hteval hitrejše sistemske 1 reši
tve, ki bi omogočile sanacijo 
kmetijskih organizacij. Repub
liški organi! so o problemih raz
pravljali, republiška skupščina 
je tudi sprejela ustrezna pripo
ročila s konkretnimi predlogi 
za rešitev prpizvodnih in eko
nomskih problemov kmetijstva. 
Priporočila pa se počasi uresni
čujejo.

»Za celovito razreševanje 
kmetijskih problemov,« je pou
daril predsednik Pajnič, »je po
trebno izdelati dolgoročni pro
gram razvoja kmetijstva za 
ljubljansko, področje in za vso' 
Slovenijo.« 1 Perspektivni pro
gram bi moral v načelih jasno 
.opretjeliti nujnost poslovno teh
ničnega sodelovanja med proiz
vodnjo, predelavo in trgovino. 
Ti procesi v kmetijstvu še, niso 
zadovoljivi, za kar je potrebno 
poleg subjektivnih vzrokov is
kati vzroke tudi v nizki aku- 
mulativnosti kmetijskih organi
zacij.

Kmetijske delovne organiza
cije teži prezadolženost zaradi 
investicij v prejšnjih letih. Neu
godni kreditni pogoji so pahnili 
delovne organizacije v to, da 
morajo zdaj odpL^vati več 
sredstev za anuitete, kot znaša 
njihova amortizacija. Zato Me
stni odbor predlaga odpis kre
ditov za vse tiste investicije, 
ki so bile v minulem obdobju 
negospodarsko naložene zlasti v 
nekatera gospodarska . poslopja, 
in v zemljišča.

Drugi problem, ki teži kme
tijske organizacije, pa je nesta
bilna politika cen za kmetijske 
pridelke in uvozna politika ne
katerih podjetij, ki pod pretve
zo investicijskega uvoza uva
žajo pridelke po nižjih cenah, 
kot znašajo proizvodni stroški.

(Nadaljevanje na 4. strani)
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enotne rizične skupnosti, 
sredstva združena in se

položaj 
^ kjer

prelivajo, da se vsem komunalnim 
^ zavodom za zaposlovanje zagoto- 
^ ve enake možnosti poslovanja no 
Uj glede na sredstva, s katerimi raz-
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polagajo po enotnem delovnem 
programu.

Združitev sredstev je bila nuj
na za enotno reševanj® zaposlo
valnih nalog, kar šo zahtevali vsi 
zavodi in kumrttalne skupnosti. 
Medsebojna solidarnost se izraža 
v oblikovanju skupnega sklada, v 
katerega bodo aktivne komunalne 
skupnosti vplačevale 35 •/> prispev. 
ka za zaposlovanje, da se deficit- 
nim zavodom po mesečnih obra
čunih in po zaključnem obraču
nu pokrije primanjkljaj pri gmot
nem podpiranju brezposelnih de. 
lavcev.

Skupni sklad, v katerem bodo 
še neizkoriščena sredstva iz mi
nulih let ter anuitete in otresi, 
od posojil, pa se bo po tem dogo
voru izkoriščal še v druge potreb
ne namene.

NATANČEN PREGLED 
BREZPOSELNOSTI

Že s 1. junijem letos bo rs 
publiški zavod za zaposlovanje 
imel natančen pregled nad brez
poselnimi oziroma nad iskalci de
la. Toda enotni delovni program 
terja še veliko drugih analiz, ki 
naj bi bile v prihodnje solidna os
nova zaposlovalne politike, poklic
nega usmerjanja in štipendiranja 
pa tudi izhodišče za povečanje 
gmotne pomoči brezposelnim in 
njihove zdravstvene zaščite.

Gre torej za številne nove 
skupne naloge, s katerimi bosta 
vloga in družbeni pomen celotne 
mreže zaposlovalnih institucij v 
Sloveniji porasla, saj bo z zbrano 
dokumentacijo mogoče dokazovati 
celo pomanjkljivosti v zakonoda
ji.

Dokumentacijo bo zbiral in 
analiziral republiški zavod za za
poslovanje; ki bo v prid večje 
učinkovitosti, ažurnosti in racio
nalnosti v imenu komunalnih 

opravljal še različneV skupnosti 
A druge, doslej neusklajene funkci; 
w je. V ta namen bo po medsobol- 
^ nem dogovoru dobival tudi več 
S sredstev iz sjdada za skupne za

deve.
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-7 dni v sindikatih-

REZERVIRANI STOLPEC

IVAN
REKAR
upokojenec iz Kresniških poljan 27:

# Kot dolgoletni naročnik našega lista 
prav gotovo lahko ocenite, kaj vam je 
všeč v Delavski enotnosti in česa po
grešate v njej?

Juan Rekar, doma iz Kresniških poljan 27, prihaja v naše 
uredništvo že nekaj let. Z njemu svojstvenim ponosom vsako
krat prinese denar za naročnino na naš Ust Toda njegovi obiski 
v našem uredništvu nišo le formalnost. Prav rad zmeraj pokle
peta s katerim Izmed novinarjev. Pripoveduje o svojem težkem 
življenju, o časih, ko je še delal kot ključavničar na železnici, 
pa o tem, kako živi danes. Za sabo ima že ni&manj kot 73 let.

»Pogrešam, da Janez Voljč ne piše več,« se je zadnjič prito
žil. »Njegove humoreske in kozerije sem najraje prebiral. Mar
sikomu jo je dobro zasolil... Sicer se pa nad Delavsko enot
nostjo ne morem pritožiti. Kot upokojenec preberem vse, kar 
je v njej napisanega. Všeč so mi posebno tisti prispevki, ki 
pripovedujejo o ljudeh, o takih ljudeh, kakršen sem sam. Še 
premalo je teh prispevkov. Prav vesel pa bi bil, če bi začeli ob
javljati tudi kakšno povest v nadaljevanjih, morda o tem, kako 
so delavci včasih živeli. Veste, včasih je bilo mnogo teže za 
kruh,« se je razgovoril Ivan Rekar. »Danes pa imamo res vsega 
dovolj. Vsak si lahko zgradi hišo ali kupi stanovanje, avtomo
bil... Televizijski ali radijski sprejemnik pa je danes skoraj 
v vsaki hiši običajna stvar. In še to naj rečem: ljudje vse to, 
kar imamo, premalo cenimo...«

C kli )
KOMBINAT
LESNOPREDELOVALNE INDUSTRIJE 
DOLENJI LOGATEC
telefon Dolenji Logatec št. 74-260

I Dobiti 
: bitko še 
1 za notranjo 
I delitev

Vrtne mize in klopi
Mize in klopi imajo kovinska podnožja, ki so lakirana 
v črni ali zeleni barvi. Sedež, naslonjalo in mizna 
plošča so izdelani iz letev, prevlečenih s plastiko. Ta 
ščiti les, nadomešča barvanje in lakiranje. Klopi ka
kor tudi mize so izdelane v dveh dolžinah: 1,5 in 2 m.

Dobava v razstavljenem stanju, ker je montaža eno
stavna. Po želji dobavimo izdelke v enotni ali kom
binirani barvi.
Barve so naslednje: modra, rumena, bela, rdeča in 
zelena.
Kompletne garniture kakor tudi posamezne klopi so 
primeren izdelek za vrtove, terase, balkone, parke, 
nasade itd. '
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IDRIJSKI SINDIKATI O PERSPEKTIVNEM RAZVOJU SVOJE OBČINE

'Lan
JANEZ
SLOVENC

kar
vodja službe informiranja v Kombi
natu »ŽITO*«, Ljubljana:

O Kako ocenjujete Delavsko enotnost kot
informativno sredstvo Zveze sindika
tov Slovenije?
Naš časopis redno prebiram in najdem v njem marsikaj, 

kar mi je v korist pri delu v sindikalni organizaciji. Informaci
je, objavljene v časopisu, izvirajo iz življenja in dogajanja v 
posameznih kolektivih, ki so seveda glede na pogoje in način 
življenja, različni. Iz časopisa pa se lahko seznanim zlasti _ z 
vsebino, vlogo in namenom dela sindikata. Obsežne informacije 
o problemih, izhodiščih in o reševanju so potrebne in koristne 
vsakemu samoupravljavcu, posebno pa še sindikalnemu delav
cu. Zato menim, da bi naj tudi v prihodnje ne spreminjali ob
sega in vsebine lista. Vsebina časopisa naj bodo predvsem in
formacije o delu v naših organizacijah, naša stališča v samo
upravni družbi; skratka, pisati je potrebno o vsem, pri čemer 
sindikati sodelujejo ali za kar se zavzemajo.

Naš sindikalni časopis pa se mora razlikovati od drugih 
dnevnih in tedenskih časopisov, ker le tako dokazuje in ures
ničuje svoj namen. Dobro pa bj bilo, če bi v večji meri pri
našal informacije, ki jih po navadi priobčujejo interna glasila 
in bilteni posameznih kolektivov. Premalo pozornosti pa po
sveča uredništvo Delavske enotnosti povečanju naklade, pred
vsem preko kolportaže;, najbrž zato, ker niso bile izkoriščene 
vse možnosti komuniciranja, ki jih nudi prav sindikat. Marsi
kje z vsebino našega lista delavci niso seznanjeni, ker ga ne 
dobijo v roke ali pa jih k prebiranju ni nihče spodbudil. Morda 
je narobe tudi to, da Delavske enotnosti ni mogoče kupiti na 
javnih mestih.

Idrijski sindikati so že pred leti med prvimi pri nas 
spodbudili razprave o perspektivnem razvoju gospodar
stva in družbenih služb v občini. Takšno odločitev (jim 
je narekovala želja, da bi kolektivi njihove občine z 
združenimi močmi in ob sodelovanju občinske skupščine 
čimprej izoblikovali takšen dolgoročni program razvoja 
občine in delovnih organizacij, ki bi povsem jasno od
govoril na vprašanje: kako ukrepati in kaj storiti, da bi 
se v idrijski komuni razvila tudi druga industrija, ki bi 
sčasoma prevzela vlogo rudnika živela srebra kot se
danje najmočnejše delovne organizacije.

Takratna priporočila sindi
katov so — navkljub nekaterim 
nasprotovanjem — Vendarle na
letela na [plodna tla. V večini 
delovnih organizacij idrijske ob
čine so začeli razmišljati o po
teh prihodnjega razvoja. Razen 
storitvenih dejavnosti, ki jih je 
do nedavnega občinska skupšči
na ščitila s tem, da je povsem 
zaprla vrata konkurenci od dru
god, so malone vsi kolektivi že 
izdelali programe prihodnjega 
razvoja. Podrobnosti o tem smo 
lahko izvedeli na zadnji raz
širjeni plenarni seji občinskega 
sindikalnega sveta v Idriji.

»ETA« CERKNO 
— NOSILEC

PRIHODNJEGA RAZVOJA
Ko so v idrijski občini raz

mišljali o poteh prihodnjega raz-

PROTI OMEJEVANJU
IN TOGOSTIM!

Koje predsedstvo obalnega @ Cas za sklepanje učnih sti, ki niso dokončali osemletke, 
sindikalnega sveta v Kopru pogodb mora biti tako dolg, hkrati vendarle opozarjajo, da 
minuli ponedeljek obravnava- da tako pogodbo lahko skle- bi bilo treba raaskati vzroke 
, . . „ neio tudi tisti, ki v jesenskem zakaj samo dobra polovica
lo osnutek republiškega zako- ^ niso sprej^i na ka_ vseh učenčev uspešno zaklju-
na o učencih v gospodarstvu, tero od srednjih šol; či obvezno osemletno šolanje.
je zlasti poudarilo potrebo, da Skratka: sprejem zakona o
je treba podpreti sprejem tako Q Obstajati mora vsaj 8- učencih v . gospodarstvu ne bi
izoblikovanega Zakona, ki bi dnevni rok, po katerem se smel povzročiti tega, da bi za-
vsem državljanom ne glede na učna pogodba avtomatično raz- nemarjali-razreševanje proble-
starost in način izobraževanja dre’ že vaienca iz neupravice- mov obveznega osemletnega starost m način izoorazevanja nih vzrokov ni na delo 0snu_ šolania_
dajal cimveč možnosti, da pri- zakona sicer predvideva 8-
dejo do poklica. Gre namreč dneVnj rok, toda na že ome- V dokončno izoblikovanem 
za to, da industrializacija in njenih posvetih pa so se za- zakonu o učencih v gospodar- 
delitev dela zahtevata vse več vzemali za to, da bi se ta rok stvu morali določneje ©pre
kvalificiranih delavcev, med- skrajšal na vsega tci dni. deliti odgovornost »delodajal- 
tem ko se v naših razmerah ortstonali od teh na- cev<< do učencev v gospodar-■tsrssusr n'kva,“‘c,ra-«w »rSnju

sindikatov s tem Sicer poma- korkoli kršijo njihove pravice. 
Možnost, za kakršno se za- .gajj delovnim organizacijam 

vzema predsedstvo obalnega .n vzg0jno - izobraževalnim
sindikalnega sveta je z ^zako- ustanovam; da bi laže uvel j a- viaeva osnuies: xega zagona,
nom alternativno sicer predvi niihovim razmeram in in- namreč je, da lahko odpovedo
dena. Vendar so proti njej na- vile njihovim razmeram m i noeodbo če »delodaia-
stopili malone vsi posveti, ki teresom primerno organizacijo acno P°g°dbo, ce deloaala 
so se doslej pod okriljem go- dela. Toda s tem bi se delov- lec<< ne izpolnjuje pogodbenih 
spodarske zbornice in prosvet- ne organizacije in vzgojno-iz- obveznosti. Interes vajenca pa 
nih delavcev zvrstili v zvezi z obraževalne ustanove otresle najbrž ni v tem, da bi z od- 
Hovim zakonom. Ce torej obal- sleherne odgovornosti za tisto povedjo učne pogodbe sam 
ni sindikati nastopajo proti mladino, ki se ni vključila v 
cehovskim interesom delovnih, uk do dopolnjenega 18. leta 
organizacij, zasebnih obrtni-: starosti. To pa, po mnenju ko
kov in vzgojno izobraževalnih prskih sindikatov, ne bi 
ustanov, potem to pomeni, da dopustno, 
se se zlasti zavzemajo za na
slednje:

Edina pravica učencev v go
spodarstvu, ki jo zdaj pred
videva osnutek tega zakona,

sebi omejil možnosti, da pride 
do poklica; morali pa bi tudi 

‘ imeti pravico do odškodnine 
za opravljeno delo in izgub
ljeni čas, če bi se učna po- 

Ceprav koprski sindikati po- godba razdrla po »delodajal- 
zdravljajo možnost, ki jo pred- čevi« krivdi. Takih primerov,

© Obstajati mora možnost, videva osnutek omenjenega- zlasti pred koncem učne dobe, 
da stopi v uk tudi oseba, ki je zakona, če bi se v poklicnih šo- pa je, žal, precej, 
starejša od 18 let; lah lahko izobraževali tudi ti- —mG

voja, so se v bistvu znašli pred 
zapletenimi problemi: kateri de
javnosti v prihodnje nameniti 
največjo prioriteto in kako ven
darle zagotoviti skladen razvoj 
vseh dejavnosti, da bi s tem 
zaposlili tudi presežek delovne 
sile.

Lahko rečemo, da so se iz 
teh zadreg izkopali na dokaj 
posrečen način.

Dejstvo namreč je, da rud
nik živega srebra v Idriji tre
nutno doživlja svojo zlato dobo, 
ker zaradi konjunkture na sve
tovnem trgu ustvarja visoko 
akumulacijo. Razmere pa se 
lahko vsak čas spremenijo'; ra
zen tega pa zaloge rude kopnijo. 
Ce je sploh mogoče kaj storiti, 
potem je možno to, da rudnik 
odstopa del svoje akumulacije 
za razvoj drugih dejavnosti in 
da se hkrati usposablja za to, 
da bi ob siromašnejši rudi pro
izvodnjo ičtmdlje vzdrževal vsaj 
na sedanji ravni. Ker je idrij
skim rudarjem jasno, da seda
njo akumulacijo ustvarjajo pred
vsem na račun konjunkture ha 
svetovnem trgu, zaradi takšnih 
mšdjlehj niti najmanj ne pro
testirajo. Nasprotno, sredstva, ki 
jih ustvarjajo, že prelivajo v 
druge dejavnosti.

je v sklopu ljubljanskega pod
jetja »Slovenjales«, v naslednjih 
petih letih povečala proizvod
njo za polovico. »Kolektor« iz 
Idrije si je prav tako zagotovil 
povečano prodajo na tujem tr
žišču in bo v najkrajšem času 
moral razširiti proizvodne pro
store ter za tretjino povečati 
število zaposlenih, da bi lahko 
ustregel povpraševanju naročni
kov. Montažno podjetje »Sim- 
plex« uvaja novo proizvodnjo 
plastificiranih sanitarnih vozlov, 
ki tej delovni organizaciji tudi 
odpira lepo perspektivo. Dokaj 
konkretne načrte imajo tudi 
druge delovne organizacije pro
izvodnega značaja.

Ce s te strani ni pričakovati 
posebnih problemov in je zato 
utemeljeno pričakovanje, da se 
bodo’ hitreje razvijale tudi dru
žbene službe, to ne velja za sto- 

. ritvene dejavnosti. Vse po vrsti 
so slabo razvite, razen tega pa 
jih je — kot rečeno — vse do 
nedavnega tudi občinska skup
ščina s svojo politiko ščitila 
pred zunanjo konkurenco. Zdaj 
so v Idriji slednjič spoznali, da 
so te dejavnosti obsojene na ne
nehno stagnacijo, če bi vztrajali 
pri takšni obliki zaščite. Zato 
so občinske meje »odprli«. Prvi 
ukrep te vrste je, da bo lokacijo 
za gradnjo nove blagovnice do
bilo tisto podjetje, ki bo ponu
dilo najugodnejše pogoje. Če
prav je zaradi tega kolektiv tr
govskega podjetja »Univerzale« 
Idrija trenutno ogorčen in pri
zadet, je tudi res, da še ni
koli poprej nd tako resno razmi
šljal' o prihodnjem razvoju in 
tudi 6 zaposlitvi kadrov, ki bi 
tak razvoj lahko uresničili.

V zvezi s storitvenimi dejav
nostmi v idrijski občini velja 

^zapi«iti še to, da gre zvečine

V prvi in glavni točki dnc^ 
nega reda je občinski odbd 
sindikata delavcev družbeni 
dejavnosti v Celju minuli ^ 
den obravnaval stališča, ki J1" 
je izoblikovala javna razprav^ 
do osnutka kataloga nekateri 
osnov in meril za vrednotenj1 
dela v družbenih dejavnost 1̂" 
Ob tem so člani odbora s°' 
glasno ugotovili; javna roi' 
prava o katalogu je globoM 
odjeknila med članstvom. . 
delovnih kolektivih družben** 
dejavnosti so celo proti vsrf 
pričakovanjem pozdravili " 
akcijo slovenskih sindikatcNi 
od nje si obetajo že razr^ 
tev že dolga leta močno & 
ostrenega problema, kako dm 

S diti materialni položaj dru**
< benih služb in s tem tudi m*1" 
Z terialni položaj zaposlenih
g teh dejavnostih, kako zagm^ 
| viti postopno približevanje t’’ 

ga področja družbenega živVt< 
nja vsem drugim področjem

Taki obeti zaposlenih . ® 
družbenih dejavnostih nit 
iluzija. Optimizem zaposlen* 
v družbenih dejavnostih, tn11 

55 so ugotavljali na seji odb&
. v Celju, je pogojen z

0 nostjo sindikata, da katalog P* 
►2 dokončnem sprejemu dobi ‘
< di svojo življenjsko veljn’N‘ 
g In da smo v širši družb?* 
- skupnosti zares pripravlje* 
« sprejeti ta katalog in njeg<N
< merila, pričajo podatki o te*1’ 
Z da že zdaj, ko dokument sp!0* 
| še ni dobil formalne veljam
1 v organih upravljanja in v v' 
• ganih financiranja že začenja'

jo preračunavati in ocenjena ^ 
potrebe teh dejavnosti po me 
rilih kataloga.

Kljub popolnemu soglasja 
akcijo sindikatov pa so v ne. 
katerih osnovnih organizme 
jah vendarle navedli svoi

>o
H<
S
O

pripombe na predlagana me 
— - • atep

< 
o

j rila v katalogu. Tako nekat’
^ menijo, da katalog ne upost 
M va dovolj posebnosti nehate*1^ 
g delovnih mest, kot so denim^ 
M delovna mesta v zaporih,
S javni varnosti in drugje. PT0' 
| svetna služba ugovarja P0" 
Z stavkam, ki so določena ^ 
^ delovna mesta občinskih 1 

okrožnih sodnikov, češ da s. 
previsoke. Prosvetni 
opozarjajo na prevelike razPL 
ne v vrednotenju dela učite*! 
z višjo in visoko izobrazb_ 
Pogoste so tudi pripombe, * 
kaj so nekatera delovna m~. 
sta nižje ovrednotena kot ur1 
ga; in zahteve, da se to 
ali višje ovrednotenje deim 
nih mest tudi utemelji.

X0
Toda če vse te pripombe

Z tako skrbno pretresamo, ve*'
<ne

Drugo spoznanje iz raziniš- ,j7.a.jrrwnjše delovne organizacije, 
Ijanj o perspektivnem razvoju - ki^zavpljo pomanjkanja sposob-

< darle lahko ugotovimo, da . 
-j gre za posebno bistvene Pr. 
§ pombe, vsaj za tako bistve , 
| ne, da bi ne mogli že v 
^ bližji prihodnosti sprejeti K . 
9 taloga kot dokument z * 
g njegovo avtoriteto. M ar sika*
- ro od teh pripomb bo

občine Idrija pa jc, da bi »ETA« 
iz Cerknega sčasoma lahko pre
vzela tisto vlogo, ki jo danes 
ima rudnik živega srebra. To to
liko bolj zaradi tega, ker je ta 
kolektiv dosegel že tolikšno ra
ven v kvaliteti in količinskem ob- ' turizma, 
segu proizvodnje, da ga morajo 
upoštevati ne le na domačem, 
ampak tudi na tujem trgu. Prav 
zaradi tega, ker se »ETA« raz
vija vzporedno s kovinsko ip 
elektro industrijo, katere ko
operant je, červrav težko zadovo
ljuje naraščajoče potrebe, so po
vsem umestna pričakovanja, da 
bo sčasoma še bolj utrdila svoj 
položaj na trgu. »ETA« sicer 
ima svoj razvojni program, na 
osnovi katerega že gradi novr 
obrat v Cerknem, pripravlja pa 
se na gradnjo novih proizvod
ni ih prostorov tudi v Idriji.

Ob tovarni »ETA« Cerkno,
. ki bo predvidoma že v nekaj 
letih presegla 100 milijonov N 
dinarjev realizacije, naj. bi se 
razvijale tudi druge delovne or
ganizacije v občini, le da njiho
va rast najbrž ne bo tako in
tenzivna. Povemo pa naj, da bo 
Tovarna pohištva, ki sicer pdslu-

r.ih kadrov tudi same. nikoli niso 
pokazale večjih ambicij. Prav 
zaradi tega zdaj namesto njih 
kot nosilec razvoja nastopa ob
činska . skupščina. To. še zlasti 
velja na. področju gostinstva in

KAJ PA KADRI?
Na svoji plenarni seji pa so 

idrijski sindikati ugotovili, da 
mnogim.kolektivom primanjkuje 
kadrov, ki bi bili sposobni ures
ničiti zamišljene načrte. Prav 
zaradi tega so tokrat ponovili 
svoje priporočilo, delovnim or
ganizacijam, naj na vse možne 
načine skrbijo za izboljševanje 
kvalifikacijske strukture zapo
slenih. Naloga seveda ni lahka. 
Toda res je, da zgledi vlečejo: 
očitno je, da so svoje razvojne 
programe med prvimi izdelali, 
da jih: uresničijo in da napre
dujejo tisti kolektivi, ki niso za
pirali vrat pred strokovnjaki. 
To pa je najboljši dokaz tudi za 
nejevemeže, kako je treba ukre
pati, da si.delovna organizacija 
poleg golega obstoja zagotovi 
tudi možnosti perspektivnega 
razvoja. —mG

tudi še možno upoštevati, 
je navsezadnje res, da vsa* 
mur nikoli ne bo 
ustreči. In prav zaradi tega ^ 
je sindikat delavcev družbe* 
dejavnosti v Celju izrekel ^ 
bo posredoval vse prip°*},j. 
osnovnih organizacij repuD,j, 
škemu odboru svojega 

2 kata, da pa obenem brez P 
“ držka podpira akcijo, da ki*
< log dobi čimprei svojo druz 
z no Veljavo. »Če bo kata*
2 dokončno sprejet še v 
S letos,« poudarjajo v Celif'

»potem bomo imeli še pol ie*>
časa, da se temeljito pripr*
mo na našo akcijo v o bH*\
kako z novim letom uje?"^ 
določila v celoti uresni? ^ 
Razen tega pa se s tem P0*.^ 
ja za sindikate tudi moi*0,^ 
da začno z bitko na podr°« 
notranje delitve, od obliko* . 
nja in delitve dohodka pa ^ 
do nagrajevanja po delu. 
drugi del naloge pa za S’.1Z(). 
kate ne sme biti nič manj P j 
memben. kot je bil njen P 
del, družbeni dogovor o 
vah in merilih za vrednoto]' 
dela v družbenih dejavnost*

S. E-

Ste se že odločili in izpolnili obveznico za 
^modernizacijo železnice, ki ste jo dobili pa 
pošti? Če se še niste, odločite se še danes
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5 SEJE PREDSEDSTVA 
RO SINDIKATA 
GRADBENIH DELAVCEV:

Pri
prave
na
kongres

Na zadnji seji predsedstva 
RO sindikata gradbenih delav- 
cev so obravnavali infonmacijo 
0 Poteku dosedanjih priprav 
na kongres sindikata gradbin- 
cev Jugoslavije, ki bo ob kon- 
Cu junija letos v Beogradu. 
Ugotovili so, da je bila dose- 
^nja predkongresna aktivnost 
zadovoljiva, da pa so še po
sebni dogovori o skupni akciji 
in o enotnem nastopu sloven- 
skdh gradbincev na beograj- 

kongresu. Prav zaradi 
tega se bodo v soboto na skup- 

posvetu zbrali člani pred
sedstva, delegati in sedanji 
elani centralnega odbora sin
dikata gradbenih delavcev. Na 
tej razširjeni seji predsedstva 
RO sindikata gradbenih delav
cev naj bi izoblikovali dokonč- 
115 in skupna stališča glede 
^sehine samoupravnih in druž
benih dogovorov v gradbeni- 
"ton, ki bodo vodilna ‘.tema 
bližnjega kongresa. Hkrati bo
do na tej seji izbrali tudi kan
didate slovenskih gradbincev 
z®- novi zvezni odbor sindikata 
gradbenih delavcev.

Glede na revolucionarno 
uadicijo sindikata gradbenih 
delavcev v predvojnem in 
Medvojnem obdobju, se je 
Predsedstvo RO sindikata 
^aidbenih delavcev odločilo, da 
“i jeseni organiziralo samo
stojno proslavo v počastitev 
Petdesetletnice revolucionarne- 

gibanja v naši državi. V 
to namen je že odobrilo po
trebna sredstva in imenovalo 
Organizacijska odbor pod vod- 
stvom znanega sindikalnega 
d^avca in revolucionarja Ru- 
toja Ganzitija.

Po dogovoru z CK ZKS 
al bi se že v bližnji prihod- 
osti zvrstile konference ak- 

“Vov ZK v poslovnih združe- 
jPn gradbincev. Na teh kon- 
erencah naj bi se predvsem 

Pogovorili o vlogi in nalogah 
^^tounistov pri izvajanju sa- 
„ ^upravnih in družbenih do- 
tek°r?v ’*'eir ° nadaljnjem po- 
g • integracijskih procesov v 
i^tovnih organizacijah grad- 
j ?laitya. Se posebej pa bi se v 

jovnih organizacijah gradbe- 
jsestali tudi sindikalni 
r tov°i. Te sindikalne konfe- 
logCe riai bi izoblikovale pred- 
Odh Za delo koordinacijskih 
tih rorv sindikata pri poslov-
to GA^Žen^h GI!°SS’ ™OSru k ozaroma tudi v okvi- 
lii d?dočih združenj in orga- 

acii gradbeništva.

6radhe<isedstvo RO sindikat^ 
nji dsnih delavcev je na zad- 
ust tudi sprejelo sklep o 
^aiiovitvi rekreacijskega cen- 

a v Piesi. -mG
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LOJZE CAPUDER:

Sindikati v samoupravnem
DOGOVARJANJU

II. Samoupravni dogovor o vrednotenju in delitvi dohodka

Problemi, ki jih srečujemo 
na področju pridobivanja in de
litve dohodka v delovnih orga
nizacijah, prav tako gotovo za
služijo prvenstveno pozornost 
tudi v samoupravnih in družbe
nih dogovorih. V razmerah svo
bodnega delovanja tržnih za
konitosti ponudbe in povpraše
vanja se ti problemi razkrivajo 
v nekaterih negativnih poja
vih, ki jih je treba premagovati 
z zavestno družbeno akcijo. To 
je v prvi vrsti navidezna renta
bilnost nekaterih podjetij, ki 
so lahko konkurenčna zaradi 
nizkega vrednotenja dela, eksi
stirajo pa na račun slabih de
lovnih razmer in nizkega stan
darda zaposlenih delavcev.

Da bi se zavestno zoperstavili 
takšnim pojavom, je republiški 
odbor našega sindikata predlo
žil v javno razpravo predlog sa
moupravnega dogovora o vred
notenju dela in delitvi dohodka 
v gradbeništvu. S tem dogovo
rom naj bi se delovne organiza
cije obvezale, da bodo, upošte
vajoč samoupravna načela in do
ločila temeljnega zakona o do
hodku, gospodarile tako, da bo
do vsaka zase ustvarjale takšen 
dohodek, ki bo zagotavljal naj
manj naslednje zahteve:

1. Mesečni zaslužek nekvalificira
nih delavcev v proizvodnji naj bo 
dajmanj GOO N dinarjev pod pogo
jem, da opravljajo na mesec 182 ur 
efektivnega dela in da dosežejo 1C0- 
odstotni delovni učinek. Preračuna
no na eno uro efektivnega dela je 
to v neto znesku 3,30 N dinarjev.

Taksno vrednost ene ure efek
tivnega dela nekvalificiranega delav
ca naj bi sprejeli kot izhodišče pri 
izračunavanju vrednosti vseh dru
gih delovnih mest s pomočjo anali, 
tične ocene, tako da hi uveljavili 
razmerje med enostavnim in visoko 
kvalificiranim delom v neposredni 
proizvodnji vsaj 1:2.

2. Vsako leto naj se povečajo te 
najnižje izhodiščne osnove za od
stotek povečanja življenjskih stro
škov v prejšnjem letu.

3. Delovne organizacije naj obli
kujejo takšen rezervni sklad osebnih 
dohodkov, ki bo omogočal najnižje 
osebne dohodke skozi vse leto, to 
je tudi v zimskih mesecih, ko za
radi vremenskih razmer proizvodnja 
ni možna,

4. Delovne organizacije naj iz
ločijo v sklade najmanj 10 odstotkov 
ustvarjenega dohodka, ki naj omo
goči poleg vlaganj v razširjeno re
produkcijo tudi oblikovanje sklada 
skupne porabe, in sicer 4 odstotke 
od bruto osebnih dohodkov za grad
njo stanovanj tudi v primeru, če bi 
ta obveza bila ukinjena, 2,5 odstot
ka od bruto osebnih dohodkov za 
izvenšolsko izobraževanje in stro
kovno usposabljanje gradbenih de
lavcev in 1,5 odstotka od bruto oseb. 
nih dohodkov za potrebe rekreacije 
in oddiha.

5. S tem dogovorom naj bi se 
delovne organizacije obvezale, da 
bodo dogovorjene najnižje izhodi
ščne vrednosti, medsebojna razmerja 
in potrebe razširjene reprodukcije 
proizvajalnih sredstev upoštevale v 
svojih razvojnih programih, v kal
kulacijah pa tudi v cenikih del, tako 
da takšen način vrednotenja dela 
ne bo motil stimulativnih oblik de
litve osebnih dohodkov po delu.

Če osnovne predpostavke te
ga dogovora pobliže pogledamo, 
vidimo, da je predlog dogovora 
usmerjen v prvi vrsti na pod
ročje pridobivanja dohodka. Iz
haja iz čisto preprostega dejstva, 
da je treba dohodek najprej 
ustvariti in šele potem deliti. 
Izhodiščna teza tega dogovora 
je obveza delovnih organizacij, 
da bodo z dobrim gospodarje

njem ustvarile takšen dohodek, 
ki bo zagotavljal najmanj do
govorjene minimalne zahteve.

Pod dobrim gospodarjenjem 
pa ne mislimo organizacije in 
visoke produktivnosti dela, med
sebojnih odnosov in moderne 
tehnologije, temveč v razmerah 
tržnega gospodarstva predvsem 
racionalno poslovno politiko. Tu
di nadpoprečna produktivnost 
dela ne zaleže, če proizvedenega 
blaga ni mogoče prodati po tak
šnih cenah, ki zagotavljajo vsaj 
enostavno, če ne že razširjeno 
obnavljanje proizvajalnih sil. 
V strukturo cene pa vsekakor 
sodijo tudi stroški dela ne glede, 
ali naš dohodkovni sistem pri
znava delovno silo kot strošek 
ali ne. V kalkulacijah je treba 
poleg elementov, kot so stroški 
proizvodnega materiala, amorti
zacija idt, računati tudi s stro
ški dela, ker sicer ni mogoče 
sestaviti prodajne cene, še manj 
pa cenik del, ki so osnova de
litvenih sistemov v mnogih de
lovnih organizacijah. To je ne
sporno; ostaja pa še vprašanje, 
na osnovi kakšnih osnov in kri
terijev vrednotiti delo v fazi 
kalkulacije. Podatki iz nekate
rih delovnih organizacije nam 
kažejo, da se kalkulativne vred
nosti enakega dela zelo različno 
vrednotijo. V nekaterih prime
rih so razlike tudi stoodstotne.

POHIŠTVO
Predlog dogovora izhaja iz 

stališča, da je treba že v izho
dišču vrednotiti delo po načelu 
za enako delo enako plačilo, ta
ko da bo tudi na najbolj eno
stavnih delovnih \nestih možno 
pokrivati vsaj stroške enostavne 
reprodukcij® delovne sile, seveda 
pod pogojem, da delavec dela 
poln delovni čas in da dosega 
stoodstotni delovni učinek.

Pri tem spet obstaja odprto 
vprašanje, kaj so stroški enostav
ne reprodukcije delovne sile. 
Ker za to nimamo na voljo pri
mernih statističnih podatkov in 
znanstvenih analiz, smo si pri
siljeni pomagati z enotavnimi 
računicami, le-te pa razkrivajo 
da bi morala v štiričlanski dru
žini, kjer dva zaposlena vzdr
žujeta dva nezaposlena, zaslu
žiti na mesec vsak posebej vsaj 
700 do 800 N dinarjev. Če od te
ga zaslužka odštejemo tisti del 
osebnih dohodkov, ki izvirajo iz 
preseganja norm, gospodarskega 
uspeha delovne enote organiza
cije kot celote, ki v gradbeni
štvu znaša v poprečju od 20 do 
30 odstotkov osebnega dohodka, 
potem pridemo do izhodiščne 
vrednosti ene ure enostavnega 
oziroma nekvalificiranega dela, 
ki je. v predlogu ocenjena s 
3,30 N dinarji na uro ali s pri
bližno 600 N dinarji na mesec. 
Ker bi morala biti ta izhodi
ščna vrednost izračunana na 
osnovi življenjskih stroškov ozi
roma stroškov, ki so potrebni za 
obnavljanje delovne sile, je ra
zumljivo, da bi bilo treba pred
lagano izhodiščno vrednost vsa
ko leto povečati za toliko, za 
kolikor so se povečali v minu
lem letu življenjski stroški, za
tem pa bi morali sorazmerno 
povečati tudi vrednost drugih 
delovnih mest.

Če smo si vsaj kolikor toliko 
edini glede izhodiščne vrednosti, 
to je vrednosti enostavnega de
la, potem nam medsebojna raz
merja pri vrednotenju drugih 
delovnih mest v delovni orga
nizaciji ne bodo delala posebnih 
težav. Zato imamo na voljo na 
desetine objektiviziranih znan
stvenih metod analitičnega oce
njevanja delovnih mest, ki se 
uveljavljajo tudi v gradbeništvu.

Zahteva predlaganega dogo
vora ni samo v tem, da je treba 
z gospodarjenjem in poslova
njem delovne organizacije za
gotavljati tudi na najbolj eno
stavnih delovnih mestih takšne 
osebne dohodke, ki bodo pokri
vali vsaj stroške obnavljanja 
delovne sile, ampak tudi v tem, 
da je treba skrbeti za takšne po
goje, ki bodo omogočali vsaj 
minimalno naraščanje proizvod
nih zmogljivosti, primerne de
lovne in življenjske razmere, 
skratka, vsaj minimalno stop
njo razširjene reprodukcije pro
izvajalnih sil, ker je to osnovni 
pogoj za trajno naraščanje živ
ljenjskega standarda.

Vse to je treba upoštevati že 
v fazi kaikuliranja, planiranja 
proizvodnje in načrtovanja po
slovne politike.

Posebno vprašanje, ki ga za
jema predlog tega dogovora, so 
terenski dodatki. Terenski do
datki so dejansko osebni do
hodki, ki se izplačujejo iz ma
terialnih stroškov, od katerih pa 
ni treba plačevati družbenih da
jatev. Zato so »-najcenejši« di
nar, ki se izplačuje za osebne 
dohodke. Ker: višina terenskih 
dodatkov ni omejeria s predpisi, 
je razumljivo, da se možnosti 
izplačevanja terenskih dodatkov 
na veliko poslužujejo predvsem 
v slabše organiziranih delovnih 
organizacijah. Tudi v Sloveniji 
imamo primere, da terenski do
datki na posameznih delovnih 
mestih dosegajo ali celo prese
gajo os«bne dohodke, ki izvirajo 
iz dela. Slabosti izplačevanja te
renskih dodatkov so predvsem 
v tem. da največkrat niso vezani 
na delovni učinek, da ne gredo 
v osnove za pokojnine in bolez
nine, obenem pa so potuha sla
bemu gospodarjenju. Predlagani 
samoupravni dogovor pa ima 
namen odpraviti te slabosti, tako 
da bi se o višini terenskih do
datkov za posamezna delovna 
mesta in različne delovne raz
mere dogovorili tako, da bi 
ustvarili enaka izhodiščna gospo
darjenja.

V osnovnih tezah je predlog 
tega samoupravnega dogovora 
usmerjen k izenačevanju pogo
jev gospodarjenja v gradbeni
štvu, obenem pa pomeni pritisk 
na zaostalo organizacijo in niz
ko proizvodnost dela pa tudi 
na zaostale kadrovske strukture. 
In zlasti od slednjih lahko pri
čakujemo odpor do takega do
govora. Vendar že sedaj lahko 
ugotovimo zelo razveseljivo dej
stvo, da velika večina gradbenih 
delavcev takšna prizadevanja 
sindikata podpira, to pa je naj
boljše zagotovilo, da bo po javni 
razpravi, ki bo trajala do sep
tembra letos in bo izluščila do
končno vsebino dogovora, spre
jela tak dogovor večina delov
nih organizacij.

^RASANJE:
ml je P£lip el V je padel kot udeleženec NOB oktobra 1943. leta.

Uflelosu ^ *et skupne pokojninske dobe, od katere se šteje čas 
je moiae v NOB cd maja 1942 do oktobra 1943. leta dvojno. Ko 
kojninp ‘pati v letu 1959 uveljavljala pravico do družinske po- 
hokoir,;’ J.e bR njen zahtevek zavrnjen po prejšnjem zakonu o 
setn j skem zavarovanju, ker še ni bila stara 40 let takrat, ko 

^anirr. n'C11 “ajmlajši otrok dopolnila 15 let starosti. 
a°jnine ,a-n?e> aR je moja mati upravičena do družinske po- 
to°re v„?e,aj> ko je stara 55 let in ko zaradi bolezni na srcu ne 

vec delati.

% 2£OVOR: .^aloča J VeUavni temeljni zakon o pokojninskem zavarovanju 
Paniča pjSiv?em 82‘ čtenu, da pridobi vdova, ki ob smrti zavaro- 
'toa ot tola stara 45 let, pravico do družinske pokojnine, če 
hravic0 a- ki še ni star 15 let, ali starejšega otroka, ki ima 

ima tr , ru^inRke pokojnine zaradi nezmožnosti za delo, ali 
jte- Tako' w 1«ve^. Otook. ki imajo pravico do družinske pokojni- 

dotoi-J^1 .Oljeno pravico do družinske pokojnine ima vdo- 
r ttajmlajši otrok ne dopolni 15 let, oziroma dokler

traja nezmožnost za delo več kot 15 let starega otroka ali dokler 
imajo vsaj trije otroci hkrati pravico do družinske pokojnine. 
Vdova, ki med trajanjem pravice do družinske pokojnine do
polni 45 let starosti, trajno obdrži pravico do družinske pokoj
nine. Vdova, ki je izgubila to pravico pred dopolnjenim 45 le
tom, jo lahko znova uveljavi, ko dopolni 45 let starosti.

Vaša mati po vaših navedbah ne izpolnjuje nobenega od ome
njenih pogojev za priznanje pravice do družinske pokojnine.

M. VEHOVEC
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ekskluzivni modeli —• 
plašči In obleke modnih 
barv v omejenem številu

modna hiša
prodajni servis 

Ljnbljana—Maribor—Osijek

I
I
I

KAKŠNA SO LETOŠNJA 
EKONOMSKA GIBANJA

Zadnja seja predsedstva Sveta ZSJ je bila posvečena obrav
navi ekonomske politike v letošnjem letu, kot jo razkrivajo po
datki za prvo tromesečje letos. Predsedstvo jugoslovanskih sin
dikatov pa je obravnavalo tudi materialni in družbeni položaj 
nezaposlenih.

Prvo letošnje tromesečje razkriva znatne strukturne spre
membe v industrijski proizvodnji. Tako se hitreje razvijajo pa
noge kovinske industrije, zaostaja pa razvoj energetike in tistih 
panog, ki v prvi vrsti proizvajajo blago široke potrošnje. Druga 
značilnost prvega tromesečja pa je tudi nov porast deficita v 
zunanjetrgovinski bilanci. V primerjavi s prvim tromesečjem 
minulega leta je letošnji deficit višji za 78%, nastal pa je 
predvsem kot posledica trgovinske zamenjave s konvertibilnim 
področjem. Pri tem je zanimivo, da je najmanj porasel uvoz 
blaga široke potrošnje — za 17 % — uvoz investicijske opreme 
je porasel za 22 %, najbolj pa je porasel uvoz reprodukcijskih 
materialov, in sicer kar za 42 %.

Ze teh nekaj splošnih podatkov izpričuje, da v jugoslovan
skem gospodarstvu ne uresničujemo gibanj, kot smo^ jih za
črtali v resoluciji o osnovah ekonomske politike za letošnje leto. 
Resolucija namreč predvideva visok porast izvoza blaga in 
uslug ter zato tudi uravnovešanje tekoče plačilne bilance s kon
vertibilnim tržiščem. Če pa bomo v naši gospodarski politiki 
nadaljevali tako. kot smo začeli v prvem tromesečju, potem 
ne samo da ne bomo uspeli zmanjšati negativnih razlik v naši 
plačilni bilanci, temveč jih bomo še povečali, vse to pa se 
slednjič mora odraziti tudi na naši notranji gospodarski stabil
nosti, so menili člani predsedstva sveta ZSJ.

Ko je predsedstvo sveta ZSJ razpravljalo o problematiki 
nezaposlenih, je ugotavljalo, da je glavni problem materialne 
zaščite nezaposlenih v tem, da je zaščiteno sorazmerno majhno 
število teh delavcev. Tako je na primer v minulem letu komaj 
10 % nezaposlenih prejemalo mesečno podporo, januarja letos 
9,5 %, v februarju pa celo samo 9,1 odstotka. Glavni vzrok za 
to pa so preveč skopa sredstva, ki jih oblikujejo zavodi za za
poslovanje v te namene.

ČLANSTVO ZAHTEVA 
VZTRAJNEJŠO AKCIJO

Minuli občni zbor beograjskih sindikatov je bil značilen po 
tem, da so delegati sicer priznali mestnemu sindikalnemu svetu, 
da je svojo aktivnost in aktivnost sindikatov razpredel po ši
rokem področju družbenega življenja, hkrati pa so izrekli tudi 
misel, da bi v prihodnje vendarle kazalo sindikalno akcijo 
zasnovati manj na široko, zato pa se bolj vztrajno boriti za 
sindikalna stališča.

Naj pojasnimo s primerom za kaj pravzaprav gre?
Če bi s poprečjem primerjali rezultate iz leta 1968 in tiste, 

ki bi naj jih dosegli leta 1970,, potem bi lahko rekli, da so v 
Beogradu presegli plan povečanja osebnih dohodkov že dve 
leti poprej: povprečni osebni dohodek je bil leta 1968 1010 no
vih dinarjev, medtem ko plan za leto 1970 predvideva povprečni 
osebni dohodek med 900 in 1000 novimi dinarji. Vendar — tako 
so opozorili delegati na občnem zboru — povprečju povsem za
megljujejo dejanske razmere v posameznih panogah, kar še po
sebej velja za tekstilno, obutveno, lesno industrijo in še neka
tere druge. V teh panogah pa se več kot 15.000 delavcev komaj
da preživi s svojimi osebnimi dohodki, polovica od vseh teh 
delavcev pa je v minulem letu prejemala samo zagarantirane 
minimalne osebne dohodke. Zato so delegati na občnem zboru 
menili, da mora biti glavna naloga sindikatov v prihodnjem ob
dobju, da se veliko bolj energično zavzamejo za izboljšanje 
materialnega položaja delavcev, saj kakih 23.000 beograjskih 
delavcev še vedno zasluži manj kot 500 novih dinarjev me
sečno.

DOBILI SO 
PRVOMAJSKO 

NAGRADO
Prvomajska nagrada Mestnega sindikalnega sveta Sarajevo 

ima že tradicijo: vsako leto jo mestni svet podeli najbolj 
uspešni sindikalni organizaciji na območju svoje občine. Na 
predlog mestnega odbora sindikata gradbenih delavcev Saraje
va pa je letos podelil mestni sindikalni svet to nagrado sindi
kalnemu odboru gradbenega podjetja »-Vranice-«.

Iz obširne dejavnosti sindikata v tem podjetju, ki zaposluje 
2300 delavcev, naj omenimo samo nekatera najbolj zgovorna 
dejstva. Tako je sindikalna organizacija na osnovi določenega 
programa svojega dela, v katerem so zajeta vsa najpomemb
nejša vprašanja iz življenja in dela kolektiva, dosegla spre
membo vseh normativnih aktov podjetja, na novo so zasnovali 
sistem formiranja in delitve dohodka, osebnih dohodkov itd. 
Po zaslugi sindikata tudi že več kot polovica vseh zaposlenih 
preživi del svojega dopusta izven kraja stalnega prebivališča, 
za, 280 delavcev pa je sindikat sam zagotovil sredstva za letni 
oddih. Pri sindikalnem odboru deluje tudi komisija za kultur
no prosvetno delo, ki je v minulem letu zagotovila za člane 
kolektiva kar 98 brezplačnih gledaliških predstav. V samskih 
domovih so delavcem prikazali 24 filmov, zanje pa so organi
zirali 9 knjižnic. Sindikalna organizacija je ustanovila tudi 
športno društvo, ki združuje v osmih sekcijah več kot 400 
aktivnih športnikov.
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IZ RAZPRAVE I
PREDSEDNIKA RO 
SINDIKATA DELAVCEV 
KMETIJSTVA. ŽIVILSKE : 
IN TOBAČNE INDUSTRIJE 
JULIJA PLANINCA:

S. O. S.
kmetijstva

Predsednik republiškega odbo
ra sindikata delavce kmetijstva, 
živilske in toba£ne Industrije je v 
svoji razpravi najprej poudaril 
uspešnost dosedanjih prizadevanj 
tega ljubljanskega sindikata tako 
pri reševanju lastnih nalog kot 
v skupnih prizadevanjih, da bi to 
podrofje gospodarstva doseglo 
enakopravnejše pogoje za razvoj. 
Zatem pa je tovariš Planinc ocenil 
osnovne silnice razvoja, ki jih 
je vnesla gospodarska reforma 
na področje živilske in tobačne 
industrije ter kmetijstva. OCitno 
Je, da je gospodarska reforma do
bršen del delovnih organizacij ži
vilske industrije spodbudila k 
boljšemu gospodarjenju in da so S 
delovni kolektivi znali izkoristiti S 
prednosti svobodnejšega delovanja S 
tržišča, čeprav se konkurenca če- ■ 
dalje bolj zaostruje. Ta ocena velja S 
tudi za tobačno industrijo, pravza- S
prav za njenega edinega predstav
nika, ljubljansko tobačno tovarno. ;

»Nasprotno po se čedalje bolj S 
slabšajo razmere v kmetijstvu,« je S 
poudaril predsednik republiškega ! 
odbora tega strokovnega sindika- S 
ta. Več vzrokov je za to; od tega, ! 
da je bilo kmetijstvo že pred re- ; 
formo močno izčrpano bodisi ka- ■ 
drovsko bodisi finančno, pa do te- ■ 
ga, da nismo uspeli ohraniti odno- ■ 
sov med posameznimi dejavnost. ! 
mi, kot smo sl jih začrtali ob uve- ! 
Uavitvi gospodarske reforme. Dej
stvo namreč je, da so vsa zadnja 
leta proizvodni stroški kmetijstva 
naraščali; ocenjujemo, da so bre
mena kmetijstva porasla za 20 in 
več odstotkov, da se pri tem cene 
kmetijskih proizvodov praktično 
niso spremenile. Tako vsaj tretji
na kmetijskih ‘ organizacij posluje S 
na meji rentabilnosti.

S takimi razmerami v kmetij- i 
stvu se kajpak ne moremo ne stri- 5 
njati ne sprijazniti. Ne bi sicer J 
mogel reči, da o tem ni bilo veliko 
govora bodisi v republiški skup
ščini bodisi v gospodarski zborni
ci ali v sindikatih; tudi nekateri 
ukrepi so bili že sprejeti — vendar 
vse to še zdaleč ne zadošča, da bi 
se kmetijstvo normalno razvijalo. 
Zato smo se tudi odločili, da bo
mo probleme, ki se porajajo v 
kmetijstvu in ki ga duše v njego
vem razvoju, obravnavali s po. 
slanci republiške skupščine in ta
ko preko njih prenesli razpravo o 
tej problematiki v ta naš najvišji 
organ družbenega upravljanja.

Končni uspeh naših prizade
vanj pa seveda ni odvisen samo 
od nas samih, od prizadevanj 
kmetijskih organizacij in od ukre
pov republiške skupščine, prav to
liko kot od tega je odvisen polo
žaj kmetijstva od politike, ki jo
bomo v državnem merilu izobliko
vali do te panoge gospodarstva. S 
Opozorim naj pri tem samo na dve ! 
dejstvi: kmetijstvo je doslej dobi- | 
ralo od svojega izvoza le 7 *ii re- S 

kvoto, preostale devize *tencijsko
pa so se prelile v druge panoge ; 
ali pa Jih je moralo kmetijstvo od- ; 
kupovati po znatno višjih cenah, j 
fn še to: anuitete slovenskega S
kmetijstva znašajo že 7 milijard S 
S-dinarjev, medtem to njegova ce. jj 
lotna amortizacija doseže komaj , 
9 milijard S-dinarjev. Tako si na- ; 
še kmetijstvo ne more zagotoviti ; 
niti enostavne reprodukcije.«

Delovno predsedstvo na II. občnem zboru sindikata delavcev kmetijstva, živilske in 
tobačne industrije Ljubljane ni imelo posebno težavnega dela, saj delegatov ni bilo po
trebno priganjati k razpravi. Problemi, ki še posebej tarejo kmetijske delavce, so kar vreli 
na dan. Kljub nedvomnim uspehom v minulem mandatnem obdobju torej čakajo novo 
vodstvo ljubljanskega sindikata delavcev kmetijstva, živilske in tobačne industrije še šte
vilne in odgovorne naloge.

SINDIK AT NAJ BO
V SREDIŠČU DOGAJANJ

(Nadaljevanje s 1. strani) 
Garantirane odkupne cene 

za kmetijske pridelke niso 
usklajene s proizvodnimi stro
ški posameznih pridelkov ozi
roma proizvodov, posebno ve
lja to za vzrejo govedi, praši
čev in proizvodnjo mleka. Zato 
bi po mnenju tovariša Pajniča 
morali pri odkupnih cenah upo
števati zahteve posameznih ko
lektivov in grupacij, zlasti pa 
zahteve Gospodarske zbornice. 
Uredili smo politiko premira- 
nja, na primer za mleko in 
meso, prav tako so tudi osvo
jeni predlogi za nadaljnje re
gresiranje umetnih gnojil; obo
je, politiko preemiranja in re
gresiranja pa bi morali obliko
vati za daljše obdobje in ne le 
za eno leto kot doslej, ter tako 
omogočiti kmetijskim organiza
cijam dolgoročno programiranje 
proizvodnje.

ter za delno ukinitev nočnega 
dela pekov. Poudaril je prjjjz-, 
vodne in ekonomske prednosti 
dobro preštudiranih družbenih

moupravnim odnosom in ži
vljenjskim razmeram v . delov
nih kolektivih:

SPODBUDNI USPEHI ŽIVIL
SKE IN TOBAČNE INDU

STRIJE
»Živilska in tobačna indu

strija sta dosegli v minulem 
letu dokaj ugodne poslovne re
zultate«, je ugotovil predsednik 
Mestnega odbora sindikata de
lavcev kmetijstva, živilske in 
tobačne industrije Lojze Pajnič. 
Poslovni rezultati tobačne indu
strije so pretežno zasluga pri
zadevanj kolektiva samega. Vse 
do lanskega leta se je ta ko
lektiv odrekal osebnim dohod
kom v dobro skladom.

Z Izjemo tovarne »Sumi« je 
dosegla zelo lepe finančne uspe
he tudi vsa živilska industrija. 
Vodijo »Union«, Kolinska to
varna hranil in Tovarna mesnih 
izdelkov. Ustvarjeni dohodek v 
teh kolektivih je znatno nad 
poprečjem druge industrije v 
Ljubljani in temu primerni so 
tudi osebni dohodki.

Za velike razlike v osebnih 
dohodkih, poprečja znašajo od 
800 do 1380 N-dinarjev mese
čno, je več vzrokov v proizvod- 
dno-ekonomskih pogojih posa
meznih podjetij. Medtem ko 
imaj nekatere organizacije do
ločene nrodajne cene in tako 
izredno majhen manevrski pro
stor, druge organizacije prosto 
oblikujejo cene z večjo ali manj
šo konkurenco na tržišču. Zato 
se je tovariš Pajnič zavzel za 
izdelavo ustrezne ekonomske 
analize, iz katere bi bilo raz
vidno, kateri elementi vplivajo 
v nekaterih podjetjih na nizke 

osebne dohodke, v drugah pa 
omogočajo delitev osebnih do
hodkov v višini, ki presega pov
prečje ljubljanske industrije.

»Doseženi uspehi v razvoju 
delavskega samoupravljanja še 
niso zadovoljni. Se vedno so ne
pravilnosti in kršitve somoup- 
ravnih aktov bodosi na podro
čju' delovnih razmerij ali odlo
čanja pri najemanju različnih 
kreditov za enostavno in raz
širjeno reprodukcijo.«

in samoupravnih dogovorov in 
se je ob tem zavzel za nadalj
njo Integracijo in za poslovno 
sodelovanje delovnih organiza
cij.

Precejšen de! svoje razprave 
je tovariš Pajnič posvetil sa-

Potem je tovariš Pajnič go
voril o vse bolj kvalitetni, vse
bini samoupravnih aktov in 
poudaril, da so 'kljub temu zla
sti v večjih delovnih kolektivih 
dokaj pomanjkljivo urejene pri
stojnosti obratnih delavskih 
svetov oziroma svetov. delovnih 
enot. »Naš. odbor«, je dejal to
variš Pajnič, »je vselej sodil, da 
morajo imeti obratni delavski 
sveti poleg drugih pristojnosti 
tudi določeno materialno osno
vo za samoupravo, pri Čemer 
pa ne mislim, da bi sklade za 
razširjeno reprodukcijo drobili, 
ker so ta sredstva potrebna za 
skladen razvoj podjetja.«

Ko je govoril o življenjskih 
razmerah delovnih kolektivov, 
je tovariš Pajnič pohvalil iz
boljšanje teh razmer v nekate
rih delovnih organizacijah in 
pozval vse kolektive, da v me
jah možnosti skrbijo za ureja
nje stanovanjskih problemov, 
družbene prehrane in za otroško 
varstvo.

V kmetijstvu, živilski in tobačni industriji prihajajo 
vse bolj V osprednje vprašanja integracijskih procesov, 
poslovnega sodelovanja in samoupravnih dogovorov. Zato 
ni naključje, da je na občnem zboru Mestnega Od.bara 
sindikata delavcev kmetijstva, živilske in tobačne indu
strije Ljubljana večina razpravljavcev posvetila tem 
vprašanjem glavno pozornost. Poleg nekaterih objektiv
nih vzrokov za stagnacijo kmetijske proizvodnje in za 
počasnejšo gospodarsko rast v nekaterih organizacijah 
Živilske industrije, poudarjajo delavci te panoge gospo
darstva, da je potrebno večji del proizvodnih in ekonom
skim rešitev iskati v kolektivih,
■ Spričo velike konkurence na trgu ne morejo več usp«‘ 
Vati majhne delovne organizacije, V zadnjem obdobju so 
se sprostile cene mnogim živilskim izdelkom. Na trgu 
se zato uveljavljajo tiste delovne organizacije, ki so bile 
sposobne modernizirati tehnologijo, skoncentrirati proiz
vodnjo in znižati proizvodne stroške. Take naloge po 
težko uresničujejo manjše delovne organizacije. Zato Je 
ključ za rešitev najrazličnejših proizvodnih in ekonom
skih problemov potrebno iskati v združevanju podjetij 
in v poslovno-tehničnem sodelovanju med delovnimi orga
nizacijami. To pomeni, da vodi pot do poslovne moči 
pod jeti f preko medsebojnega združevanja finančnih, pro
izvodnih in kadrovskih zmogljivosti!

Na ljubljanskem področju je več delovnih organizaciji 
denimo kombinat Žito, Slovenija vino in tobačna tovarna, 
tako pot že ubralo. Njihovi izredno dobri poslovni uspehi, 
ki so rezultat integracijskih procesov, poslovno-tehnične- 
ga sodelovanja med sorodnimi podjetji, so dragovena po
buda za nadaljnje povezovanje te panoge gospodarstvai 
hkrati pa se je mogoče na njihovih izkušnjah marsičesa 
naučiti. Nobenega dvoma namreč ni, da spremljajo vse 
integracijske procese nekateri problemi objektivne in 
subjektivne narave. Eden izmed njih, ki ga integrirane 
delovne organizacije pogosto omenjajo, je koncentracija 
proizvodnje. Znano je namreč, da združujejo majhna 
podjetja majhne zmogljivosti in nizko produktivnost 
dela. Zato je potrebno za odpravo teh osnovnih proble
mov proizvodnjo koncentrirati. Znani so tudi problemi 
nadaljnje zaposlitve delavcev v združenih podjetjih. 
Prav tako negotov položaj v integriranem podjetju pri 
delavcih vliva nezaupanje v integracijo, če je še tako 
dobro ekonomsko utemeljena. To pomeni, da je potreb
no vse take ovire pravočasno odstraniti, delavcem vliti 
zaupanje in z nujnimi prekvalifikacijami zagotoviti nji
hov obstoj.

Poleg nekaterih kadrovskih problemov pa zavira hi' 
trejše integracijske procese nejasna proizvodna in po
slovna usmeritev delovnih organizacij. Izdelani razvojni 
programi bi marsikateremu podjetju skrajšali pot do 
cilja. Vsak dober gospodarstvenik bi namreč spoznal, da 
je z združenimi močmi enako prizadevnih organizacij 
mogoče doseči v krajšem času veliko večje proizvodne 
in ekonomske uspehe.

Domači trg postaja pretesen za vse večje količine 
proizvodov živilske industrije. Zato si bo potrebno utreti 
pot na zunanje tržišče. Za tak korak pa se je potrebno 
temeljito pripraviti. Pri tem ne gre le za dosego takih 
cen, ki bodo še vedno zanimive za proizvajalce, ampak 
gre tudi za kakovost izdelkov in za okusno embalažo. 
Vidimo lahko, da so nekateri evropski prozivajalci na 
tem področju daleč pred nami in da bodo morali domači 
proizvajalci vložiti zelo veliko znanja in prizadevanja, 
da bi jih dohiteli in se zrinili mednje na tujem tržišču.

Razumljivo je, da se morajo z vsemi temi vprašanji 
najprej spoprijeti strokovne službe. Njihove dolžnosti in 
odgovornosti so kljub nekaterim zgrešenim namigova
njem, da jih ovirajo pri opravljanju osnovnih nalog 
samoupravni organi, zelo jasno opredeljene. Na več pri
merih bi lahko dokazali, da tam, kjer vodijo delovno 
organizacijo sposobni ljudje, kadrovsko močne strokovne 
službe, ni več dvomov, kakšna je dolžnost in odgovornost 
strokovnega in vodstvenega kadra pri doseganju dobrti 
poslovnih rešitev in kako naj bi bile razmejene v naši 
samoupravni družbi pristojnosti in dolžnosti med samo
upravnimi organi in strokovnimi službami.
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BOGATE IZKUŠNJE
ZA NADALJNJE DELO

Aktivnost ljubljanskega mestnega odbora sindikata delavcev kmetijstva, živilske in tobačne industrij®

TESNEJŠE POVEZOVANJE 
DELOVNIH ORGANIZACIJ

Ko je govoril o družbenem 
dogovarjanju in o integracijskih 
procesih, je Lojze Pajnič pou
daril, da bodo samoupravni do
govori med delovnimi organiza
cijami (dosegli družbeno ’ eko
nomski namen le tedaj, če bodo 
iz njihove vsebine jasno raz
vidni končni cilji — hitrejša 
modernizacija proizvodnje in 
boljši ekonomski uspehi. Za pri
mer je navedel samoupravni 
dogovor med živilskim kombi
natom »Žito« in Pekarno Cen

Prav gotovo lahko štejemo 
za najuspešnejše akcije ljubljan
skega mestnega odbora sindika
ta delavcev kmetijstva, živilske 
in tobačn industrije v minulem 
obdobju skupne seje predsedstva 
odbora z izvršnimi odbori os
novnih sindikalnih organizarij v 
nekaterih večjih ljubljanskih 
podjetjih. Tako je bila seja 
predsedstva mestnega odbora v 
živilskem kombinatu »Žito«, 
kjer so člani predsedstva skupaj 
z izvršnim odborom sindikalne 
organizacije in predstavniki po
djetja« obravnavali programski 
razvoj kombinata »Žito« z vi
dika nadaljnjih integracijskih' 
procesov med proizvodnjo in 
predelavo ter trgovino. Druga 
seja predsedstva pa je bila v 
ljubljanski Tobačni tovarni, kjer 
So s« člani na podoben način 
seznanili z rrodernzacijo tovar
ne, skupno so ocenili gospodar

jenje v letu 1967 in obravnavali
tiste probleme, ki so zavirali hi
trejši razvoj edine slovenske to
bačne tovarne.

RAZGOVORI V DELOVNIH 
ORGANIZACIJAH

Tudi sistem dela mestnega 
odbora, da občasno organizira 
razgovore s predstavniki sindi
kalnih organizacij, organov sa
moupravljanja in z vodilnimi 
kadri, so v podjetjih pozdravili 
in ocenili, da je taka oblika 
dela zelo koristna, saj se sin
dikat tako neposredno vključuje 
v razreševanje problemov de
lovnih kolektivov,

V teh razgovorih so pred
stavniki kolektivov med dru^ 
girn zadolžili mestni odbor, naj 
svojo aktivnost razvija v dveh 
smereh; ... t 1 • ’

0 da pomaga sindikalnim 
organizacijam pri razreševanju 
internih problemov in

# da oblikuje ustrezna sta
lišča do posameznih vprašanj, 
ki imajo splošen družbeni po
men in na njih ne morejo vpli
vati posamezne delovne organi
zacije, kar na primer velja za 
sprejemanje različnih zakonov, 
predpisov in podobno.

Ljubljanski mestni odbor 
sindikata delavcev kmetijstva, 
živilske in tobačne industrije je 
omenjene razgovore organiziral 
takoj po ustanovitvi odbora in 
je v vsaki od delovnih organi
zacij obravnaval:

O ekonomski položaj delovne 
organizacije v letu 1967 v pri 
meriavi z letom poprej;.

• problematiko obratnih 
sredstev, obveznosti do proda
jalcev in dolgove kupcev, ter za
loge izdelkov;

• hotenja pri delitvi doh0^, 
ka, pri sistemu nagrajevani 1 
osebne dohodke nekvalificira11 .'oseone uonoaKe neKvamivu«- 
polkvalificiranih, kvalificiraj 
in visokokvalificiranih delavC
ter strokovnjakov; .j,

• d«lovno organizacijo
razvojni program; _-aie'

• povezavo z drugimi P°r3 \ 
tji, kooperacijo, vključevani® 
specializacijo;

• problem zaposlovanja, 
voza in vpliv uvoza na Pr° 
vodnjo, zlasti v kmetijstvu;

• delo samoupravnih oriT
nov in vlogo sindikatov ob P 
zadevanjih za uresničevanja * 
spodarske reforme. .

V juliju in avgustu lani P, 
je Mestni odbor ponovno pr j 

- - - • —iih v;
, drP*' 

politi^ 
za te ra*

niziral razgovore v delovnih °[ 
ganizacijah o aktualnih
beno ekonomskih . in 
vprašanjih. Izhodišče
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Posebna izdaja

V nekaj 
številkah

Ste se že odločili in izpolnili obveznico za 
modernizacijo železnice, ki ste jo dobili po 
pošti? Če se še niste, odločite se še danes

"XXXV^SWnxW.\wxxnx'.xxx\xxvxx\.\xxv\n\\x\n»

i
! Med gospodarskimi pa- ž 
! gagami sindikata delavcev ž llllll]||||lilllllll]illllllllllllllllllllll|IIIIIIII*llllllllllll!llllllllllllllllllli
i *®tetijstva, živilske in te=- ^ —
I “^Cne industrije se bori z 6 
! ^ajvečjimi težavami kme- ?
! “istvo. V tej panogi gospo- ^
! "^stva se je razpoložljiv ^
I dohodek za delitev zmanj- ^ 
j 20 %, čeprav se več ž
I ^detajs-kih organizacij po- g 
j ^ osnovne proizvodnje < 
i dkvarja še z nekaterimi do- g 
! kasnejšimi posli, kot so tr- ^
S Sovina, projektiva, predela- ž 
! Va živil itd. \I
j Zaradi težav pri izvozu Ž 
j živine v države evropske g 
j gospodarske skupnosti se ^ 
j J® znižal letno doseženi do- ^
| fddsk na zaposlenega v ž 
J ®detdjstvu za približno ž 
| 3-100 N-din in je sedaj za ž 
j olOO N-din pod poprečjem g 
! ^Podairstva Ljubljane in g 
j ^soraj za polovico nižji, kot ^
\ ie dohodek na delavca V Ž 
^ živilski industriji.

Ij Kljub povečanju obsega \
^ f^dtneta za približno 6 %, g 
J “e je v kmetijstvu lani ^
J r^anjšal neto produkt za ^ 
j milijonov v primerjavi ž
^ . letom 1967. Dohodek pa ^
{ J? manjši celo za petino, g 
^ r^elež skladov v dohodku g 
^ J® v letu 1968 z 8 % komaj ^
\ “lezaj nad višino skladov za, ^
\ “tanovanjsko igradnjo in' ^
< dtjveznim rezervnim skla- ždom. |

|
ž V živilski industriji so Ž
$ azmere ugodnejše. Poseb- g 
^ 7® visoki so v teh delovnih ^ 
j dfganizacijah skladi, saj je Ž
< uspelo živilcem zbrati sko- ž
j tal 48 milijonov N-din, od ^ 
g :®Sa pa razpolaga 19,5 mili- g 
\ kflia aij z 42 9J, 340-članski g 
$ j?lektiv Pivovarne Union. ^ 
^ aj,e^em ko znaša poprečna ^ 
^ ukurnulacija na zaposlene- ^ 
j ga v gospodarstvu Ljubija- ž 
ž "5 v letu 1968 5.254 N-din, g 
{ ijala v živilski industriji g 
^ 4.450 N-din, na primer v g
^ .kvarni mesnih izdelkov ^
< 7.334 N-din, v Kolinski Ž
{ Tt 447 N-din, v Pivovarni g 
g untom Pa celo 57.109 N-din. ^
J 2I * |
\ tobačna tovarna, edini ^ 
g Predstavnik te industrije v g 
^ je la!ni povečala ^
{ i?1®! obseg proizvodnje za g 
i teh Padajo za 17 ?
g - ara^aa produktivnost pa g 
^ h J6 zvišala za 12 %. Do- ž 
\ s-i k je v letu 1968 pora- ž 
\ w/■ .za 50 %. Na dohodek so g 
J Vpfivn° vplivali poleg po- g
^ niCane. Podaje in P,roizv°d- ž
\ str -Prihranki Pri direktnih g 
5 tn ^ih in sprememba pro- ^ 
J v e.tnega davka, ki pa še ^ 
*>, jjJp10 ni izpolnila zahteva- ^ 
\ i;-?3 Priznanja za višje pro- g 
J v Pdne stroške pri proiz- g 
J aaji cigaret s filtrom.

NOVO VODSTVO MESTNEGA ODBORA 1
SINDIKATA DELAVCEV KMETIJSTVA, I
ŽIVILSKE IN TOBAČNE INDUSTRIJE

LJERLJANE |
Po zaMjučku II. občnega zbora Mestnega odbora sindikata delavskev kmetijstva, živilske g 

in tobačne industrije se je sestalo na prvo sejo novo vodstvo, ki so ga izvolili delegati za g 
prihodnje mandatno obdobje. Za predsednika mestnega odbora je bil vnovič izvoljen ALOJZ j 
PAJNIČ prav tako pa tudi dosedanji tajnik odbora JANEZ RANT. V predsedstvo mestnega g 
odbora so bili še izvoljeni: FERDO CIGALE — AK »Emona« — mesna industrija Zalog, inž. g 
JUSTIN KLEMENČIČ — AK »Barje«, inž. MILAN MESOJEDNIK — Ljubljanske mlekarne, g 
inž. MILICA OBLAK — Kmetijski institut Slovenije, METKA SKUBIC — Tobačna tovarna = 
Ljubljana, JANEZ SLOVENC — Živilski kombinat ŽITO in HINKO ZEIHOFER — Kolinska g 
tovarna hranil. g

Razen članov predsedstva so bili izvoljeni v mestni odbor sindikata delavcev kmetijstva, g 
živilske in tobačne industrije Ljubljana za prihodnje mandatno obdobje: ALOJZ AJDIČ — j 
Pekama Center inž. MIRA BIŽAL — Kmetijski zavod Ljubljana, STEFAN BORCNIK — g 
KZ Šentvid — Medvode, inž. BORIS ERŽEN — Pivovarna Union, inž. JANEZ GRMOVŠEK g
— AK »Barje« — obrat Bokalci. ,inž. JOŽE GUZELJ — Kmečki glas, RADO HOČEVAR — g 
ALKO, IVAN ILC — KZ Velike Lašče, JANKO KOTNIK — Pivovarna Union, MARJANA g 
MARTINC — Mercator — Tovarna mesnih izdelkov, inž. JANEZ MIKLAVC — AK »Emona« g
— projektivni biro, ZINKA MIKLAVEC — Crevama, PETER PEROVIČ — Silvaprodukt, g
DRAGO PETROVIČ — Živilski kombinat, ŽITO, PETER ROMAUH — Slovenija vino, LJUD- g 
MILA SMREKAR — Ljubljanske mlekarne, JOŽICA TOMSlC — Vinocet, inž. FRANC USE- g 
NlCNIK — Semenarna, JOŽE VATOVEC — AK »Emona« — perutnina — Zalog in MARKO g 
ZIHERL — Podjetje za urejanje hudournikov. g-
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RACIONALIZACIJA DA- 
LIKVIDACIJA NE!

Iz razprave predsednika Mestnega sindikalnega sveta Ljubljana Rudija 
Bregarja

»Mislim, da nam nihče, ki 
le hoče objektivno ocenjevati 
naše delo, ne more očitati sa
mohvale, če ugotavljamo, da so 
sindikati v Ljubljani v središču 
družbenih in ekonomskih doga
janj. In ne samo v središču di
namičnega vrenja, temveč da so 
tudi na čelu boja za vsa na
predna stališča in rešitve. Tudi 
današnja plodna razprava na 
občnem pboru in minulo ob
dobje delovanja mestnega od
bora sindikata delavcev kme
tijstva, živilske in tobačne in
dustrije Ljubljane to trditev v 
celoti potrjujeta.«

Po svoji uvodni oceni je 
predsednik mestnega sindikal
nega sveta Rudi Bregar pouda
ril, da v sindikatih pojmujemo 
bitko za, uresničenje gospodar
ske reforme tudi kot bitko za 
uveljavitev samoupravnih od
nosov. V sindikatih se moramo 
z vso vztrajnostjo zavzemati, je 
dejal tovariš Bregar, da se sa
mouprava v delovnih kolektivih 
okrepi, da bo sposobna zado
stiti zahtevam čedalje bolj

•iiniiiii

Sovo
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Sedstv S0 hile smernice pred- 
Ck izvršnega. komiteja
2ve2 ^ ° najnovejših nalogah 
dru^K kc,rtMJnistov pri razvijanju 
t*friih 510 e^0n°mskih in poli- 
ko,n ‘ Vnosov ter resolucija IV. 
go-slavij3 ^V€Ze sindikatov Ju-

skrbtl°'*\ S!mo lahko prebrali v 
de]u ° Popravljenem poročilu o 
dveh uStne®a odborav minulih 
jo. <} .“h, v tem odboru meni-
Vori J® treba s takimi razgo- 
hje adaljevati tudi v prihod- 
^ašti ° ^elj° so poudaril1 še 
lelttivivT l^anjših delovnih ko- 
ohratih in tu<h v nekaterih 
°rganj7 ,arnhinatov. Sindikalne 
Sa ^haCii« P‘° ninenju mestne- 
s-hielei,,013 P° takih razgovorih 
hjii j« .delujejo pri razvija-
PravneD1Zl>opolnievariiu samou-
Pfavne aijst®hla Pa tuhi samou- 
k°lj lini , °čitve so na ta način 
Uh So nkovite. Na teh razgovo- 
Slhdika+Sej na Mestnem odboru 
vilske irf * JaYcev kmetijstva, ži- 
^Ijana . tohačne industrije Lju- 
hidi npD6^311^' s Pozitivnimi pa 
r® Prohi 1VTlim'1 Pojavi. Nekate- 

drugim naj 
P^kov Prhlem nočnega dela 
penter ,, .'tu« in v Pekarni
Šili i-n .Phljani, so že razre- 

Posredovali dru- 
hko naintda pa j® ostalo še ve- 
hospeševani •Zlasti na Področju 
®esov 'Ptegracijskih pro-
tavo jv, 1° Proizvodnjo, prede- 
hekaterin,^0'^”0 ter ^ zvezi z 
^ ki iih iLZa^0'nskirni Predpisi 

ho odbor pomagal raz

reševati 'n razrešiti v nasled
njem obdobju.

IZOBRAŽEVANJE 
SINDIKALNEGA KADRA

Mestni odbor sindikata delav
cev kmetijstva, živilske, in to
bačne industrije je v minulih 
dveh letih organiziral skupaj z 
mestnim sindikalnim svetom in 
v sodelovanju z delavsko uni
verzo »Boris Kidrič« v Ljublja
ni seminarje za predsednike in 
tajnike ter za člane izvršnih 
odborov sindikalnih organizacij. 
Programi seminarjev so zajeli 
aktualne teme s področij, kot so 
gospodarjenje, delitev dohodka, 
splošni akti in delovna razmer
ja, socialno zavarovanje ter vlo
ga sindikata in metode dela sin
dikalnih organizacij. Programi 
so bili prilagojeni specifičnostim 
posameznih panogah.

Slušatelji sb ugodno ocenili 
te seminarje in izrazili prepri
čanje, da bodo pridobljeno zna
nje lahko s pridom uporabljali. 
Menili so, da je potrebno sezna
niti širši krog ljudi, zlasti pa 
vodilne delavce v podjetjih z 
vso problematiko, ki so jo pred
sedniki in tajniki ter člani iz
vršnih odborov obravnavali na 
seminarjih. Mestni odbor bo s 
podobnimi seminarji nadaljeval 
tudi v prihodnjem delovnem ob
dobju, seveda tako. da bo pro
gram seminarjev še izpopolnil 
z novimi temami, .

sproščenega tržišča, da se bo 
sposobna s svojo proizvodnjo 
spopasti v konkurenčnem boju 
tako na domačem kot na tujih 
tržiščih. Temu nasprotno pa 
lahko še v prenekaterem kolek
tivu zasledimo mišljenja, češ da 
v tako zahtevnem gospodarstvu, 
kot se oblikuje z gospodarsko 
reformo, ni mesta za samo
upravne odnose, da samouprav
ljanje pomeni le zapravljanje 
časa in nepotreben strošek v 
poslovanju. Slednjič niso osam
ljeni tisti, ki poskušajo doka
zati, da bi morali pristojnosti, 
ki jih danes imajo samoupravni 
organi, prenesti na skupine 
strokovnjakov, ki bi naj ne 
usmerjali samo delovnega pro
cesa, temveč bi naj odločali 
tudi o ustvarjenem presežku 
dela, o akumulaciji in kdo ve 
o čem drugem še.

»Takim in podobnim zahte
vam se moramo v sindikatih z 
vso odločnostjo upreti,« je v 
nadaljevanju poudaril predsed
nik Mestnega sindikalnega sve
ta Ljubljana. »Ne samo zato, 
ker se porajajo v glavah tehno
kratov in birokratov, v prvi 
vrsti zaradi tega, ker nastajajo 
v okoljih, za katera je značilno 
prav nerazvito samoupravljanje 
in neracionalno gospodarjenje. 
V sindikatih namreč iz izku
šenj sodimo povsem drugače: 
ne more biti racionalnega go
spodarjenja brez razvitega sa
moupravljanja. Čedalje moč
nejše in svobodnejše delovanje 
tržnih zakonitosti pa to medse
bojno odvisnost samo še po
glablja. V dokaz temu bi lahko 
navajal številne primere; na
vedli pa ste jih tudi sami, ko 
ste govorili o rezultatih gospo
darjenja v minulem obdobju«

V nadaljevanju svoje raz
prave je predsednik ljubljan
skih sindikatov zavrnil trditev 
nekaterih, da so razmišljanja 
neposrednih proizvajalcev pod
rejena predvsem osebnim inte
resom, torej predvsem delitvi, 
ne pa ustvarjanju dohodka. Na
sprotno, je poudaril tovariš 
Bregar, čedalje več je nepo
srednih proizvajalcev, ki jim je 
prva skrb za večjo poslovnost, 
za višjo produktivnost dela, za 
večjo poslovnost in ki šele v 
uresničevanju tega vidijo mož
nosti za zadovoljevanje osebnih 
interesov. Kako bi sicer tudi na 
občnem zboru tega sindikata 
ugotavljali, da so si nekateri 
delovni kolektivi, ki so še pred 
časom komajda životarili in 
izplačevali nesorazmerno nizke 
osebne dohodke, že po nekaj 
letih samoodpovedovanja — in 
kar je še pomembnejše, pred
vsem z lastno prizadevnostjo 
— uspeli zagotoviti povsem 
drugačno perspektivo.

Zatem pa je tovariš Bregar 
nadaljeval:. - - • •

»Pred nami je odgovorna 
naloga, da do konca letošnjega 
leta uskladimo vso interno za
konodajo z ustavnimi spremem
bami. Ko pa razpravljamo o 
teh novih ustavnih določilih, se 
nekateri z zaskrbljenostjo spra- 

3, ali ne krnimo preveč 
louprave, ali ne dajemo pre

več pristojnosti operativnim in 
strokovnim kadrom? Sam zase 
mislim, da temu ni tako. Spre
membe ustavnih določil si nam
reč • razlagam predvsem kot 
težnjo, da bi slednjič le racio
nalizirali našo samoupravo, raz
mejili pristojnosti, zaostrili od
govornost ter jo individualizi
rali. Iz izkušenj namreč vemo, 
da marsikdaj delavski sveti 
razpravljajo o povsem strokov
nih zadevah, o katerih bi mo
rali odločati strokovnjaki in 
tudi za to sprejeti polno odgo
vornost. Seveda potem v pri
meru, če se predlagana rešitev 
ni izkazala za najboljšo, tudi 
nihče noče prevzeti krivde niti 
ni možno kogarkoli poklicati 
na odgovornost. Hotel sem s 
tem reči, da bodo tudi poslej 
samoupravni organi edini pri
stojni, da oblikujejo poslovno 
politiko podjetja, da spremljajo 
uresničevanje te politike, da 
pa bodo morali obenem določiti 
tudi nosilce uresničevanja po
sameznih nalog.

Seveda pa se lahko primeri, 
da bodo v tem ali drugem ko
lektivu doumeli spremembo 
ustavnih določil kot likvidacijo 
samouprave, saj bi bilo to ne
katerim najbolj povšeči. Temu 
pa se moramo v sindikatih od
ločno upreti. Zato mislim, da bi 
morali v programsko osnovo 
sindikata delavcev kmetijstva, 
živilske in tobačne industrije 
Ljubljane vpisati tudi razmiš
ljanja o bolj učinkoviti samo
upravi v delovnih organizacijah 
in o razmejeni, predvsem pa 
o individualizirani pristojno
sti in odgovornosti«

Ob zaključku svoje razprave 
je predsednik ljubljanskih sin
dikatov pozitivno ocenil priza
devanja tega strokovnega sindi
kata, da bi z vzpodbujanjem 
integracijskih procesov ustva
rili stabilnejše pogoje za raz
voj posameznih panog. Pri tem 
je tovariš Bregar opozoril, da 
integracijskih procesov ne bi 
smeli pojmovati samo kot zdru
ževanje materialnih sredstev in 
proizvodnih kapacitet, temveč 
tudi kot integracijo celotnega 
umskega in strokovnega poten
ciala. Zato mora te procese ne
nehno spremljati skrb za stalno 
kadrovsko obnavljanje delovnih 
kolektivov ter skrb za stalno 
strokovno izpopolnjevanje za
poslenih. Od te zahteve v sin
dikatih ne smemo odstopiti, če 
hočemo vztrajati pri nadalj
njem uresničevanju

Delegati so z zanimanjem spremljali razpravona občnem zboru,

IZ RAZPRAVE NA II. OBČNEM ZBORU 
SINDIKATA DELAVCEV KMETIJSTVA, 
ŽIVILSKE IN TOBAČNE INDUSTRIJE 

LJUBLJANA
Vsi delegati, ki so se na II. občnem zboru ljubljanskega 

mestnega odbora sindikata delavcev kmetijstva, živilske 
in tobačne industrije oglasili v razpravi, so z dovolj jasni
mi besedami vnovič osvetlili vse tiste probleme, ki tarejo 
kmetijstvo, tobačno in živilsko industrijo. Slišali pa smo 
tudi spodbudne besede — zlasti o napredku, ki ga je v 
zadnjem obdobju dosegla, zlasti ljubljanska živilska indu
strija in tudi tobačna industrija. V povzetkih razprav po
sameznih delegatov bomo skušali tudi mi posredovati naj
značilnejše misli vsakega govornika. ....................

Najprej se je v razpravi oglasil Hinko Zeilhofer iz ljubljan
ske Kolinske tovarne hranil. Ko je razpravljal o pomenu dru - 
benega dogovarjanja, je posebej poudaril:

»Nekdo je omenil, da družbeni dogovori lahko škodujejo sic 
v tem smislu, da lahko pri tem pride do monopolizma Sani pa 
menim, da družbeno dogovarjanje živilski industriji lahko ško
duje le takrat, če bi se dogovarjali o cenah za nase izdelke To 
pa zame ni dogovarjanje. Dogovarjanje je zame smiselno samo 
tedaj, kadar ljudje želijo, da bi boljše in cenejše proizvajali ^« 

O gospodarski rasti ljubljanske Tobačne tovarne je sprego
vorila Zinka Jakdš: . . . ..

Ko smo pred tremi leti uvedli mehanizacijo in modernizacijo 
tehnološkega procesa, je to pomenilo velik korak naprej in je 
zagotavlja precejšnjo osnovo za nadaljnjo rast podjetja,« je 
pripovedovala v svoji razpravi. »Tudi zdaj je nas kolektiv spričo 
novih razmer na trgu prisiljen pospešeno vlagati v nove stroje 
in naprave, tako da investicijski program za letos v našem po
djetju predvideva nič manj kot 800 milijonov S-din naložb. Ob 
tem je treba upoštevati, da Tobačna tovarna m vec samo to
varna, marveč da je prerasla v kombinat s sijojimi tobačno 
pridelovalnimi obrati v Bosni in v Srbiji ter z lastno trgovsko 
mrežo po vsej Sloveniji. Glavnino predvidenih investicij za zdaj 
še vedno predstavlja tovarna v Ljubljani, vendar je ctel^z aru- 
gib enot, to je pridelave tobaka in trgovine tudi precejšen, v 
perspektivi pa bo vse bolj naraščal.«

Tovariš Tomažin iz živilskega kombinata »Žito« je obširno 
spregovoril o delu njihove sindikalne organizacije. Dejal je, da 
sindikat podpira razvojno pot njihovega podjetja, zlasti pa nov 
načrt razvoja do leta 1975, v katerem bodo, dali prednost kan- 
ditorstvu. Analiza trga namreč kaže, na potrošniki čedalje bolj 
posegajo po tovrstnih proizvodih.

Inž. Janez Miklavc iz Agrokombinata »Emone« pa se je do
taknil problemov kmetijstva. Potem ko je zelo nazorno prikazal, 
v kakšnem položaju je slovensko oziroma ljubljansko kmetijstvo, 
je dejal:

»Kmetijstvu moramo pridobiti tudi družbeno priznanje. Tako 
priznanje moramo dobiti najprej v miselnosti poprečnega Slo
venca, poprečnega meščana, saj je večina še vedno prepričana, 
da je kmetijstvo v naši industrijski Sloveniji brez pomena. Toda 
samo poglejmo, koliko ljudi je v naši republiki še zaposlenih v 
kmetijstvu! Na 100 zaposlenih, 30 delavcev dela v kmetijstvu! 
To so številke, ki govorijo v prid temu, da kmetijstvo, pravilno 
družbeno obravnavamo...« - . „ , ,

»Izdelanih je bilo že več programov o pospešgvalni službi 
v kmetijstvu,« !je dejala v svoji razpravi inž. Milica Oblak iz 
kmetijskega inštituta, »končno pa smo uspeli tudi v tem, da je 
skupščina SR Slovenije sprejela priporočilo o izdelavi okvirnega 
programa razvoja slovenskega kmetijstva. Republiški sekretariat 
za gospodarstvo je menil, da je ta program primeren in zato so 
bila tudi naši ustanovi dodeljena sredstva iz republiškega pro
računa za opravljanje posebnih nalog oziroma za sodelovanje z 
zasebnimi kmetijskimi proizvajalci. To je bila v preteklosti naj
bolj boleča točka kmetijske proizvodnje, saj ti proizvajalci niso 
bili deležni naše strokovne pomoči.«

Ivan Ilc iz kmetijske zadruge Lašče je v svoji razpravi na
čel izredno pereč problem našega kmetijstva — vzrejo živine. 
»V naši zadrugi imamo hleve prazne,« je dejal. »Pred tremi leti 
je bilo tu še 350 glav pitane živine. Letos pa smo se morali od
ločiti, da zavoljo nizke cene, ki jo dosegamo pri prodaji živine, 
prepustimo pitanje izključno zasebnim proizvajalcem. Prav tako 
je z zemljo. Kaj čudno je, da smo še pred leti z arondacijo kme
tom jemali zemljo, zdaj pa jim pod nizko ceno vračamo to 
zemljo v obdelovanje itd«

Nato se je v razpravi oglasil Janez Slovenc iz živilskega kom
binata »Žito« Ljubljana in govoril o pomenu informiranja de
lovnih ljudi. »V naši samoupravni družbi mora biti naš delovni 
človek obveščen o celotni problematiki. To je njegova samo
upravna pravica. Spričo razdrobljenosti naše delovne organiza
cije, saj smo porazdeljeni na 56 krajev v 15 občinah, smo se 
vedno zavedali potrebe po dobri informiranosti.. Zaradi tega smo 
tudi organizirali strokovno službo za informiranje, ki je kot 
štabna služba podrejena samoupravnim organom ...«

Drago Petrovič, prav tako iz ljubljanskega »Žita«, pa je v 
svoji razpravi med drugim načel problem integracijskih proce
sov in se zavzel, da takrat, kadar združujemo več manjših de
lovnih organizacij-v večjo delovno organizacijo, pri tem mislimo 
tudi na delavce, da jih v okviru nove delovne organizacije tudi 
ustrezno zaposlimo in po potrebi tudi prekvalificiramo, da bi 
tako bili v novem okolju sposobni veliko in kvalitetno proiz
vajati.

S Z občnega zbora so poro- 
« čali: IVANKA VRHOVCAK, 
« MILAN GOVEKAR. MILAN 
! ŽIVKOVIC in BOJAN SA

MARIN
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Iz naše družbe

DOPISNIKI POROČAJO•i/ .. s, .• ___ _

9 KOPER '
Seminar za predsednike sindikalnih organizacij

Minuli teden Je bil v Kopru dvodnevni seminar za predsednike osnov
nih sindikalnih organizacij obalnega področja. Glavne teme seminarja so 
bile notranja zakonodaja v delovnih organizacijah in aktualne naloge 
glede na spremembo ustave, metode dela sindikata v delovni organi
zaciji in vloga ter naloge sindikata v sedanjem obdobju. S tem semi
narjem je 'žele', organizator — obalni sindikalni svet Koper — doseči, da 
bi se sindikalne organizacije v prihodnje še bolj aktivno vključile v sa
moupravno dogajanje v delovnih organizacijah. kc

© MARIBOR
Na upokojene člane kolektiva ne bi smeli pozabiti

Na seji komisije za socialno zdravstvena vprašanja pri občinskem 
sindikalnem svetu Maribor so razpravljali o tem, da bi morale delovne 
in sindikalne organizacije upokojenim članom posvečati večjo pozor
nost. Z upokojenimi tovariši bi bilo potrebno šef naprej ohraniti stik 
vsaj tako, da bi jih enkrat na leto povabili v svoj kolektiv. Med drugim 
so tudi sklenili priporočiti delovnim organizacijam in njihovim sindikal
nim podružnicam, da bi oblike skrbi za upokojence vnesli v svoje nor
mativne akte. D. M.

9 JESENICE
Pionirski pohod na Stol

Ježkov odred na osnovni šoli na Koroški Beli, ki že nekaj let or
ganizira za dan mladosti pionirski pohod po partizanskih poteh, je letos 
povabil k sodelovanju tudi pionirje ostalih šol iz jeseniške občine. Mi
nulo nedeljo zjutraj se je nad 500 pionirjev pod vodstvom komandanta, 
komisarja in kulturnika podalo po partizanskih poteh proti Stolu. Zbor 
odreda je bil na Pristavi, kjer so pionirji poslušali tudi spominski go
vor in gledali kulturni program. S tega zbora so poslali maršalu Titu 
čestitko k 77. rojstnemu dnevu. Letošnji pohod pionirjev po partizan
skih poteh je tako uspel, da so sklenili formirati stalni štab Ježkovega 
odreda, ki bo deloval preko vsega leta kot stalna formacija in skrbel 
za to, da bo vsakoletni pohod dobil še večji obseg. P. Ulaga

O RAVNE NA KOROŠKEM
Številne javne razprave

Občinski sindikalni svet Ravne na Koroškem bo pripravil obširno 
javno razpravo o nekaterih ustavnih spremembah v zvezi z volitvami 

, samoupravnih organov v delovnih organizacijah. Pri tem želijo izvedeti 
za kar največ mnenj o spremembah, prav tako pa tudi o njihovem kon
kretnem uveljavljanju v praksi.

Več razprav bo tudi o predlaganih spremembah za izpopolnitev si
stema pokojninskega in invalidskega, zavarovanja, v večjih delovnih or
ganizacijah, kot sta Železarna Ravne in Rudnik svinca in topilnica Me
žica, bosta razprave pripravili osnovni sindikalni organizaciji, nanje pa 
bodo povabili tudi člane samoupravnih organov, za manjše delovne or
ganizacije pa bo organiziral razprave o spremembah v sistemu pokoj
ninskega in invalidskega zavarovanja občinski sindikalni svet Ravne na 
Koroškem. (vš)

© RAVNE NA KOROŠKEM
Nove oblike izobraževanja sindikalnih aktivistov

Občinski sindikalni svet Ravne na Koroškem se je letos odločil za 
nove oblike izobraževanja in usposabljanje sindikalnih aktivistov. Za 
člane vodstev osnovnih sindikalnih organizacij pripravlja dvodnevne se
minarje, na katerih obravnavajo nekatera najaktualnejša vprašanja iz 
dela sindikalnih organizacij. Tako so pripravili v mesecu maju seminar 
za sindikalna vodstva iz delovnih organizacij s področja storitvenih de
javnosti, do konca junija pa se bosta zvrstila še dva seminarja za sin
dikalna aktiva industrije in rudarstva ter družbenih služb. Na seminarjih 
razpravljajo o gospodarjenju in medsebojnih odnosih v delovnih orga
nizacijah ter o vlogi sindikalnih organizacij v sistemu poglabljanja sa
moupravnega sistema, (vš)

® DRAVOGRAD
Manjka program razvoja obrti

V tej koroški občini ši prizadevajo pospešiti razvoj obrti. Tako je 
bila letos na novo urejena mehanična delavnica v zadovoljstvo lastnikov 
motornih vozil. Manjkajo pa še vedno nekatere uslužnostne in servisne 
obrti, kot servisi za popravilo akustičnih in gospodinjskih strojev in 
pripomočkov, nezadostno pa so razvite krojaška, čevljarska in mizarska 
obrt. V Dravogradu so že predlagali, naj bi svet za gospodarstvo ob
činske skupščine pripravil predlog programa razvoja obrti tako v druž
benem kot v zasebnem sektorju, občinska skupščina pa naj bi potem 
z ustrezno davčno politiko pospeševala zlasti še razvoj uslužnostne obrti.

© ŠMARTNO OB PAKI
Zadovoljni v trgovskem podjetju »Vino«

V Šmartnem ob Paki deluje že šestnajst let trgovsko podjetje »Vino«. 
Promet je povečalo posebej Še v zadnjih petih letih, ko se je uvelja
vilo s prodajo na celjskem območju, v Savinjski in Šaleški dolini, na 
Koroškem, v Revirjih, Posavju in Kamniku.

V trgovskem podjetju »Vino« so s prometom v prvih mesecih le
tošnjega leta nadvse zadovoljni, saj se je prodaja, v primerjavi z letom 
1968, povečala kar za okrog 30 odstotkov. Precej je na to vplivalo tudi 
novo skladišče v Zagorju ob Savi, saj lahko gostinskim obratom in tr
govinam dostavljajo željene pijače mnogo hitreje kot prejšnja leta.

Letos bo 35 zaposlenih doseglo že okrog 14 milijonov din prometa, 
ali 4 milijone več kot leto dni poprej.

Letos si je kolektiv zadal nalogo, da zgradi v Šmartnem ob Paki no
vo, sodobno skladišče, v katerem bodo namestili tudi novo polnilnico. 
Računajo, da bodo povečali zmogljivosti od sedanjih 7000 do 14.000 litrov 
dnevno. Z gradnjo skladišča bodo začeli jeseni, zgotovljeno pa mora biti 
do začetka pripodnje turistične sezone.

© VELENJE
Pripravljeni na novo sezono

V gostinskem podjetju »Hotel Paka« v Velenju so se tokrat pravo
časno in skrbno pripravili na novo sezono. Gostom, ki bodo obiskali 
Velenje, to naše najmlajše rudarsko mesto, želijo popestriti bivanje.

Poleg restavracije »Jezero« gradijo igrišče za mini golf, prvo v ša
leški dolini, v izdelavi pa so tudi načrti za 4-stezno avtomatsko kegljišče. 
Gradili ga bodo v povezavi s hotelom »Paka«, nared pa naj bi bilo že 
novembra letos.

V gostinskem podjetju »Hotel Paka« v Velenju pa imajo v načrtu,
da bodo začeli prihodnje leto z gradnjo zaprtega zimskega bazena, kar 
bo nedvomno osrednja turistična privlačnost središča Šaleške doline — 
Velenja. (vš)

DOPUST, ODDIH IN REKREACIJA:
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PREURANJENA
ODLOČITEV

Pri občinskem sindikalnem svetu Ravne na Koroškem je delovala počitniška 
skupnost, vendar so jo Ukinili, ker ni bilo mogoče nikjer dobiti borih 5 milijo
nov starih din @ Počitniška skupnost bi imela zdaj, kot zatrjujejo mnogi,

kar precej dela tudi na Ravnah
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Na Ravnah na Koroškem so 
si v zadnjih letih prizadevali, da 
bi zgradili prepotrebne objekte 
za dnevni oddih in rekreacijo' 
zaposlenh. Športnim igriščem 
nasproti Cečovju se je pridruži] 
še zimski kopalni bazen.. Sicer 
pa Mežiška dolina slovi daleč 
naokrog zaradi odličnih smučišč. 
Če primerjamo razmere glede 
dnevnega oddiha in rekreacije 
zaposlenih v . kraju zaposlitve 
oziroma prebivališča z razme
rami, ki vladajo v mnogih dru
gih slovenskih občinah, moramo 
nedvomno priznati, da so na 
Ravnah pogoji naravnost odli
čni!

Malce slabše pa je z organi
ziranim oddihom ob koncu ted
na oziroma z letovanji. Pred leti 
je pri občinskem sindikalnem 
svetu na Ravnah na Koroškem 
delovala počitniška skupnost, ki 
je imela ob slovenski obali Ja
drana — v Piranu — tudi svoj 
dom. Po uveljavitvi reforme pa 
počitniška skupnost ni mogla 
zbrati okrog pet milijonov sta
rih din, da bi poravnala vse ob
veznosti m tako še naprej ob
držala bazo za letovanje delav
cev iz Mežiške doline.

Res je, da imajo Železarna 
Ravne, Rudniki svinca in topil
nica Mežica, Gozdno gospodar
stvo, Ljubljana transport in Les
no industrijsko podjetje svoje 
počitniške domove ob morju, 
vendar pa bi mnogi, ki so leto 
ali dve prebili dopust v enem 
kraju, mesto dopusta menjali. 
Možnosti za to pa je malo, prav
zaprav so se za zamenjavo do
govorili le v Železarni Ravne, in 
sicer s tovarno IMPOL iz Slo
venske Bistrice. Druga nevšeč
nost pa je taK da ima večina ra
venskih kolektivov, tistih, ki 
imajo počitniške domove, te v 
Portorožu oziroma Fiesi, se pra
vi, da menjava v občini prav
zaprav ne pride v poštev.

Medtem, ko zaposleni iz ti
stih delovnih organizacij, ki ima
jo lastne počitniške domove, že
lijo menjati kraj dopustovanja, 
pa iščejo zaposleni v manjših
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delovnih organizacijah sami svoj 
-prostor pod soncem« za čas do
pusta. Tako iskanje marsikoga 
utrudi že prej, preden uspe ure 
diti vse potrebno. Mnogi osta
nejo raje doma, ali pa si privo
ščijo le nekaj dni oddiha.

Počitniška skupnost, če bi še 
bila, bi bila zdaj dobrodošla 
»Po toči zvoniti je prepozno«, 
pravi slovenski pregovor. Res

je tako. Na Ravnah zdaj, ko je 
minilo že nekaj časa od uvelja
vitve reformnih ukrepov, meni
jo, da je bila odločitev v ukinitvi 
počitniške skupnosti in o odpro
daji doma v Piranu preuranjena. 
Pet milijonov starih dinarjev, 
kolikor je bilo potrebnih za po
ravnavo obveznosti, bi bilo ven
darle mogoče zagotoviti. Tako 
pa... (vš)

OBČNI ZBOR 
MESTNEGA ODBORA 
SINDIKATA DELAVCEV 
DRUŽBENIH DEJAV
NOSTI LJUBLJANA

10. JUNIJ
V torek, dne 10. junija bo 

imel mestni odbor sindikata 
delavcev družbenih dejav
nosti Ljubljana svoj občni 
zbor ob 9. uri v Festivalni 
dvorani na Trgu VII. kon
gresa ZKJ v Ljubljai. Ra' 
zen obveznega dela bo na 
dnevnem redu tudi referat 
predsednika odbora o bo
dočih nalogah sindikata de
lavcev družbenih dejavno
sti. Okrog 260 delegatov bo 
sprejelo pravila mestnega 
odbora, izvolili bodo tudi 
nov mestni odbor in dele
gate za občni zbor mestne
ga sindikalnega sveta. O 
občnem zboru bomo v De
lavski enotnosti poročoli V 
posebni izdaji, ki bo izšl* 
14. junija. >
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VPISUJTE 
OBVEZNICE ZA 

MODERNIZACIJO 
ŽELEZNICE!

Gospodarske organizacije! 
Obveznice za modernizacijo 
železnice vam omogočajo 
6-Qdstotne obresti in 3-od- 
stotni popust od vrednosti 
obveznic — pri prevozu bla
ga na vseh relacijah Jugo
slovanskih , železnic letos, 
prihodnje leto in leta 19711 
Obveznice lahko vplačate 
takoj ali v 10-mesečnih ob

rokih
Delavci!

Odločite se za izredno ugo
den način varčevanja! 

Vpisane obveznice vam pri
našajo:

— obveznice v vrednosti 
"00 din — 1 brezplačno 
Karto za potovanje v 1. 
razredu vseh vlakov v 
obe smeri po Jugoslaviji

in
— 6-odstotne obresti, to je

okrog 150 din; 
i— obveznice v vrednosti 

1000 din — 3 brezplačne, 
brezimenske karte L 
razreda za vse vlake za 
potovanje po Tugoslavi- 

ji v obe smeri in
— 6-odstotne obresti, to je

okrog 300 din 
Sodelovali boste tudi v na
gradnem žrebanju in lahko 
?astonj potovali za 5 ali 10 
dni v inozemstvo ter leto

vali na našem morju 
Obveznice lahko vplačate 
takoj ali v največ 24-meseč- 

nih obrokih 
Poslužite se ugodnega var
čevanja in vlaganja sred

stev'

Vpisujte obveznice za mo
dernizacijo železnice'
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Del gospodarskega načrtovanja
Odnos naše družbe do zaposlovanja v tujini je šel preko števil

nih faz. Najprej smo na ta pojav gledali kot na nekakšno »dru
žinsko sramoto«, ki je nismo priznavali. Nato smo začeli zaposlo
vanje v tujini tolerirati. V zadnjih letih pa je zlasti pod vplivom 
gospodarskih razmišljanj, ki jih je nujno sprožila reforma, prodrlo 
prepričanje, da moramo z zaposlovanjem v tujini računati kot z 
dolgoročnim ekonomskim pojavom, ki je del sodobnih migracijskih 
gibanj v svetu. Zaradi tega smo začeli, to zaposlovanje bolj organi
zirano urejati in usmerjati.

EKONOMSKI FAKTOR
četudi bomo v mejah ekonomske rentabilnosti do maksimuma 

povečevali število novih delovnih mest, ne bo moč zadostiti vsem 
potrebam. Zato je povsem jasno, da zaposlovanje v tujini ni več 
stvar subjektivnih želja in potreb posameznikov, temveč je nujno 
sestavni del politike zaposlovanja in hočeš nočeš tudi gospodarske
ga načrtovanja našega bodočega razvoja. Tudi preko delavne sile 
'se na neki način vključujemo v svetovni trg, zlasti pa bi se vklju
čevali, če bi te tokove zavestno usmerjali.

Zaenkrat pa računamo z zaposlovanjem v tujini kot z ekonom
skim faktorjem bolj ali manj samo z dveh vidikov. Prvič, koliko se 
bo z zaposlovanjem v tujini zmanjšal »pritisk« za odpiranje novih 
delovnih mest doma oziroma zmanjšalo število relativno ali dejan
sko brezposelnih. In drugič, kolikšen bo devizni priliv preko po
šiljk delavcev v tujini, kar je sicer zelo pozitivno, vendar z eko
nomske plati premalo.

Se vedno pa zaposlovanje v tujini premalo upoštevamo iz drugih 
vidikov narodnega gospodarstva. Preko tega zaposlovanja bi, na 
primer, lahko načrtno zboljševati kvalifacijsko strukturo naše se
danje in potencialne dedove sile. Kot je znano, imajo v okviru Ev
ropske gospodarske skupnosti izdelan sistem financiranja strokov
nega usposabljanja nekvalificirane delovne šile v emigracijskih de
želah »šesterice«. To je, mimogrede povedano, eno od vprašanj, ki

bi jih morali dati na dnevni red pogajanj za ureditev naših odnosov 
v EGS Predvsem pa bi se morali dosledno in organizirano zavze
mati da tuji delodajalci financirajo kvalifikacijo ali pa prekvali
fikacijo naše delovne sile, ki bi jo radi zaposlili. Namesto, da bi 
trošili naša sredstva za poklicno usposabljanje ljudi, ki se potem 
zaposlijo v tujini, bi na ta način na račun tujega delodajalca uspo
sobili določeno število naše nekvalificirane delavne sile, ki jo je 
doma najteže zaposliti. Gledano v celoti, bi na ta način v daljšem 
času dvigovali kvalifikacijsko-strokovno strukturo naše delovne 
sile, najmanj pa za tisti odstotek delavcev kj bi se čez čas vrnili v 
dorhovino. Prvi poskusi so dali dobre rezultate.

Premalo smo tudi pozorni na to, da bi naše delavce sistematično 
in organizirano zaposlovali v tehnološko najbolj razvitih indu
strijah v tujini. Če bi jih po vrnitvi usmerjeno zaposlovali v ust
reznih naših industrijskih panogah, bi nedvomno vnašali v marsi
katero naše podjetje »duh sodobne tehnološko industrijske revo
lucije«.

Docela neraziskane so tudi možnosti, da bi razvijali različne 
oblike industrijske kooperacije s tistimi podjetji v tujini, v katerih 
je zaposlenih večje število naših tehničnih in drugih strokovnjakov. 
Razen tega naj samo omenim že znano dejstvo, da sploh nimamo 
pregleda nad tem, kje in na kakšnih delovnih mestih so zaposleni 
naši znanstveniki in raziskovalci, ki bi jih mnoge od njih nedvomno 
lahko tudi v tujini angažirali za naša prizadevanja za še hitrejši go- 
spodrski, zlasti pa tehnološki napredek.

CARINE — STARA PESEM
Ne glede na številne kritične pripombe in predloge gre carinska 

politika, kar zadeva naše delavce v tujim, z manjšimi sprememba
mi naprej po svoji stari, dobro uhoj.eni poti. Sedanji carinski si
stem v glavnem nima nobene zveze z dejanskimi ekonomskimi in
teresi, temveč je izrazito fiskalnega značaja.

Nespametno bi bilo, če pri tem ne bi upoštevali interesov drž*^ 
: blagajne in potreb po zaščiti nekaterih domačih industrij8 
mog; toda najmanj, kar bi lahko naredili, bi bilo tole:
Prvič, potrebno je tudi s carinami stimulirati vračanje na8 v 

davcev domov, da se ne bi v čedalje večjem številu spreminja* ^ 
alno ekonomsko emigracijo. V ta namen bi lahko med dru& ^ 
imulativno uredili uvoz tistih predmetov, ki so jih naši delavc

dinjski stroji itd.). , 5|
in drugič, najbolj nujno pa bi bilo treba urediti možnost, , 

naš delavec brez carine »uvozi delovno mesto«, se pravi razh 
prdizvajalna sredstva. S tem si ne bi zagotovil delovnega mesta . 
mo sebi, temveč večinoma tudi določenemu številu drugih občan 
kar bi razbremenilo naše »tržišče delovne sile«.

DEVIZE ZA RAZVOJ
Ne moremo trditi, da je to pravilo, dejstvo pa je, da se na] _ 

nekvalificirane ali nizko strokovno usposobljene delovne sile 
sluje v tujini iz gospodarsko manj razvitih krajev. V večini ^ 
primerov je premajhno število delovnih mest poglavitni vzroK. 
odhod v tujino. Zato bi bilo povsem normalno, da bi devizna 
siva, ki jih pošiljajo naši delavci domov, pretežno uporabili 23 J v 
spodarski napredek tistih področij, od koder je največ delavce ^ 
tujini. Poleg tega bi bilo treba s premijami ali kako drugače n 
tarialno spodbujati »uvoz« deviz naših delavcev v državo. _

Prelivanja sredstev v področja, od koder izhajajo delavci v 
jind, ne bi bilo moč zagotoviti s pomočjo nekih administrativnih ‘ 
predelilnic, temveč preko ustreznega sistema bančnega poslo^3 
oziroma investicijske politike, ki bi temeljila na ekonomskih r3 g„ 
nih. Morda bi kazalo spodbujati tudi to, da bi »skupine držav J . 
nov« ustanavljale manjša podjetja. Ogromno finančnih sredstev, 
iz potrošnje v razširjeno reprodukcijo preusmerili, če bi sProriej 
»uvoz delovnega mesta«, o katerem je bilo prej govora, in po .u, 
verjetnosti bi si ga vsak ustvaril predvsem v domačem.

S takšno politiko — od katere sem omenil le nekaj elemento ^ 
bi uresničevali splošne družbene interese: da bi se manj raz ^ 
področja hitreje razvijala. Hta-ati bi s tem ustvarjali možnosti, ^ 
si ob materialnem družbenem napredku čedalje večje število ti , 
najde svoj kos kruha doma, kar mora biti končni cilj naše so« 
listi čine družbe. SILVO DEVETA
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Iz naše družbe
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Kako razširiti DE? I
2e četrto leto v idrijsko očh 

čino prihaja vsako soboto po 
430 izvodov Delavske enotno
sti. Naš list prejema vsak de
seti zaposleni, tako da po tem 
idrijska občina prednjači po 
številu naročnikov našega li
sta.

Kako so to dosegli? Na 
vprašanje nam je odgovoril 
tovariš FRANJO CESAR, taj
nik idrijskih sindikatov.

»■Pred časom, nekako štiri 
leta bo tega- je naš sindikalni 
svet organiziral posebno raz
pravo o razširitvi Delavske 
enotnosti. Menili smo namreč, 
da redno prebiranje sindikal
nega glasila tudi razširja zna
nje in obzorje sindikalnega 
članstva, še posebej funkcio
narjev osnovnih in drugih or
ganizacij sindikata. Razen te
ga je že tedaj bilo očitno, da 
ravno DE objavlja vrsto naj
različnejših prispevkov iz živ
ljenja kolektivov osnovnih 
sindikalnih organizaciz. Tega 
in v takšni obliki ne objavlja 
noben drug časopis, čeprav de
lovne ljudi ta vprašanja še po
sebej zanimajo.

Toda, če smo se v oceni De
lavske enotnosti bolj ali manj 
strinjali, pa smo.se razhajali 
v mišljenjih glede tega, kdo 
naj bi poslej plačeval naroč
nino za DE za vse tiste člane 
sindikalnih organizacij, ki bi 
se šele naročili na vaše glasi
lo. Bila so na primer mišlje
nja, naj bi občinski sindikalni- 
svet naročil DE za pse člane 
svojih organov in tudi za vse 
člane izvršnih odborov osnov
nih organizacij. Temu na
sprotno so nekateri zagovar
jali mišljenje, naj bi vsaka 
sindikalna organizacija za svo
je člane naročila DE na svoje 
stroške. No, kakor je nasploh 
običajno v življenju, se je po
kazalo tudi v našem primeru, 
da je najboljša srednja pot. 
Dogovorili smo se namreč, da 
močneiše sindikalne organiza
cije DE naročijo na lastna

stroške za člane svojih izvrš
nih in nadzornih odborov, ob
činski sindikalni svet pa za 
člane svojih organov in še po
sebej za člane manjših in šib
kejših sindikalnih organizacij; 
še zlasti pa organizacij sindi
kata v družbenih službah. Za 
tak dogovor smo se opredelili

ob prepričanju, da sindikal
nim aktivistom moramo nuditi 
vsaj minimalno nagrado s 
tem, da jih brezplačno oskrbi
mo z gradivom, ki ga potrebu
jejo ob svojem delu. Delavska 
enotnost pa je eden najvažnej
ših tovrstnih pripomočkov.«

»Verjetno veste, da DE ni 
najbolje zasidrana v večjih 
središčih, da še zlasti zaostaja 
po številu naročnikov v Ljub
ljani. Kaj nam svetujete, da 
bi storili, če naj povečamo šte
vilo naročnikov in bralcev?«

»Vem samo tole: če je v 
naši republiki pol milijona za
poslenih in če bi na podoben 
način kot pri nas ravnali tudi 
drugod, bi Delavska enotnost 
morala imeti okoli 50.000 na
klade. Pri tej nakladi je ka
terikoli časopis tudi komer
cialno zanimivejši; se pravi, 
da bi imeli tudi več oglaševal
cev. Posledica tega pa bi lah

ko bila dvojna: časopis bi vse
binsko lahko postal še bolj 
pester in tudi bolj obsežen. In 
drugič: DE bi lahko postala 
finančno bolj neodvisna. To 
pomeni, da bi se bistveno 
zmanjšale vaše potrebe po do
tacijah, če bi le-te sploh še 
bile potrebne. Z druge strani 
vzeto pa naročnina DE ni to
likšna, da bi bila finančno 
ogrožena katerakoli sindikalna 
organizacija, ki bi — na po
doben način, kot smo to storili 
v Idriji — pomagala razširiti 
DE med sindikalne aktiviste«.

»V zadnjem času je slišati 
tudi mišljenja, da DE v seda
nji obliki ne ustreza, da naj 
bi se morda spremenila v re
vijo s teoretskimi prispevki, 
namenjeno družbeno-politične- 
mu izobraževanju sindikalne
ga aktiva, medtem ko bi za 
stik s širokim članstvom sin
dikatov poskrbela sindikalna 
priloga v kakem dnevniku, na 
primer v Delu. To naj bi vpli
valo na zboljšanje injormativ- 
nosti znotraj sindikatov, hkra
ti pa bi tudi širšo javnost bo
lje seznanilo z življenjem in 
delom sindikalnih organizacij. 
Kaj vi menite o tem in kako 
nasploh ocenjujete Delavsko 
enotnost ?«

»Mislim, da bi zaradi takšne 
morebitne odločitve več izgu
bili kot pa pridobili! Zakaj ta
ko pravim? Zato, ker že dan
danes. ko nihče ne zanika, da 
je DE edini časopis, ki zelo 
podrobno opisuje probleme in 
življenje posameznih kolekti
vov ter njihovih sindikalnih 
organizacij, v njej nekako 
zmanikuje prostora za še ce
lovitejše prikaze problematike, 
oziroma ste prisiljeni h kom
promisom. Konkretno: če je v 
nekem tednu veliko raznih sej 
in sestankov, za vse pa so 
prizadeti prepričani, da so bi
li zelo pomembni in da mo
rate o njih poročati, je zaradi 
tega časopis nujno omejen v 
svojem drugem, da tako re

čem, življenjskem delu. Mo
rebitna sindikalna priloga, 
kjerkoli bi izhajala, bo pro
storno gotovo bolj utesnjena, 
kot pa je zdaj Delavska enot
nost. Če torej želimo izboljšati 
informiranost v obeh smereh, 
kakor ju nakazujete v vašem 
vprašanju, je treba predvsem 
razširiti krog bralcev in na
ročnikov DE, ker na tem, kot 
sem že rekel, temelji material
na osnova našega sindikalnega 
glasila. Iz tega kajpak izvira 
vse ostalo.

Dolgujem še odgovor na 
drugi del vprašanja: kaj so
dim o Delavski enotnosti? Po
vedal bom svoje osebno miš
ljenje; razen tega še vse tisto, 
kar sem zvedel v razgovorih z 
našimi ljudmi. Torej: s časo
pisom smo na splošno zado
voljni, čeprav po obsegu ni 
tako zajeten, da bi podrob
neje pisal o vsem, kar naše 
ljudi zanima. No, zanima pa 
jih predvsem življenje in de
lo kolektivov ter njihovih sin
dikalnih organizacij; s kakš
nimi problemi se srečujejo t>b 
vsr tratnih razmerah, kako 
jih razrešujejo; kaj so nekje 
storili, da bi se izognili raz
nim neljubim dogodkom; ozi
roma kaj je bilo tisto, na kar 
so nekje pozabili in se jim 
zdaj maščuje. O vsem tem po 
mojem osebnem mišljenju in 
tudi po mnenju naših ljudi pi
šete še vedno premalo. Toda: 
karkoli je bilo objavljeno, je 
bilo zapisano v tako razum
ljivem jeziku, da so naši 
ljudje prebrali in da je to 
vzbudilo še več želja, da bi 
bili s tovrstnima vprašanji se
znanjeni čimbolj natančno in 
podrobno.

Se neko pripombo imamo: 
premalo pišete o nas, o idrij
skih kolektivih, uspehih in 
problemih. Verjamemo, da 
imajo enake želje tudi drugod. 
Toda: ali to le ne bi bilo mo
goče, če bi se z vaše strani 
malo bolj potrudili? —mG

LH) Toim mi
• JESENICE
a za vpis posojila za mo-

fnizacijo železnic tudi na Jese- 
cah lepo napreduje. Mimo 56 mi- 

V “noY starih dinarjev, ki so jih 
Su.sali jeseniški železničarji, vpi- 
lezJ ■. Pos°jHa tudi jeseniški že- 

in drugi. Med vpisniki po- 
'Di a tudi več upokojencev, ki 
Pisujejo Od 300 do 500 tisoč sta

rinarjev posojUa. P.U.

• Novo MESTO
1V‘ uspešnem referendumu, s 

san m. 50 Podajali plačevanje 
N"ov°Prlspcvka za gradnjo šol v 
Praem mestu> 80 že začeli pri- 
skn'*1-atl teren. kjer bo stala grm- 
šoin so'a, medtem ko prostor za 
va .v Sršljinu še ni določen. No- 
Mav°|Ia na Grmu bo imela tudi 
bo 3 ni. bazen, šola v Bršljinu pa 
tti0{i>avU'*onskega tipa in Jo bo 
graa 0 Po potrebah povečevati. Z 
čeij . šole na Grmu bodo pri. 
hamp eni’ saJ Je na skladu v ta 
tiar n Š50 tisoč dinarjev. Ta de- 
Vot(.uSta Prispevala kolektiva No- 

eks in Pionir.

® JUSE PRI MARIBORU
Var,,,6 potekata v ruški to- 
cijj. dušika dve izobraževalni ak- 
organi užba za varstvo pri delu je 
Se k ž*rala seminar, na katerem 
°brato ° skupinovodje iz vseh 
varstvV seznanili s predpisi o 
^ihina-i1*1^ delu, po zaključenem

K Otresi — A MVUU IMVU-
tiJskPIaCn° kb0l“aniJ°J k' 2aP0slenih 
vankl otroci hS?3e ob morju. U- 
ot1 v Ankari ° tudl letos leto- 
Va!® kraju™* v tem turistič-
toik dajmanj wUonf3'?: da bo let°- a, **<> _A50- ®0larjev, dvakrat1 a —___«

bi« tata n^uisi v Novem gradu, 
tU> n,!1*« naseli« t>^fUnlca s™Je

°bniorskih*krajih. Pa V ^

Pit. j,1 u Pa bodo opravili iz- 
Pogoi i>ešno opravljen Izpit bo 
ko o s ta n bod° skupinovodje lah- 
lovtuh 1 na svojih dosedanjih de- 
^iimr^tlh. v teku Pa j® ‘udi 
•ianja . Za člane organov uprav* 
skega’ .1 ea j® P° sklepu delav- 
vaini organiziral izobraže-
aoiver,. nter skupaj z delavsko 
bravnih o btaribor. Člani samou- 
lu PoainKmanov bodo na seminar- 
hju, 0 111 znanje o gospodarje.
Pripravah °Upravnlh aktih in o 
'kttiounrai™^ v°denju zasedanj 

p avnih organov.
^ L. V.
• JITlJA

otl°, PripraviYSkl obeini zaključu- 
£?°k- Oddih . a pol®tno letovanje 
^do tuaj b ln Počitnice šolarjev 
|kupščina ‘2^ at Podprle občinska 

Ptedvii v sv°jem prora- 
e^deu 8 tisoč din, te-

delnPeva 0hr&n,a skupnost, ki 
Pa ovne organi™6,,ain ln nekatere 
?°Clle o?"g,amzacl30- ki bodo o.vo-

ZASAVSKI SINDIKATI V AKCIJI ZA POGLABLJANJE IN RAZŠIRITEV 
NEPOSREDNOSTI SAMOUPRAVLJANJA IN VNAŠANJA SPREMEMB V STATUTE 
PODJETIJ

Začetek pomenili 
nega opravila

Na občinskem sindikalnem svetu v Trbovljah je bil pred 
kratkim prvi razgovor v okviru akcije pravzaprav priprav 
na vsebinsko poglabljanje samoupravnih odnosov oziroma 
oblik samoupravljanja in s tem v zvezi vnašanja ustreznih 
sprememb v statute in druge samoupravne akte podjetij.

Razgovor se je nanašal na 
XV. amandma Zvezne ustave 
pa tudi na spremembe sloven
ske ustave in naloge sindikatov 
pri nadaljnjem utrjevanju in 
razvijanju samoupravljanja in 
samoupravnih odnosov v kolek
tivih. Trboveljski občinski sin
dikalni svet se je odločil, da 
skupno s sindikalnima svetoma 
v Hrastniku in Zagorju vse
stransko podpre prizadevanja 
osnovne organizacije sindikatov 
v zasavskih delovnih kolektivih 
pri iskanju takih rešitev na 
tem področju, ki bi omogočale 
dejansko soodločanje neposred
nih proizvajalcev o vseh po
membnejših zadevah delovanja 
podjetij. V ta namen bodo v 
revirjih, med drugim, skrbno 
analizirali kakih 26 statutov 
večjih in manjših podjetij, da 
bi ugotovili katerim vpraša
njem bi kazalo posvetiti naj
večjo pozornost. To delo bo 
opravila posebna komisija v 
sodelovanju s komisijo za raz
voj samoupravljanja pri Repu
bliškem svetu sindikatov Slove
nije. Ne glede na to pa je očit
no, da so mnenja in pogledi o 
nadaljnjem razvoju samouprav
nih odnosov in sploh oblik sa
moupravljanja v revirjih dokaj 
različni. Sindikati dobro vedo, 
da bodo imeli opraviti z vrsto 
stališč in mnenj, zilasti kar za

deva neposrednost samouprav
ljanja in bodočo vlogo ekonom
skih enot, njihovih organov sa
moupravljanja pa tudi osrednjih 
delavskih svetov in drugih po
možnih oblik samoupravnih 
organov.

V hrastniški Steklarni so na 
pobudo tovarniškega odbora 
sindikata ustanovili posebno 
komisijo, ki je začela skrbno 
proučevati možnost samostoj
nejšega delovanja ekonomskih 
enot, ne da bi bila s tem priza
deta celovitost in enotnost pod
jetja. Njihove ugotovitve kaže
jo, da brez ekonomske samo
stojnosti ne bo steklo delo no
benega obratnega samoupravne
ga organa, ker proizvajalci niso 
zainteresirani za sestajanje brez 
smotra. Na drugi strani pa ko
lektiv resno očita centralnemu 
delavskemu svetu, da se ukvar
ja tudi s takimi nadrobnostmi, 
ki sodijo le v izključne pristoj
nosti svetov ekonomskih enot.

V zasavskih premogovnikih 
se te dni ubadajo z vprašanji, 
kako decentralizirati samo
upravljanje tako, kot je bilo 
domenjeno ob integraciji pod
jetja. Vse kaže, da se bodo pre
cej odmaknili od prvotnega 
koncepta, kajti če bi ga uresni
čili, bi npr. kolektiv zagorskega

rudnika že zdaj imel za okrog 
40 % nižje osebne dohodke, ker 
je proizvodnja v tej delovni 
enotiv saj na enem obratu ne
rentabilna, saj so stroški prido
bivanja premoga zelo visoki. 
Če bi bil torej rudnik Zagorje 
na samostojnem obračunu, bi 
moral njegov delavski svet raz
mišljati o opustitvi proizvodnje, 
ker pač v izgubo ni mogoče po
slovati. V Zasavskih premogov
nikih se resno ukvarjajo s tem, 
da bi sicer omogočili večji 
vpliv soodločanja v vseh de
lovnih enotah podjetja, ustano
vili pa bodo solidarnostni sklad, 
ki bi zagotavljal kolikor toliko 
enake osebne dohodke vsem za
poslenim v osnovni proizvod
nji, po pravilu: če je danes ta’ 
obrat v težavah in škripcih za
voljo jamskih razmer, utegne 
biti jutri tista delovna enota, 
ki je danes visoko rentabilna.

Skratka, gre za to, da bi 
samoupravljanje dejansko po
vezali z, ekonomiko podjetij, da 
bi samoupravljanje resnično 
Postalo odnos med ljudmi in da 
bi tudi v primeru takih ali dru
gačnih t^av zagotovili ljudem, 
da solidarnostno pomagajo drug 
drugemu. Jeseni bodo v Zasav
ju imeli' vrsto žkupnih posveto
vanj, na katerih bodo govorili 
° ugotovitvah, ki jih je dalo 
proučevanje sedanjih statutov 
Podjetij, pa tudi o drugih ugo
tovitvah, ki jih bodo zbrala 
vodstva sindikalnih organizacij 
v zvezi s predlogi nadaljnjega 
razvoja samoupravljanja in 
samoupravnih odnosov. -m

Ste se že odločili in izpolnili obveznico za 
modernizacijo železnice, ki ste jo dobili po 
pošti? Češe še niste, odločite se še danes

!

TISKOVNA KONFERENCA O PROBLEMIH 
GOSPODARJENJA IN SAMOUPRAVLJANJA 
V SLOVENIJI

Kako uveljaviti 
ODGOVORNOST

»Današnji dejanski položaj delovnega človeka je marsikje ie 
precej daleč od pravic in dolžnosti, ki mu jih daje ustava in na 
njej izgrajena samoupravna zakonodaja. Zato je treba uvelja
viti takšen sistem samoupravnih odnosov, v katerem bo lahko 
delovni človek neposredno vplival na vsa bistvena vprašanja 
svojega življenja in dela ali po svoji samostojni odločitvi razvi
jal oblike neposrednega samoupravljanja,« so poudarili na ti
skovni konferenci, ki jo je prejšnji četrtek sklical sekretariat 
CK ZKS v okviru priprav na VI. sejo vodstva.

Na tej seji, ki bo 3. junija, bodo, kot je znano, razpravljali 
o problemih gospodarjenja in samoupravljanja v slovenski 
družbi.

Na konferenci so razpravo o aktualnih vprašanjih slovenske 
družbe oprli na spoznanje, da lahko le visoka stopnja razvito^ 
sti proizvajalnih sil omogoči resnično humanizacijo dela, osvo-. 
boditev človeka ter ustvari pogoje za vsestranski svobodni raz
voj osebnosti. Razvoj proizvajalnih sil je torej nujen sestavni 
del dejanskega uresničevanja samoupravljanja in podlaga za 
razvoj socialističnih proizvodnih odnosov.

Hitrejši napredek proizvajalnih sil je potemtakem tudi v 
skladu z zgodovinskimi interesi delovnih ljudi. Zato dileme med 
samoupravljanjem in sodobno organizacijo dela ne more biti. 
Kjer do konfliktov prihaja, so le-ti predvsem odsev dejanske
ga boja za oblast ene skupine zaposlenih nad drugimi skupina
mi. »Hierarhija«, ki jo zahteva organizacija dela in tehnologija! 
pa ne sme postati opravičilo oz. razlog za hierarhijo v odnosih 
med ljudmi.

Zvone Dragan, predsednik komisije CK ZKS za družbeno-- 
ekonomske odnose in ekonomsko politiko, je na konferenci po
sredoval tudi stališče komisije v zvezi z nalogami komunistov 
pri uveljavljanju odgovornosti na vseh ravneh samoupravnega 
in strokovnega odločanja. Dejal je, da se morajo komunisti za
vzemati za uveljavitev sistema odgovornosti z vsemi vrstami 
oz. oblikami (moralne, strokovne, pravne in politične). Zato so 
komunisti v podjetjih dolžni spodbuditi razprave in prizade
vanja za ekonomsko uspešnejši način poslovanja in proizvaja
nja in razvijati iniciativo in interes delovnih ljudi za razvoj 
samoupravljanja. Zavračati in onemogočati so dolžni miselnost, 
da pomeni odgovornost v samoupravljanju, da so »vsi enako 
odgovorni za vse«, ker »vsi odločajo o vsem«, in da se samo
upravljanje in odgovornost uresničujeta že s samim »odloča
njem«, brez delitve in usklajevanja številnih funkcij uprav
ljanja.

Po mnenju komisije je treba uveljaviti takšne oblike in me
tode delitve dela iti enakopravnega sodelovanja v upravljanju, 
da bo vsakdo osebno odgovoren za uspešnost dela na svojem 
delovnem mestu in za uspešnost'delovanja pri opravljanju svoje 
družbeno-samoupravne in politične funkcije.

i
Odgovornost za delovni proces in rezultate dela je mogoče 

dosledno uresničiti le s sistemizacijo delovnih mest in z na
tančno opredelitvijo delovnih dolžnosti in nalog, kar še zlasti 
velja za opredelitev dolžnosti in nalog nosilcev vseh funkcij 
upravljanja. Opredeliti je treba tudi moralno-politično odgo
vornost kolektivnih organov, samoupravljanja in vseh njihovih 
članov po načelu, naj bo odgovornost posameznika toliko večja, 
kolikor višja je stopnja njegovega vplivanja in moč njegove 
funkcije in naj se odgovornost nanaša tudi na nesmotrna tn 
neracionalna dejanja (ne samo na izrecno prepovedana).

Seveda pa takšna opredelitev odgovornosti terja samouprav
no, javno in dosledno uveljavitev sistema pozitivnih sankcij, t. j. 
nagrad in spodbud za uspešnost pri delu in v družbeni aktiv
nosti (pa tudi negativnih sankcij oz. kazni za prekrške). To po
meni, da je treba uveljaviti tudi materialno odgovornost v 
zvezi z nagrajevanjem po objektivno merjeni uspešnosti dela.

Komunisti v delovnih skupnostih so torej še nadalje dolžni 
uveljavljati takšno nagrajevanje po delu, ki bo vsakega zapo
slenega delavca — od nekvalificiranega do direktorja — vzpod
bujalo k prizadevnemu in odgovornemu delu in ki bo imelo 
maksimalen pozitiven učinek za kolektiv v celoti.

Zato je treba razviti objektivno vrednotenje uspešnosti vsa
kega dela z dovolj točnimi in zanesljivimi merili, ki so se
stavni del samega procesa dela. Posebno v sodobnem intelek
tualnem delu je\objektivno merjenje in vrednotenje vseh delov
nih komponent, metod in rezultatov, nujna sestavina in sred
stvo uspešnega programiranja, kontrole, organiziranja in razvi
janja delovnega procesa.

Samo z dosledno objektivnostjo v vrednotenju uspešnosti 
dela je namreč možno uresničevati in pospeševati nujno dife
renciacijo, selekcijo in uveljavljanje nadpovprečne sposobnosti 
in znanja, ki bo omogočalo in pospeševalo enakopravne odnose 
med ljudmi.

CK ZKS želi s temi in drugimi stališči in opredelitvami 
nalog spodbuditi akcijo komunistov v delovnih organizacija! 
pri nadaljnji graditvi samoupravljanja. Stališča vsebujejo U 
nekatera spoznanja na tem področju, vendar pa nedvomno orno 
gočajo komunistom, da skupaj z drugimi naprednimi dejaV' 
niki v konkretnih razmerah iščejo teoretične in praktične re
šitve pri razvijanju samoupravnih odnosov in uvajanju sodobni 
organizacije dela.

V. B.

POHIŠTVO

lesxii3i.a.
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Iz naše družbe

Na lOcicero

• KOPER
Obalni sindikalni svet Koper je 

tudi letos namenil 20 tisoč dinarjev 
za preventivno okrivanje tistim 
članom manjših sindikalnih orga
nizacij, ki nimajo dovolj sredstev, 
da bi lahko financirale 10-dnevno 
okrevanje zdravstveno in socialno 
šibkim članom. Razen tega se 
obalni sindikalni svet se zavzema 
za to, da bi organizacije vplivale 
na samoupravne organe delovnih 
skupnosti, da bi namensko izločali 
sredstva za rekreacijo delavccev. 
Zlasti bi bilo treba omogočiti po
treben oddih izčrpanim ter zdrav
stveno in socialno ogroženim de
lavcem, KC

• MURSKA SOBOTA
Pred dvema letoma so bili v 

Pomurju ustanovljeni medobčinski 
odbori strokovnih sindikatov. Ker 
je prva mandatna doba potekla, se 
sedaj pripravljajo na občne zbo
re, ki bodo predvidoma opravljeni 
do 15. junija letos. V prepripravah 
si odbori prizadevajo, da bi se na 
občnih zborih tudi dogovorili o 
nadaljnjem delu sindikatov v Po
murju. A.H.

9 LENDAVA
Opekarniška enota gradbenega 

podjetja v Lendavi se je odločila 
za temeljito rekonstrukcijo. Raču
najo, da bodo, ko bo rekonstruk
cija končana, povečali sedanjo 
proizvodnjo od 6 na 12 milijonov 
opečnih enot letno.

G Šentjur
Kolektiv obrtnega podjetja 

»Elegant-« iz Celja bo v Šentjurju 
uredil prostore, v katerih bodo iz
delovali težko konfekcijo. V na 
novo urejenem obratu bodo zapo
slili 24 delavk. pk

9 KOČEVJE
Podjetje Avto Kočevje bo letos 

junija praznovalo' 20. obletnico 
ustanovitve. Svoje praznovanje bo
do združili s praznovanjem dneva 
šferjev, se pravi, da bodo glavne 
slovesnosti 12. julija. Na slavnost
no sejo delavskega sveta bodo po
vabili tudi poslovne sodelavce iz 
Jugoslavije in iz inozemstva. Ob 
tej priložnosti bodo obdarili tudi 
člane kolektiva, ki so pri podjetju 
že 20 let.

9 NOVO MESTO
Letošnji izvoz industrijskih 

podjetij novomeške občine v pr
vem četrtletju je za 182 '/o večji 
kot v enakem obdobju lani. Pri 
tem se je izvoz blaga na zahodna 
tržišča povečal za 96 %. Prodajo 
svojih izdelkov na tuja tržišča sp 
najbolj povečali v IMV, v Krki in 
v Novotesu .

9 Črnomelj
Občinski sindikalni svet se že 

dalj časa zavzema zato, da bi ure
dili obrat družbene prehrane v 
Črnomlju. Z anketo, ki so jo iz. 
vedli lanir so ugotovili, da imajo 
vsa večja podjetja menze in da 
bi bili pripravljeni sodelovati pri 
financiranju obrata družbene pre
hrano le manjši kolektivi, ki ni
majo možnosti, da bi si organizi
rali lastno menzo. V razpravi na 
ObSS je prevladalo mnenje, da bi 
bil obrat družbene prehrane po
treben in da je treba k financira
nju pritegniti tudi večje kolektive, 
ki bi lahko hrano vozili, v svoje 
obrate, kar je vsekakor bolj ren
tabilno, kot pa razdrobljena druž
bena prehrana.

NOVOMEŠKI SKLAD ZDRAVSTVENEGA ZAVAROVANJA BREZ PRIMANJKLJAJA m

UGODNI PREMIKI
V Novem mestu je bila v torek 27. maja seja skupščine komunalne skupnosti so

cialnega zavarovanja delavcev, na kateri so obravnavali poročilo o sklepanju pogodb 
z zdravstvenimi zavodi za letošnje leto, razpravljali o poslovanju sklada zdravstvenega 
zavarovanja delavcev v letošnjih prvih štirih mesecih in poslušali informacijo o javni 
razpravi o predlogu za izpopolnitev sistema pokojninskega in invalidskega zavarovanja.

Skupščina je ugotovila, da 
so letos uspeli razmeroma zgo
daj — že v februarju — skle
niti pogodbe s posameznimi 
zdravstvenimi zavodi. Prav ta
ko ugotavljajo, da so letošnje 
pogodbe za zdravstveno službo 
ugodnejše, kot so bile lanske, 
saj sta zdravstveni dom in bol
nišnica dobila za 18,8 odstotka 
več sredstev kot lani in bosta 
lahko oba zdravstvena zavoda 
ustrezno povišala osebne dohod
ke zaposlenim in zaposlila še 
nekaj novih strokbvnih kadrov.

Da so letošnje pogodbe do
kaj realne, kaže poslovanje 
sklada zdravstvenega zavarova
nja delavcev za prve štiri me
sece. V tem obdobju je namreč 
sklad ustvaril 53.180 novih di
narjev presežka, medtem ko je 
imel lani ob koncu aprila 
375.000 novih dinarjev primanj
kljaja. To je v zadnjih nekaj 
letih prvi primer uspešnega po-
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: Ze dolgo pestijo obrtna i
: podjetja izredno slabe go- E 
: spodarske razmere, soraz- : 
E memo najbolj zastarel E 
E strojni park, nizka akumu- : 
i lativnost itd., itd. Vsem tem = 
E nerešenim vprašanjem se E 
: pridružuje še izredno slaba : 
E strokovna zasedba, neure- E 
: jena notranja zakonodaja i 
j in nerazvita samouprava. V = 
E mnogih razpravah povezu- E 
E jejo vso to problematiko z § 
E objektivnimi in subjekti v- E 
5 nimi vzroki. Nemalokdaj E 
E stresejo obrtna podjetja = 
E očitke za nezadostno skrb E 
= in pomoč pri izboljšanju | 
E razmer v obrtništvu na ob- E 
| črnske skupščine. Mnogo- : 
E krat imajo prav. Zgodi pa E 
E se tudi narobe, da se obrt- E 
E na podjetja ne zmenijo za E 
E ponujeno roko.
mu nun n i m m m m mif m iiiiinii m m m m

slovanja sklada. Skupni dohod
ki so letos za 16,8 odstotka ve
čji od lanskih, pri čemer velja 
še posebej omeniti dohodke iz 
osnovnega prispevka, ki so kar 
za 24,6 odstotka večji od lan
skih. To povečanje gre pred
vsem na račun povečane pri-, 
spevne stopnje za 0,2 odstotka 
ter višjih osebnih dohodkov in 
večjega števila aktivnih zava
rovancev, saj beležijo samo. v 
aprilu 661 na novo zaposlenih. 
Tako je bilo ob koncu aprila 
na območju novomeškega ko
munalnega zavoda za socialno 
zavarovanje, ki zajema občine.

lip;

— Kaj šele pri kvantifika
ciji si?! Mar ne veš, tla se rok 
za analizo strukture izteče že 
prvega julija. Nato se mora
mo takoj lotiti družbene stra
tifikacije: najprej kategorizi
ranje elementov, utrditev kri
terijev itd., kar nam bo vzelo 
najmanj dva meseca. Kako, da 
si v takšni strahotni zamudi, 
Janez?

Vodja znanstvenega ad hoc 
krožka za ugotavljanje javne
ga mnenja je očitno močno 
zaskrbljen.

— Ne zmorem vsega, Tone! 
Kaj si pozabil, da si mi šele 
desetega naložil analizo mi- 
kroodnosov v delovni skupno
sti »Naša sloga«!? Rekel sem 
ja, ker sem mislil, da je stvar 
enostavna. Pa še malo ni eno
stavna! Ce bi takrat to vedel, 
kar zdaj vem, bi sigurno rekel 
ne, da ti bo jasno. Ne moreš 
si misliti, kako je tam stvar. 
pereča.

Črnomelj, Metlika, Krško, Novo 
mesto in Trebnje, že 29.442 ak
tivnih zavarovancev. Glede na 
gibanje dohodkov v prvih šti
rih mesecih računajo, da bodo 
s finančnim načrtom predvide
ni dohodki sklada v letošnjem 
letu v celoti doseženi, če ne 
celo nekoliko preseženi. Pri tem 
velja omeniti še to, da so v 
prvih štirih mesecih tudi izdat
ki za slab odstotek nižji, kot 
so predvidevali, kar daje upa
nje, da bo sklad letošnje po- 
vno leto po dolgem času spet 
uspešno zaključili.

R. S.

llllilll

— Aha, saj res! Ali veš, da 
sem čisto pozabil na razisko
valno področje mikrosfer, ki 
smo ga tudi vključili v naš 
program. Vzorec sem, kajpak, 
razširil zaradi dotacije. Veš, pa 
je Blaž hotel ponekod podrob
nejši vpogled tudi na mikro- 
planu in sem ti zato dal »Našo 
slogo«. Aha, saj res, Blaž je 
hotel vpogled v »Našo slogo« 
in ker je že v vzorcu, mislim, 
ni z znanstvenega aspekta nič 
narobe, če smo ji dali priori
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menda tudi so, ne? Med nami, 
Janez: dovolj je, če mi daš 
vsaj nekaj kazalcev v tem 
smislu ali morda le osnovni 
trend, pa bomo lahko brez na
daljnjega dogovorjeni termin 
prestavili za kak teden ali pa 
celo vso zadevo preložili na 
jesen, oziroma jo vključili v 
globalno shemo mikroanaliz, ki 
jih imamo v planu. Ali ml 
lahko daš že dane« nekaj ge
neralnih podatkov v tem smi
slu?

ZNANSTVEN PRISTOP
teto. Aha, saj res, Blaž je 
rekel, da hoče globalne kazal
ce ali vsaj temeljni trend že do 
desetega junija, ker gre potem 
na dopust, gre pa menda ta 
material v sklop priprav na 
prihodnjo reelekcijo, ker se bo 
končno baje dosledno zahte
valo izobrazbo za zgornjo 
strukturo in druge ustrezne 
kriterije. Aha, saj res, je tudi 
rekel Blaž, da dobimo denar 
od njih samo pod pogojem, če 
bodo stvari znanstveno tako 
postavljene in fundirane, da bo 
iz ustreznega materiala razvid
no, da so se šele v zadnjih 
dveh letih, odkar je prišel v 
»Našo slogo« Miha, stvari tam 
dokončno konsolidirale. Saj se

— Saj to je tisto, Tone: 
nisem vedel, da je stvar tako 
delikatna in zato nimam pri 
roki podatkov v opisanem 
smislu, ampak le zelo ne
ustrezne podatke v smislu 
predlaganega in priporočanega 
namena mikroanalize...

— Kakšni pa so?
— Na standarno vprašanje: 

»Ste zadovoljni z vodstvenim 
kadrom?« je 75 % anketirane
ga kolektiva anonimno odgo
vorilo, da ne, na vprašanje: 
»Kakšno strokovnost terjate 
od direktorja?« pa 80 %, da 
visoko. To je ugodno, ker je v 
skladu z vsemi našimi načel
nimi stališči.

— Ampak Miha je nima!

— Ja, nisem vedel za na
men mikroštudije. Miha je pa 
na žalost res nima...

— Ali se da s kakšnim na
knadnim križanjem podatkov 
dobiti kaj drugega bolj ustrez
nega ven?

— Zelo težko! Kvečjemu 
kaj nepomembnega kot: »Več 
kot polovica zaposlenih je za 
združitev samoupravnih pri
stojnosti in sredstev« itd., dru
gega pa skoraj ne. Toda, Tone, 
ne razumem, zakaj so podatki 
tako zelo neustrezni? Zakaj je 
treba reči, da Miha stvari kon
solidira?

— Zakaj? Zato, ker je Mi
ha Blažev kader, razumeš?

— Ja, zdaj razumem!
— Razen tega ima brata v 

občinski kadrovski. Ti je jas
no?

— Jasno!
— Svakinjo pa na repub

liškem forumu... Je s tem 
vse rečeno?

— Vse, Tone!
— No, kaj boš zdaj napra

vil?
— Mislim, da bo najbolj 

prav, če še enkrat križam ne
kaj značilnih pokazateljev. Ni 
vrag, da bi ne prišlo v analizi 
do določenih modifikacij ...

— Kako si rekel?
—- Do določenih znanstve

nih modifikacij. Tone ...
VINKO BLATNIK
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Fr©fkvodno tehnična ustvar
jalnost - osnova nadaljnje 
rasti našega gospodarstva

Sredi minulega meseca so se v Beogradu sešli na skup
ni seji predsedstvo Centralnega sveta Zveze sindikatov 
Jugoslavije, upravni odbor Zvezne gospodarske zbornice, 
predsedstvo Ljudske tehnike Jugoslavije ter predstavniki 
številnih drugih družbenih in društvenih organizacij, ki so 
obravnavali vprašanje proizvodno-tehnične ustvarjalnosti 
delovnih ljudi ter delovno-tehnične vzgoje mladine kot 
enega glavnih dejavnikov družbenega ter gospodarskega 
napredka naše družbe.

Skupna obravnava omenjenega vprašanja je bila rezul
tat enotnih predhodnih ugotovitev vseh sodelujočih orga
nizacij, da je problematika okrog proizvodno-tehnične 
ustvarjalnosti delovnih ljudi ter tehnične vzgoje mladine 
v vsaki družbi eden osnovnih dejavnikov družbenega ter 
gospodarskega napredka in da se omenjeni problematiki 
posveča pri nas daleč premalo pozornosti.

V razgibanem procesu samoupravljanja v naših delovnih or
ganizacijah postaja pomen ustvarjalnosti delovnega človeka še to
liko pomembnejši. Samoupravljalec v delovni organizaciji, ki si vsaj 
prizadeva biti tudi iznajditelj na delovnem področju ter raciona- 
lizator delovnega procesa, postaja praktično ovira v razvoju. Pozi
tivna je vsekakor že sama ugotovitev, da brez dviga proizvodno- 
tehnične kulture mlade generacije ne moremo pričakovati vsestran
ske vzgoje mladine ter njene priprave za obvladanje mnogoterih 
funkcij delovnega mesta. Nenehna skrb za proizvodno-tehnično 
vzgojo ter tehnično ustvarjalnost delovnega človeka mora biti pri
sotna ob ugotovitvi, da he glede na katerokoli delovno mesto lahko 
vse funkcije delovnih operacij razdelimo v dve skupini: izvršilno 
ter ustvarjalno funkcijo delavca. Za opravljanje prve funkcije se 
trošijo fizične sposobnosti delavca ter tiste umske moči, ki omogo
čajo opravljanje že predhodno postavljenih ter osvojenih postop
kov. Ustvarjalna funkcija delavca pa predstavlja takšno trošenje 
delavčevih sposobnosti ter umske energije, s pomočjo katere se do
seže izpopolnitev proizvodnje, dvig proizvodnosti dela ter izboljša
nje delovnih pogojev. Takšna funkcija bi morala biti prisotna pov
sod. Da pa bi lahko razvijali pri delavcu ustvarjalnost, ga je po
trebno najprej za to vzgojiti; posebno je treba za tem stremeti pri 
mladini. »Za povečanje produktivnosti dela, za izpopolnitev tehni
ke, tehnologije in organizacije ter za vsestranski razvoj vsakega 
posameznika je nemajhnega pomena vprašanje množične tehnične 
ustvarjalnosti neposrednih proizvajalcev, vključujoč v ta proces ta

DELAVSKA ENOTNOST — Št. 22 — 31. maja 1969

ko tehnično inteligenco na področju materialne proizvodnje kot 
delo pri strokovnem usposabljanju delavcev, tehnikov in inženirjev 
in njihovo usposabljanje za ustvarjalno delo« (iz gradiva za skupno 
sejo).

Pred petnajstimi ali celo dvajsetimi leti je bila množičnost 
udeležbe v iznajditeljstvu, novatorstvu ter racionalizatorstvu v na
ših delovnih organizacijah močno poudarjena, upoštevana ter vsaj 
moralno če že ne materialno stimulirana. Danes takšna množičnost 
pojema, s tem pa seveda pojema tudi množična pripravljenost ter 
težnja prispevati kar največ k hitrejši in kvalitetnejši proizvodnji. 
Rezultat take množičnosti naj pokaže spodnja primerjava, ki je 
povzeta iz Pregleda mednarodnega urada za zaščito industrijske 
lastnine v Ženevi in se nanaša na zadnjih deset let. Tabela prika
zuje, koliko prebivalcev pride v posameznih državah na en pri
javljeni patent letno:

Luksemburg . 314
Švica 692
Belgija 778
Francija 1351
Avstrija 1352
Švedska 1729
Velika Britanija 2376
Italija 2635
ZRN • ' 2665
ZDA 3986
CSSR 5716
Finska 6476
Grčija 8429
Madžarska 12.197
Poljska 19.058
Jugoslavija 83.558

Društva iznajditeljev v vseh republikah trdijo, da je ustvar
jalnost pri nas sicer večja, kot kaže zgornja tabela, ker le-ta pri
kazuje samo prijavljene ter zaščitene patente, ne podaja pa tistega, 
kar posamezniki ali pa ustanove pri nas predlagajo, vendar ne 
pride do realizacije.

Zanimivo je, da je pri nas v zadnjih desetih letih razmerje med 
številom patentov, ki jih prijavijo delovne organizacije, proti 
tistim, ki jih predlagajo fizične osebe, komaj 1:10, medtem ko je 
v drugih državah to ravno obratno — skoraj 90 odstotkov prijav
ljenih patentov prihaja s strani podjetij. Vsekakor bi morala biti 
v naši družbi delovna organizacija nosilec množične ustvarjalnosti.

Skupni posvet v Beogradu je poskušal predvsem ugotoviti, kje 
so osnovni vzroki, da pri nas proizvodno-tehniona ustvarjalnost 
delovnih ljudi močno zaostaja za podobnimi prizadevanji drugje.

Iz številnih misli, ki so bile izrečene na posvetu, bi vsekakor lahko 
povzeli nekaj osnovnih:

9 proizvodno-tehnična ustvarjalnost je pri nas v pretežni meri 
omejena na razvojne laboratorije, na ljudi, ki so v njih staln® 
zaposleni. Premalo je povezana razvojna stran z neposredno pr°.' 
izvodnjo, predvsem z realizacijo in preverjanjem novih zamisli 
ki nastanejo v neposredni proizvodnji. V razvojnem laboratorij11 
Philipsa je npr. od 4.000 zaposlenih kar 3.000 iz neposredne proiZ' 
vodnje, le okoli tisoč je stalno zaposlenih v razvoju. Brž ko 5® 
nekomu porodi zamisel o nečem novem, že ga pritegnejo k s odele' 
vanju, kjer proučujejo uporabnost njegove zamisli/

© pregled prijavljenih iznajdb, izboljšav ter predlogov za racin' 
ledi žarijo proizvodnega postopka je ponekod pri nas pokazal, da 
pri tem v enakem številu zastopani ljudje izven stroke, kot visoko 
strokovno izobraženi delavci (tehniki, inženirji). Vzrok temu 
nemu razmerju ni v neprizadevanju visoko strokovno izobražene^3 
kadra, temveč drugje. Vzrok ze vsekakor v zakonu© patentih tef 
tehničnih izboljšavah, kjer je rečeno, da osebam na vodilnih 
lovnih mestih, ter osebam, ki dosežejo nekaj novega v okvir11 
svoje redne delovne naloge, ne pripada nikakršno materialno nado' 
mestilo za iznajdbe in izboljšave (zaradi tega določila je bil ie 
posredovan predlog za spremembo omenjenega zakona),

© nemajhno oviro pri hitrejšem razvoju iznajditeljstva in teh' 
nihničnih izboljšav predstavlja v 'našem razvoju neurejen sisteh1 
materialnega stimuliranja tovrstnih prizadevanj. Avtor novel?3 
postopka ali priprave prejme navadno od enega do štirih odstotkov 
vrednosti, ki jo delovna organizacija prihrani v enem letu z up®' 
rabo načina proizvodnje. Niso pa redki primeri, ko celo ob s tornih' 
jonskih prihrankih podjetja zaradi novega načina dela ne prejn1® 
avtor ničesar, ali pa šele s tožbo ob podpori društva iznajditelje''’ 

© realizacija določene zamisli je vedno povezana s precejšnji111* 
materialnimi izdatki, kar pa predstavlja često nepremostljivo ovir®- 
To je navadno tudi vzrok,, da se naše delovne organizacije čest® 
raje ogrevajo za že materialno realizirane tuje zamisli, kjer .1® 
vidna že praktična stran nečesa, kot pa za domače ideje, ki s® 
skicirane šele na papirju in česar realizacija bi zahtevala še mnog® 
sredstev in časa. Posledica tega je često ta, da potuje prenekater3 
naša iznajdba v zamejstvo in zgodi se tudi, da jo pozneje kupil«® 
kot licenco.

To so bile nekatere izmed številnih ugotovitev beograjske^3 
posveta. Enotno je bilo ugotovljeno, da je hitrejši premik na pod' 
ročju proizvodno-tehnične ustvarjalnosti lahko doseči le s tesni1« 
sodelovanjem vseh prizadetih in z odločnimi ter konkretnimi akci
jami. Med te naj bi sodilo predvsem:

© proizvodno-tehnični ustvarjalnosti delovnih ljudi ter tehnični 
vzgoji mladine je potrebno zagotoviti ugodnejše osnove za del®- 
V tem smislu je potrebno zagotoviti primerne oblike materialnega 
stimuliranja iznajdb ter izboljšav, urediti nekatera zastarela zakofl' 
ska določila, sprejeti pravilnike v delovnih organizacijah itd.

© ker je lahko uspeh doseči samo s koordinirano akcijo vseh 
prizadetih, so se udeleženci zedinili, da se formira skupno koord*' 
n arijsko telo, ki bo poskušalo realizirati stališča, sprejeta n® 
posvetu,

© v okviru tega koordinacijskega telesa bo ustanovljen posebni 
sklad za razvijanje in stimuliranje proizvodno-tehnične ustvarjal' 
nosti ter tehnične vzgoje delavcev ter mladine,

© in končno, na posvetovanju se je izkristalizirala misel, da hi 
bilo koristno, če bi se v vseh republikah formirala podobna koorfll' 
nacijska telesa, ki bi pospeševala tovrstne dejavnosti na področj« 
republik. ZDRAVKO PIVK



Kako gospodarimo
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O priporoča potrošnikom hiter, sodoben in 
cenen nakup vseb potrebščin, za sebe. 
ca družino, ca dom In ca gospodinjstvo:

• potrofinikom nudi blago na obročno od
plačevanje:

O za tuje kupce Je v hiši menjalnica.

Ljubljana

Potrošniki lahko izbirajo blago v poslovalnicah:

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO OPREMO, 
Ljubljana, VVolfova 1

KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7

BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka, Kidričeva 
ulica 1 a

Kako se bo znanost 
vključila v izvedbo 

gospodarskih zamisli?
S posveta Zveze raziskovalnih organizacij Slovenije

. bogaja oe, da naši znanstve- 
r® na svojih posvetih drug 
r^gega prepričujejo, kako so 
j^ttibeno zapostavljeni in tar
ejo nad pomanjkanjem sred- 
*tev Za svoje avantgardistično 

v gospodarskem razvoju, 
"lirnogrede pa še potožijo nad 
“fhžbeno zapostavljenostjo zna- 

;®°®ti, zaradi katere so postali 
•"^Kakšni trgovski potniki, ki 
?°dtetjem ponujajo svoje uslu- 
*e. da se z raziskovalno dejav- 
n°stjo sploh lahko ukvarjajo.
, Zadnji posvet Zveze razis- 
*°yalnih organizacij pa se je 
Rignil nad to raven. Dal je 
?°il0 predlogov za učinkovi- 
^jšo vključitev znanosti v Iz- 
. ^dbo dolgoročnih gospodarskih 
pogramov s pogojem, da se 
U(li za raziskovalno delo izdela 
bolen in z gospodarstvom 
sklajen program in natanko 
oločijo oblike financiranja 
olgoročnih raziskav, namenje- 

^^b^b^P^arstvu in celotni

S°UDAREV nastop raz
iskovalcev

.Sedanja gospodarska gibanja, 
^ industrija in druge gospo- 
sr> i -e Pan°ge iščejo svojo per- 
žč h ^V0 na mednarodnih trži- 
z ‘b, so najkonjunkturnejši čas 

največja možnost, da 
" e svoje mesto v nadalj-Zased ovuje iiitj&tu v iiaaaij-
11:1 gospodarskem razvoju

l0venije.
isk^a vPrašanje »kako«, so raz- 

®Valci dali številne zelo kon- 
brih6- Predloge, sloneče na do- 
gfj.11 in slabih domačih izku- 

predvsem pa na izku- 
stri- i’ 'ti 50 Se obnesle v indu- 

^sko razvitih državah.
2a 'fPiokritično so priznali, da 
siv raži.skave porabljena sred- 

a niso majhna, pač pa jih

nenačrtno izkoriščamo. Ta de
javnost namreč nima skupnega 
programa, ki bi zahteval siste
matično delo in sistematična 
vlaganja sredstev v raziskave 
dolgoročnega značaja. Doslej 
niti glavni naročniki in plačni
ki •— zvezni sklad za razisko
valno delo in republiški skladi 
— niso usklajevali raziskoval
nih naročil. Vrhu tega je ve
lika zmešnjava med pedago
škim in znanstvenim razisko
vanjem, kjer se tarejo osebne 
ambicije in interesi posamezni
kov v škodo skupnosti, saj v 
teh kalnih vodah zmagajo po 
navadi najvztrajnejši.

Poziv k večji solidarnosti v 
raziskovalnih krogih in k skup
nemu prizadevanju, da bi kon
čno tudi raziskovalno delo slo
nelo na enotnem, premišljenem 
programu, prilagojenem potre
bam gospodarstva in družbe, je 
bil najbrž na mestu. In prav 
tako predlog, naj se končno raz
čisti, kaj bo kdo raziskoval in 
kje.

KDO NA.T FINANCIRA DOL
GOROČNE RAZISKAVE
Gospodarstvo daje vedno več 

sredstev za kratkoročne razis
kave tehnološkega značaja, po
trebne za modernizicijo proiz
vodnje. Financiranje dolgoro
čnih raziskav pa je še vedno 
problematično, čeprav so name
njene ožjim združenjem, deni
mo elektrogospodarstvu, PTT 
službam, odjemalcem polizdel
kov in podobno.

Makroplaniranje gospodar
stva je v razvitih državah po
vezano z dolgoročnimi raziska
vami, ki jih financirajo vsi in
teresenti za modernizacijo do
ločene proizvodnje. Konkretno: 
pošta financira raziskave v av

tomatizirani telefoniji, elektro
gospodarstvo raziskave v elek
troindustriji — pri nas pa se 
odjemalci postavljajo izključno 
v vlogo kupcev, ki sicer zahte
vajo moderne naprave, niso pa 
pripravljeni sofinancirati raz
vojnih raziskav. Ker dolgoročni 
koncepti gospodarskega razvoja 
Slovenije predvidevajo smotr
nejšo proizvodnjo, tehnološko 
enakovredno proizvodnji tujih 
konkur^atov na svetovnem tr
žišču, kaže čimprej urediti si
stem sofinanciranja dolgoročnih 
raziskav, v katerega naj bi 
bile poleg gospodarstva zajete 
tudi banke, trgovina in — tako 
menijo raziskovalci — sklad 
republiških skupnih rezerv go
spodarskih organizacij, ki bi na 
osnovi raziskav laže smotrno 
delil kredite £>a tudi preventi
vno ukrepal.

DA NE BO VEC ZAVOŽENIH 
INVESTICIJ

V zvezi s proizvodnjo, ki se 
bo šele vpeljala, Zveza razisko
valnih organizacij predlaga tudi 
nove raziskave, s katerimi naj 
bi preprečili škodo, nastalo za
radi premalo preizkušene teh
nologije dela in surovin.

Znane so velike izgube ob 
kampanjski gradnji odprtih 
hlevov, ki jih pred tem živino
rejci niso preizkusili niti jih 
nismo prilagodili našem razme
ram. Manj znane pa so izgube, 
ki nastajajo v novih tovarnah, 
če proizvodnja sloni na odkup
ljenih licencah za novo tehno
logijo, ki je dobavitelji sami 
niso preizkusili. V takšnih pri
merih je naše gospodarstvo po
skusni kunec tujcev. Če se po
skus obnese, ga tujec osvoji, če 
ne uspe, pa stroške plačuje 
naša družba.

Sredstva za predhodne raz
iskave naj bi bila zagotovljena 
v bankah kot glavnih nosilcih 
investicij. Predhodne raziskave 
bi nas obvarovale nedonosnih 
vlaganj.

V to skupino raziskav sodi 
.tudi študij tržišča in gibanj v 
tehnologiji, ekonomiki in upo,- 
rabi posamezne proizvodnje pri 
nas in v svetu. Zakaj?

Investicijski programi, ki so 
jih doslej zahtevale banke za 
odobritev kreditov, so večidel 
sestavljeni po šablonski doku
mentaciji, v kateri so načelno 
rešeni vsi problemi, ker pač 
morajo biti rešeni, sicer kredit 
ne bi bil odobren. Takšno stali
šče bank je seveda vnaprej iz
ključevalo sleherno raziskoval
no delo. Rezultat dosedanje in
vesticijske prakse je znan: uči
nek investicijskih naložb je 
mnogokje majhen, ker se in
vesticije počasi aktivirajo. Raz
iskave, dostikrat nesistematične, 
so se začele šele, ko je proiz
vodnja pokazala tehnološke in 
druge slabosti. Seveda so bili 
stroški za odpravo pomanjklji
vosti veliko večji (osnovna sred
stva že postavljena in proizva
jalci ob strojih), kot če bi nove 
tovarne začeli graditi šele po 
solidnih poprejšnjih raziskavah 
in poskusih.

Orožja, s katerim se priče- 
n.iajo boriti raziskovalci za pra
vilnejše vrednotenje njihovega 
dela in za ustrezna sredstva, 
namenjena raziskavam, so to
rej močna, da preobrazijo od
nos družbe do znanosti in jo 
postavijo na čelo realizatorjev 
dolgoročnih gospodarskih naiog. 
ne le z besedami, ampak s si
stemsko ureditvijo primerne 
materialne osnove za znanstve
no delo širšega družbenega po
mena. MARIOLA KOBAL

(Sa. B

*N £!?AVE za gradnjo STANOVANJSKIH SOSESK V KOSEZAH 
DRAVELJSKI gmajni

Tisoč stanovanjskih hiš
f n Pa bi tistim, ki iščejo rešitev svojega stanovanjskega 

oblema v gradnji lastne hiše, laže pomagali doseči 
v •>> je Stanovanjsko gospodarstvo Standard kot poobla- 
lii-A3 0rSanizacija Sklada za komunalno urejanje zem- 
gf. °bčine Ljubljana-Šiška izdelalo obširno urbani- 

icno tehnično dokumentacijo za gradnjo skoraj tisoč 
. an°Vanjskih hiš in dva tisoč stanovanj v blokih v 

Seskah Koseze in Draveljska gmajna v Ljubljani.
Vse oS™ T SosESKI KOSEZE

V nrf,je , a Koseze leži v Šiški,
V malh U’ k* ^anes zazidan
bretesLnem °ksegu, sicer pa je 
*top v ° travnat in raven. Do
vrom S<?ses*t0 i® 2 Vodnikove 
ko a 12 Celovške ceste pre- 
111 sti-ar,- ,.ceste na jugovzhod- 
c6ste n 1 8 * bodoče Stegenske 
Sosesu,.3.sever°zahodni strani, 
dve v,,., Podutiška cesta v 
2azi(jg 0vici- V zgornjo, ki bo 
bipii Predvsem z več etaž- 
t3°sebnor, 0Vianiskimi zgradbami 
bimi .*ga »P*, tako imenova- 
^gojnn r \° bodo osemletka, 
, tortni mi ustanove s

par-^IgraS
Zelenern klubom v
Stibski lok^r tev! ^Sovine, go
be dela, a i’ °brtne in servis-
SPodnSo 1Ce

roma prostornostjo na 
strani.

drugi

v pasu 
Polovica pa

servis- 
ob cesti, 
bo zazi

dana izključno z enodružinski
mi hišami različnega tipa.

Na južni in jugozahodni 
strani meji soseska na bodoči 
rekreacijski center ter na lepo 
naravno okolico s travniki, go
zdovi in potokom, na severo
vzhodni pa na že znano Sose- 
sko-6, ki bo opremljena tudi z 
večjim nakupovalnim centrom 
in, če omenimo le še šolske ob
jekte, z gimnazijo. Na vzhodni 
strani pa je veliki športni cen
ter TVD Partizan in 5D Ilirija.

Soseska bo z mestom pove
zana z avtobusno progo po 
Vodnikovi in Podutiški cesti, 
postajališča pa bodo hitro in 
varno dostopna. Pri zasnovi 
soseske je bilo treba doseči 
ravnotežje med stroški za pri
pravo in ureditev zemljišča na 
eni strani ter med gostoto ozi

»Zato moramo premišljeno 
in v podrobnosti urediti zunanji 
prostor, tako da ' bo nastalo 
okolje lepše, prijetnejše in bolj 
funkcionalno, kakor smo ga si
cer navajeni« je v razgovoru 
povedal Miroslav Pleša, direk
tor Stanovanjskega gospodar
stva Standard. »Da bi to dose
gli, je bilo treba skrbno premi
sliti, kako bo urejen cestni 
prostor, se pravi ceste, poti, 
osvetljava in nasadi ob cestah, 
manjše javne zelenice, dovozi 
in dostopi do hiš, okolica hiš 
in podobno. Skratka, upoštevati 
moramo vse tiste drobne ele
mente, M vtisnejo, če so pravil
no oblikovani in usklajeni, pe
čat izbrane urejenosti vrtnega 
naselja.«

Tako bo imela nova soseska, 
ki bo že sama zase dobro 
opremljena in urejena v ne
posredni okolici še vse’ kar je 
potrebno za normalno vsakda
nje življenje: naravno bližnjo 
in daljno okolico za sprehode, 
izlete, smučanje, sankanje in 
podobno.

RAZLIČNI TIPI HlS
v Da bi čimbolj ustregli raz

ličnim željam, možnostim in po
trebam kupcev oziroma gradi
teljev, predvideva zazidalni na
črt, ki so ga pripravili na Sta
novanjskem gospodarstvu Stan
dard, gradnjo različnih tipov 
hiš, različne tako po stanovanj
ski površini in po površini 
^strežne parcele kot tudi po 
številu etaž in načinu povezo
vanja z drugimi hišama.

Tako imajo na Stanovanj
skem gospodarstvu Standard 
Pripravljene načrte za:

S dva tipa pritlične hiše,
© dva tipa eno in poletažne 

hiše,
® dvo in poletažno vrstno 

hišo,
@ pritlično atrijsko hišo. 

vVse hiše so ali prosto sto
ječe ali povezane v gručo, v 
vrsto ali »verigo«. Za vse te 
hiše so pripravljeni podrobni In 
obsežni načrti, ki jim je pred- 
ložen tudi orientacijski predlog 
opreme stanovanja in ureditve 
zunanjega prostora in vrta, 
končno pa so prikazane še mo
žnosti alternativne razporeditve 
notranjih prostorov. Vsaka hiša 
ima v načrtu predvideno svojo 
garažo in lasten parkirni' pro
stor.

Razen teh hiš bo možno gra
diti v» soseski v Kosezah in ka
sneje tudi v Draveljski gmajni 
še montažne hiše, hiše z obrt
niškimi delavnicami ter hiše po 
lastnem načrtu, M. Ž.

i Danes ali jutri ?
V »bitki« za oblast se po* 

w gosto rte izbira sredstev. Ta
5 ugotovitev velja — po mnenju
o strokovnjakov, ki se zavzema-
< jo za uveljavitev samouprav-
^ Ijanja v naši družbi — tudi za
w poslovno in samoupravno živ*
| Ijenje naših gospodarskih or-
6 ganizacij. Kakor je znano, je
s lahko človek toliko bolj samo*

stojen in odgovoren v izvrše
ni vanju, kolikor bolj je sodelo-
^ val oziroma vplival pri odlo
či Čanju. Toda čeprav govorimo,
m da prehaja vse več pravic in
p, dolžnosti »v roke neposrednih
w proizvajalcev«, je njihova be
te seda ponekod še zelo medla,
° nevplivna, nepomembna.
£ Zakaj?
z Tako so se vprašali tudi or-
g ganizatorji razgovorov — pred
et vsem komisija CK ZKS za
^ družbeno-ekonomske odnose in
o ekonomsko politiko — o aktu-
£ alnih vprašanjih gospodarje-
^ nja in samoupravlja v več kot
E- desetih večjih gospodarskih
m organizacijah. Prišli so do na-
g slednjih glavnih ugotovitev:
S Proti udeležbi delavcev pri
O odločanju se pogosto omenja
< kot razlog domneva, da imajo
^ delavci samo kratkoročne in-
h terese, medtem ko imajo vo-
^ dtlni in strokovni ljudje pred-
^ vsem dolgoročne interese. Ta-
0 ko nekateri skušajo delavcem

pripisati negativne indlvidua- 
a Ustične, celo egoistične intere-

se; strokovnim, izobraženim 
O pa samo pozitivne, družbene
m interese, ki jih izenačujejo z
> dolgoročnimi. Pri tem omenja-
^ jo 'dejstvo, da delavci večkrat
k res ne kažejo želje po odloča-
h nju o dolgoročnih ciljih; ven-
^ dar številna dejstva razkriva-
z jo, da tudi. še tako izobraženi
S ali vodilni ljudje nimajo samo
o družbenih oziroma dolgoroč-
^ nih, temveč tudi individualne,
9 kratkoročne interese, ki se celo
§ lahko sprevržejo v individua-
£ Ustične. To se zgodi tem prej,
O čim bolj značaj dela in Heli-
^ tev dela zahtevata in omogo-
b čata, da se izogibamo dolgo-
§ ročnim potrebam in naporom
S na račun individualizirane hi-
§ erarhije dela oziroma funkcij

(osebnih zvez, ozkih skupin
* itd.). In narobe: v ustreznih
g okoliščinah tudi delavci kažejo
o. in zastopajo dolgoročne inte-
O rese. Ekonomski interesi za
^ akumuliranje, investiranje in

drugi dolgoročni interesi (za 
w raziskovalno delo, strokovno
2 usposabljanje, vzdrževanja šol-
O stva, zdravstva, obrambe itd.)
< so v medsebojni odvisnosti z
g interesi za določen značaj od-
g nosova med ljudmi pri delu in
S prilaščanju, s katerimi se
X ustvarjajo in delijo sredstva
^ za dolgoročne in kratkoročne

interese. Zato bodo delavci to- 
H liko bolj podpirali uresničeva-
^ nje dolgoročnih interesov, ko
ci Ukor bolj se bodo pri tem in
a s tem uveljavljali in pospeše-
> vali enakopravni odnosi. Pa
w tudi narobe; tisti strokovnjaki,
« ki imajo interes za individua-
° lizirane, privilegirane, avtar-
^ kične odnose pri delu in pri-
Z laščanju, bodo imeli dovolj
H pobude za investiranje, aku-
o muliranje in druge dolgoroč-
^ ne cilje samo dotlej, dokler to
• njim samim koristi, sicer pa te

iniciative ni in hitro zapustijo 
svoje podjetje.

Enako je pri delitvi oseb* 
nih dohodkov: interesi za ena
kopravne odnose zahtevajo in 
pospešujejo nagrajevanje po 
objektivno merjeni storilnosti 
dela, medtem ko individuali
stični interesi skrivajo svoje 
privilegije za subjektivističnim 
ocenjevanjem in za drugimi 
načini enostranskega nagraje
vanja (po času, stopnji iz
obrazbe, stopnji funkcije ipd.).

Zato ni dileme — oli kraU 
koračni ali dolgoročni interesi, 
temveč gre za vprašanje: kako 
kako z delitvijo funkcij v 
upravljanju in z enotno orga
nizacijo upravljanja omogočiti 
delavcem vseh strok, da bi iz
ražali, uveljavljali in obliko
vali svoje družbene interese, 
toda tako, da bi bili hkrati 
od njihovega upoštevanja od
visni tudi osebni interesi.

Lažne dileme o dolgoroč
nih in kratkoročnih interesih 
se po navadi dopolnjujejo še z 
lažno dilemo o visoki, nadpo- 
prečni in nizki, podpoprečni 
stopnji možnosti in znanja; 
kakor da sta visoka izobrazba 
in usposobljenost pogoj za 
dolgoročne in napredne inte
rese, medtem ko nizka stopnja 
zmožnosti povzroča kratkoroč
ne in nazadnjaške interese. 
Resnično temeljno nasprotje 
pa je v tem, da so med ljud
mi z enako stopnjo nadarje
nosti, zmožnosti in znanja še 
tudi razlike v temeljnih inte
resih glede načina delitve dela 
in prilaščanja dobrin. To po
meni, da ima del ljudi z viso
ko. nadpoprečno stopnjo spo
sobnosti in znanja že interes 
svojo strokovno vodilno ali po
litično vlogo opravljati tako, 
da bi omogočala vsem ljudem, 
ki jih prizadevajo posledice 
aktivnosti katerekoli skupine 
ali posameznika, čimbolj sode
lovati v pripravlianju in do
govarjanju za odločitve, vpli
vati na odločanje samo in na 
uresničevanje odločitev.

Drugi del teh ljudi pa ima 
npr. interes, da deluje kot 
-elita«, da se zapira v ozek 
krog vodilnih strokovnjakov 
ali politikov, čuti se dovolj 
iniciativnega, ustvarjalnega, 
pripravljen delovati in nositi 
odgovornost pa je samo tedaj, 
če se lahko dogovarja in zdru
žuje v osebnih zvezah in če 
odloča v zaprtih skupinah, pod 
vodstvom nadrejene osebno
sti. ki zastopa višje družbene 
interese.

Prav je, da se ob obletni
cah naše reforme,, ko pregle- 
duiemo prehojeno pot. ne iz
ražamo več le v številkah, in
deksih, tonah, ampak da resno 
in avtoritativno govorimo tudi 
o takšnih ovirah za hitrejši sa
moupravni razvpj slovenske 
družbe. In o tem', kako jih od
straniti.

Prav to vprašanie, KAKO 
ODSTRANITI TAKŠNE OVI
RE NA NAŠI SAMOUPRAV
NI POTI, pa je tudi osrednja 
tema razgovora na VI. seji 
CZ ZKS, ki bo prihodnji te
den.

Kakšen bo odgovor?
VINKO BLATNIK \
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Izobraževanje in kultura
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KOMENTAR

Predvideno je, da bo v mesecu juniju Zvezna skupščina P 
novem sestavu dobila ponovno na poslanske klopi predlog Reso
lucije o razvoju izobraževanja in vzgoje. To je tisti dokument, ki 
je v Sloveniji že tolikokrat sprožil mnogo upravičene, pa tudi 
precej neupravičene kritike.

Pred dnevi je o osnutku tega dokumenta ponovno razpravljal 
svet Zveze delavskih univerz Slovenije. Seveda je razumljivo, da 
je njegova ocena veljala predvsem vprašanju, kako ta dokument 
zdaj obravnava in kako odpira perspektive izobraževanju odraslih. 
In ugotovili so, da s tega stališča lahko pozitivno ocenjujejo ta 
dokument, saj vključuje tudi težnje tistih v Sloveniji, ki menijo,

: da tovrstno izobraževanje ne bi smeli več obravnavati z nekakš
nim negativnim predznakom — a takega obravnavanja je še tudi 
pri nas dovolj — pač pa obravnavati izobraževanje odraslih kot 

: integralni del celovitega izobraževalnega sistema, kot nujnost so
dobnega izobraževanja.

To misel navajam zato, ker mnogi menijo, da ob številnih 
zelo tehtnih kritikah taistega dokumenta, zelo upravičenih kriti
kah, ne bi smeli dopustiti, da bi kritični val preplavil tudi tisto, 
kar je dobro zasnovano v tem dokumentu.

In kaj prinaša ta kritični val? Ostanimo tokrat le pri eni 
ugotovitvi; mnogokrat ponovljeni in argumentirani: vloga repu
blik, ali če hočete — vloga nacionalne politike, v ta dokument ni

ZA VEČJI PRODOR 
KVALIFICIRANEGA 
DELA V SLOVENIJI

integrirana kot pomembni dejavnik pri dolgoročnejšem trasiranju 
poti ražvoja šolstva. Resnici v prid je sicer treba reči, da je ob 
koncu dokumenta vloga republike omenjena, a bolj »prilepljena«, 
nacionalne globalne odločitve o smereh razvoja šolstva kot dolgo
ročne družbene odločitve v republikah pa niso integrirane v tekst 
resolucije kot celote.

Ali pa so take odločitve potrebne? Naj izkoristim ponovno 
najnovejše podatke, ki smo jih v DE sicer že objavili in ki sloven
sko družbo gotovo zaskrbljujejo.

Če k zaposlenim v Sloveniji, ki imajo srednjo, višjo in visoko 
šolsko izobrazbo prištejemo še vse kvalificirane in visokokvalifi
cirane delavce, jih je vsega skupaj komaj 47,1 % in s tem se 
uvrščamo tudi pod jugoslovansko povprečje. V slovenskem gospo
darstvu je slika še slabša, saj je odnos med kvalificiranim delom 
in nekvalificiranim 44,5 : 55,5 %, v škodo kvalificiranega dela se
veda, medtem ko je v zveznem merilu kvalificirano delo zasto
pano v gospodarstvu s 53,1 %. Se en podatek: le 9,5 % zaposle
nih v slovenskem gospodarstvu ima srednjo, višjo ali visoko izo
brazbo.

Od dolgoročnega in kvalificiranega programiranja razvoja v SR 
Sloveniji — delo, ki smo ga kot kaže odločno zastavili — si Slo
venci ne obetamo le mnogih jasnih odgovorov o naši ekonomski 
perspektivi, pač pa tudi o doseženem sociološkem stanju in po
trebah razvoja. Ne nazadnje nam mora tu dolgoročno programira
nje posredovati tudi kvalificirana spoznanja o nas samih. Eno 
takih vprašanj je, kako danes v našem družbenem in ekonom
skem življenju prodira kvalificirano delo. Zgornji prikaz stanja 
v številkah je seveda le eden izmed mnogih, ki nam bodo po
trebni pri dolgoročnem programiranju izobraževanja v Sloveniji.

Že danes je očitno, da nadaljnjega gospodarskega vzpona v 
Sloveniji ne bomo mogli doseči ob obstoječih izobraževalnih kapa
citetah. Prodor kvalificiranega dela v vse pore našega družbenega 
snovanja bi si morali zastaviti vsekakor mnogo bolj ambiciozno. 
Te ambicije pa seveda v.e bi smeli poistovetiti z* anavhičuim šiv- 
jenjem mreže izobraževalnih ustanov, pa tudi ne z zalogaji preko 
naših materialnih zmogljivosti. Pa vendar bi kot družba, a kot 
majhen narod še posebej morali omogočiti in stimulirati, da bi 
si nabiral znanje vsakdo, kdorkoli ima sposobnosti in do stopnje 
te njegove sposobnosti. Mnogo bolj kot doslej bi morali^ razviti 
možnost izrednega študija zaposlenih, seveda tako z mrežo insti
tucij kot z materialno stimulacijo izrednih študentov na ka.teri- 
koli ravni izobraževanja. Ne nazadnje bi morali omogočiti štipen
dije iz skupnega družbenega fonda vsem odličnim, kasneje morda 
prav dobrim absolventom obvezne šole, ki jim materialno sta/nje 
družine onemogoča nadaljevanje študija. Sporedno s tem — a tudi 
to je zelo pomembno — pa bi morali odločno odpravljati tiste 
ovire, ki že na stopnji osnovnega šolstva diferencirajo mladino 
na tisto, ki ima poleg osebnih tudi družbene pogoje, da odlično 
Ijivosti zaostaja že na stopnji osnovnega šolstva, vsled tega, ker 
opravi osemletko, in na tisto, ki kljub lastni nadarjenosti in mar- 
njihova šola iz materialnih ali kadrovskih razlogov ni sla v 
korak z modernizacijo šol v razvitejših slovenskih predelih. .

Naše perspektivno večje ambicije pri razširjanju znanja pa 
se bodo morale seveda usklajevati z dolgoročnejšim razvojem 
ekonomike v Sloveniji tudi v pogledu šolskih programov.

Za tak prodor kvalificiranega dela, za to, da se bo na Sloven
skem v perspektivi šolalo redno, izredno in permanentno cim 
več ljudi,, da bo taka odločitev skupna in rezultat prepričanja o 
tej nuji ki je nuja sodobnega industrijsko razvitega sveta, pa 
bomo mofali, kot je pred dnevi dejal na skupni seji^ predsedstva 
RO sindikataldelavcev družbenih dejavnosti m izvršnega o^ora 
republiške izobraževalne skupnosti tovariš Slavko Grčar, se mnogo 
storiti. Prizadevati si bomo morali, da bo čim širše prodrlo spo
znanje da stroški šolanja niso le neka abstraktna družbena po
trošnja pač pa, da je šolstvo, ki daje ljudem znanje, soustvarjalec 
dohodka, ki ga ustvarja gospodarstvo. Če bo prodrlo to spoznanje 
— in to je že prodrlo tam, kjer so delavci spoznali, da je delo 
strokovnjakov tudi njim izboljšalo življenjsko eksistenco - potem 
ne bomo več prizadeti razpravljali o tem, da je delitven odnos, 
ki smo aa. postavili z reformo, porušen na račun prevelike »sploš
ne potrošnje«. Živo delo, ki ga vkalkuliramo v ceno proizvodnje 

. niso le osebni dohodki, pač pa tudi investicije v znanje tistih, ki 
že ustvarjajo dohodek ali pa ga šele bodo. t

Ali je ob takem razmišljanju še potrebno posebej ugotoviti, 
da mora vloga republik dobiti v zveznem dokumentu o izobraže
vanju kreativnejše mesto? SONJA GAŠPERŠIČ

SAMO BESTSELERJI
SE SAMI PRODAJAJO

»Rimljanka«, »Rakov povrat
nik« in vsi drugi bestsellerji svetov
nega slovesa se sami prodajajo. Re
klama zanje gre od ust do ust in 
prodajalec je le tehnični posrednik 
knjige med založbo, ki jo je izdala, 
in kupcem, ki jim jo je namenila.

Med klasično sodobno baletristi- 
ko pa so bestsellerji redkost. Večina 
leposlovnih knjig zahteva zlasti v da
našnjem stehniziranem in po mate
rialnih dobrinah hlepečem času ak
tivne, literarno razgledane, spretne 
prodajalce, ki znajo vzbuditi zanima
nje pri kupcih.

Na pobudo slovenskih knjižnih založb je 
bil pred leti ustanovljen pri Šolskem centru za 
tisk in papir v Ljubljani specialni oddelek, ki 
naj bi papirniške in knjigarniške vajence 
vzgojil v dobre prodajalce knjig.

Čeprav se potreba po dobrih strokovnjakih 
v knjigotrštvu ni zmanjšala, pa je Odbor za 
založništvo in knjigotrštvo pri Gospodarski 
zbornici SRS pred dnevi ugotovil, da so mi
mo ljubljanskih samo primorske tiskarne in 
papirnice ostale zveste sklepu iz 1963. leta 
o obveznem pošiljanju papirniških in knjigo
trških vajencev v ljubljanski specialni odde
lek zanje. Zaradi premaloštevilnih prijav lani 
prvega razreda niso odprli, letos pa je komaj 
15 prijavljencev iz vse Slovenije, točneje: iz 
Ljubljane in iz Primorske.

Razkorak med potrebami po boljši prodaji 
knjig in med zmanjšano skrbjo za vzgojo dob
rih prodajalcev si razlaga Šolski center za tisk 
in papir z nesmotrno varčnostjo. Če vajenci v 
domačem kraju obiskujejo šolski center, jim 
ni treba plačevati internata, Ljubljana pa je 
tudi predaleč, da bi se vsak dan vozili tja...

Toda Odbor za založništvo in knjigotrštvo 
se s tako poenostavljeno razlago ni zadovo
ljil, ampak je posebno komisijo zadolžil, da 
skupaj z vodstvom Šolskega centra za tisk in 
papir pregleda učni program in ga po potrebi 
posodobi in dopolni.

Komisija pa naj bi kritično ocenila tudi 
skripta o knjigotrštvu, sestavljena pred osmi
mi leti, učno snov o organizaciji in tehniki 
prodaje — skratka vse strokovno gradivo, ki 
ga specialni oddelek posreduje papirniškim in 
knjigotrškim vajencem med šolanjem.

Sprejete obveznosti je komisija dolžna čim- 
prej opraviti, da bi se že sedanji učenci bo
lje podkovali za svoje poklicno delo in z bolj
šim poznavanjem papirništva in knjigotrštva 
opravičili obstoj ljubljanskega specialnega od
delka za vzgojo tovrstnih strokovnjakov.

Odbor za založništvo in knjigotrštvo bo 
slovenskim papirnicam in knjigarnam ponov
no priporočil, naj pošiljajo svoje vajence v 
specialni oddelek zanje in jim zagotovil sta
len nadzor nad učnim programom in poukom 
ter prožnejše prilagajanje obojega potrebam 
papirnic in knjigarn.

Prvi korak za tesnejšo povezavo teorije in 
prakse v knjigotrštvu je storjen. Če upošte
vamo, da knjigarne prodajo samo 10 odstotkov 
izšlih knjig, je bil tudi nujen, toda — ali bo
do to nujnost dojeli vsi slovenski posredniki 
pisane besede? M. K.

Ob odkritju doprsnega spomenika Ivana Regenta je o liku pokojnega revolucionarja govoril
dr. Joža Vilfan

Po Ivanu Regentu poimenovana 
delavska univerza v Kopru

V okviru praznovanja 50. obletnice Zveze komunistov Jugo
slavije, sindikatov in SKOJ so v soboto 24. maja v avli prenov
ljenih prostorov Delavske univerze v Kopru na Cankarjevi cesti 
odkrili doprsni kip predvojnega revolucionarja in junaka socia
lističnega dela IVANA REGENTA. Kip je bil delo kiparja 
Jožeta Pohlena iz Hrastovelj.

O pokojnikovem liku je šte
vilnim zbranim gostom sprego
voril dr. Joža Vilfan, ki je med 
drugim dejal, da je Regentovo 
življenje vedno bilo tesno pove
zano s Primorsko. Pripovedoval 
je tudi o tem, kako je 1904. leta 
Regent v Trstu ustanovil »Ljud
ski oder«, ki je imel v kratkem 
na Primorskem na desetine po
družnic. To je bila v pravem 
pomenu besede delavska uni
verza, preko katere se je Regent 
zavzemal za idejno podobo de
lavskega razreda. To je bil nje
gov doprinos k najbolj žlaht
nemu osvobajanju človeka, nje
gova humana vizija socializma, 
saj je vedno poudarjal misel, 
da moramo z znanjem osvabo-

Signal
TRAJNO VARUJE VAŠE ZOBE

diti in osrečiti človeka. Misel, 
ki je danes prav tako aktualna 
in resnično humana, kot je bila 
pred obema vojnama. Zato je 
prav, je dejal dr. Vilfan, da bo 
poslej ime Ivana Regenta no
sila institucija, kakršna je de
lavska univerza.

Vpliv delavske univerze Ko
per je že danes, gotovo pa se 
bo v prihodnje še bolj razširil 
med primorskim delavstvom. Ko 
sta se lani obalna konferenca 
SZDL in obalna izobraževalna 
skupnost zavzeli za združitev 
vseh treh obalnih delavskih 
univerz, se je tudi porodila za
misel, naj bi združeno delavsko 
univerzo poimenovali po Regen
tu. Ko je namreč pred 10 leti 
prišlo do odcepitve delavskih in 
ljudskih univerz od glavnega 
odbora Svobod, ker se je poka
zala potreba po profesionaliza
ciji teh izobraževalnih institucij 
za odrasle zaradi njihovega več
jega razmaha in kvalitete, je 
Regent hudomušno dejal: Raz- 
družujemo se, da bi se kasneje 
združevali...

Do združitve treh delavskih 
univerz na obali doslej še ni 
prišlo. Zato so pač napori De
lavske univerze Koper in ob
činske skupščine Koper, da bi 
razvili programsko, kadrovsko

in materialno močno in moder
no izobraževalno institucijo za 
odrasle, še bolj osamljeni. S 
skupnimi sredstvi, od katerih je 
precejšen delež delavska uni
verza prevzela na svoja pleča, 
so že obnovili del notranjosti 
stare zaščitene koprske stavbe, 
,v dveh letih pa bo stavba v ce
loti urejena, vključujoč njeno 
pročelje.

Delavska univerza je ob pri
liki sobotne svečanosti pripra
vila tudi v okviru proslavljanja 
lastnega desetletnega delovanja 
razstavo, s katero je hotela po
nazoriti svoje delo. Samo v zad
njih treh letih je preko 26.000 
izobraževalnih ur nudila najraz- 
novrstnejše znanje 23.000 sluša
teljem. Čaka pa jo še vedno 
pomembnejši prodor v delovne 
organizacije, med delavce in 
njihove potrebe po znanju, za 
kar upravičeno pričakuje tudi 
večje sodelovanje, več spodbud, 
programske in materialne po
moči tudi od sindikatov. Prav 
bi bilo, da bi republiška izobra
ževalna skupnost s svojimi sred
stvi pomagala krepiti ta izobra
ževalni center za odrasle na 
Primorskem. Verjetno pa je res 
tudi to, da končno ne gre le za 
doslej neuspelo integ.raeijo treh 
delavskih univerz na obali, pač 
pa tudi za to, da bi plenum 
obalnih sindikatov moral ugoto
viti, kako bi lahko sindikati in
tegrirali svoja prizadevanja za 
izobraževanje med članstvom z 
institucijo, kakršna je delavska 
univerza. g q

NA ŠESTEM 
STOLPCU

O SEMINARJU V BOHlNj|j

STANE PUNGERČAR, 
TAJNIK ObSS LITIJA:

Teoretična 
razmišljanja 
povezovati 
s prakso

Seminar v Bohinju za 
ske predsednike oziroma taji", 
ke je bil zelo koristen. Je_v 
enotnejšemu pristopu občinsP' 
sindikalnih organizacij k 
gramdranju in izvajanju PT 
membnih -političnih nalog, ® U 
bo potrebno izpeljati. Korist® 
je bil še posebej zato, ker 
dobili na seminarju vpogled 
zasnovo gospodarskega in 
benega razvoja v Sloveniji 
prihodnje obdobje. _

Zanimiva je bila tudi ugoOT' 
vitev, da se sindikati z vso pd 
zadevnostjo vključujejo kot 
kopraven družbeno-poUlični d 
javnik v vse procese združenega 
dela in opuščajo klasične avb** 
svoje aktivnosti. ..

Seminar bi bil še kvalit®t 
nejši, če bi bilo na prografl® 
manj tem (dnevni red je ^ 
tako natrpan), ker bi bila ta0* 
razprava živahnejša in bolj 
litetna. Pred seminarjem ™ 
morala biti udeležencem na 
polago ustrezna dokumentacij 
in gradivo za kvalitetnejšo PP' 
pravo in oblikovanje stališč 
posameznih vprašanjih in dil®” 
mah. v ,,

Zelo koristen in posrečen j 
bil tudi predlog, da bi na se®j 
narjih prevzeli nalogo vodeni 
seminarskega dela za posana0?' 
ne teme predstavniki občinssj 
sindikalnih svetov. Na tak^dj 
čin bi se teoretična razmisli^ 
nja neposredno povezovala 
prakso in aktivnostjo v bazi-

SLAVKO OŽBOLT, „
PREDSEDNIK ObSS MARlBO0

Seminarji 
naj bi bili 
pogostejši

Seminar predsednikov občifl' 
skih sindikalnih svetov v 
nju je po mojem mnenju usp® 
prvič predvsem zato, ker so s 
sindikalni aktivisti med sehj 
spoznali in o problemih, 
velikokrat v občinah enaki, Pj 
govorili. Uvodne misli predaj 
tel jev so bile skrbno podan ^ 
čeprav morda preveč na širo^ 
razložene, tako da je zmanjka1 
časa za polemično razprav, 
katere je bilo na seminarju 
ključno premalo. Za bodoče s. 
mi zdi, da bi takšni sanuinafl 
morali biti pogostejši, mogoj 
krajši ter da bi na seminaU 
obdelali mogoče samo eden 
dva problema. To pa zato, da 
bili potem v akciji lahko e>n° 
nejši in učinkovitejši.

PREŠERMOVA
DRUŽBA

VABI!
-1

SAMO SE DO 16. JUNIJA
je čas, fla se vpišete v članstvo U. 
šernovc družbe ali da obnovite jtj 
narino za leto 1369-70, če hočete 
udeleženi pri velikem

NAGRADNEM ŽREBANJE
ki bo nepreklicno 16. junija v 
Ijani. Med dobitki je več telev1*^,
jev, radijskih------5-----
fonov, pralnih
ni stroj, vsi gospodinjski stroji* Lp 
noprojektor in še mnogo dragice 
praktičnih daril. . -<J'
Ce v vašem kraju, ustanovi ali P ,e 
jetju ni poverjenika Pre®vfnnite 
družbe, se sami pravočasno vcl3 
v upravi, ki vam bo poslala 
srečko.

ZA ČLANARINO 30 DIN 
pa boste prejeli novembra letos

7 DRAGOCENIH KNJIG ^ 
1. PREŠERNOV KOLEDAR za <e0 
1970; 2. Mimi Malenšek: BALAD^-jj 
STAREM MLINU, povest; 3.
Kalčev: DVA V NOVEM MESTU* ^ 
vest; 4. Smiljan Rozman: UOy ^ 
UKRADENIMI MILIJONI, mladij*^ 
povest; 5. Branko Božič: ZGODu g, 
NA SLOVENSKEGA NARODA* 
France Verbinc: SLOVARČEK 
IN KRATIC in 7. dr. Karl jjl 
njak: DA BI OSTALI MLAD* 
ZDRAVI.
TO JE KNJIŽNA ZBIRKA, 
KATERE NE BI SMELA 
NOBENA SLOVENSKA DRUŽIŠ

PREŠERNOVA 
Ljubljana, p. P»

Ne oklevajte! še danes kupite odlično zobno kremo »SIGNAL« — 
svetovni izdelek Vsebuje med drugim HEKSAKLOROFEN in fosfate. 
Za Jugoslavijo izdeluje VEDROG — Ljubljana

Ste se že odločili in izpolnili obveznico za 
modernizacijo železnice, ki ste jo dobili po 
pošti? Če se še niste, odločite se še danes

sprejemnikov, Sr.a.'.jl- 
strojev, moped, s* p' 
ospodiniski stroji* ip
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KRATKOTN
JEDRNATO

• CELJE

Novj športni objekti
V mesecu mladosti so na 

celjskem območju odprli 
več novih športnih objek- 
t°v, ki so namenjeni pred
vsem šolski mladini. Tako 
so ob bazenu v Šentjurju 
končno dobili univerzalno 
igrišče, kjer bo možno igra
li košarko, rokomet in od
bojko. Z novim igriščem so 
zlasti veliko pridobili otro
ci- ki nimajo telovadnice, 
staro športno igrišče pa je 
Povsem neuporabno. Ob 
lem na) povemo, da od 
osmih šol v šentjurski ob
čini nima niti ena svoje te
lovadnice.

Nova športna objekta so 
dobili tudi v Polzeli in pri 
l- osnovni šoli v Celju. Pri 
gradtnji novih objektov so 
sodelovala podjetja in dija
ki, ki so pomagali s prosto
voljnim delom.

-

Srečanje v Ljudskem, vrtu
Na igrah v Mariboru bo nastopilo 1350 predstavnikov 38 sindikalnih organizacij ... % 
Dolgoletna tradicija v organizaciji športnih iger... # Pokrovitelj iger bo Adolf Derganc, 
direktor podjetja Konstruktor ... ® Nekatere panoge izumirajo, istočasno se uveljavljajo 
nove... ® V velikem nogometu bodo letos nastopila le 4 moštva... ® Foto-kino klub 

Maribor bo posnel o srečanju gradbincev 30-minutni film

• KOPER

Troboj
najboljših ekip

Pred dnevi je bil v pro
storih Občinskega sindikal
nega sveta Postojna razgo
vor predstavnikov občin
skih sindikalnih svetov Ko
pra, Nove Gorice in Po
stojne o organizaciji med
občinskega športnega tro
boja. Tekmovanje bo 8. ju
nija v Postojni. Najboljše 
sindikalne ekipe na spomla
danskih delavskih športnih 
igrah 1969 iz Kopra, Nove 
Gorice in Postojne se bodo 
Pomerile v sedmih disci
plinah: malem nogometu, 
balinanju, streljanju, keg
ljanju, odbojki, namiznemu 
tenisu in šahu.

Pričakujejo, da bodo teh
tne dokaj kvalitetne, saj se 
jc spomladanskih delavskih 
športnih iger udeležilo re
kordno število sindikalnih 
Organizacij ter posamezni
kov. Letošnji troboj sindi
kalnih ekip je že drugi po 
Vrsti. Prvega je organiziral 
Gbalni sindikalni svet Ko- 
Pcr decembra lani. Tedaj 

sklenili, da naj bi postal 
troboj stalna oblika šport
nega sodelovanja teh tteh 
tnest oziroma sindikalnih 
svetov. KC

• Rovinj

Strokovni nasvet
Zdravstvena komisija 

^veznega centra za podvod
ne^ aktivnosti in Športno 
ntbolovno društvo »Medu- 

g« iz Rovinja organizirata 
vnes v sodelovanju z ro- 
tnjsko bolnišnico za kost- 
0 in sklepno tuberkulozo 

P°syet o podvodnih športih 
vidika človekovega zdrav- 
• Glede na vse večji in- 
r®s za podvodne športe in 

e se povsem raziskana me- 
VQ lnska vprašanja. zadrže- 

človeka pod vodno 
nje*10 to posvetova
li , ki bo v Rovinju, ne- 

ornno precejšnjega po- 
n ®na z® nadaljnji razvoj 
Podvodnih športov.

Posvetovanju* bo pre- 
kj 'a‘° kar n zdravnikov, 
jaiSe v svoji praksi ukvar- 
abtt S fiziologijo podvodnih 
rnedSti' Posvetu bodo 
tudi tifdgim prisostvovali 
dr,r. Predstavniki športnih 

stev in podvodni lovci. 
vppJPkovni posvet bo po- 
Pi n 2 mednarodnim tek- 
rihr,ian^em v podvodnem, 
dat, ^i bo jutri v vo-
niu, ,eh sestric in Gusti- 
vini* fe dokov med Ro
vani in Brioni- Tekmo- 
vini Ča *p°kal mesta Ro- 
kovali ° tr?-ja}o pet ur, toč- 
do iJ, b°do ribe, ki bo- -
mov rfjman3 250 ura- = 
za. r t^bliansko Društvo :
PodvpZriSkoriani,! moria in s fe^ športe bodo na E
1'ani„meCin<arorinem tekmo- š 
vidni ,2QS‘opaU štirie pod,- §
i>vrZ °VC!’,med njimi tudi E
Turk tekmovalec Jože i
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Konec junija, točneje 27., 28. 
in 29. prihodnjega meseca bodo 
v Mariboru 19. tradicionalne 
letne športne igre gradbincev 
Slovenije. Organizatorji letoš
njega športnega srečanja pred
stavnikov slovenskih gradbenih 
podjetij bodo to pot delovne 
organizacije Konstruktor, Stav
bar in Tehnogradnje, medtem, 
ko bo pokrovitelj iger Adolf 
Derganc, direktor podjetja Kon
struktor.

Slovenski gradbinci imajo 
na področju organizacije aktiv
nega razvedrila zaposlenih že 
dolgoletno tradicijo. Srečanje 
svojih najuspešnejših športni
kov organizirajo dvakrat letno, 
poleti in pozimi. Na letošnjih 
poletnih igrah, ki bodo prihod
nji mesec v Mariboru, bo na
stopilo kar 1.350 športnikov, od 
tega 180 žensk.

Igre bodo že 19. zapovrstjo.
To so vsekakor podatki, ki 

govore o tradiciji in pa dejstvu, 
da gradbinci vedo, kaj pomeni 
za utrujenega človeka po na
pornem delu možnost oddiha in 
sprostitve.

Zato so njihove igre tudi ta
ko množične. Držijo se namreč 
znanega načela, da »ni tako 
važno zmagati, kot sodelovati«. 
Lahko bi namreč število nasto
pajočih' skrčili in s tem prihra
nili marsikateri dinar, pa še z 
organizacijo iger bi imeli veliko 
manj dela. Vendar jim ni žal 
ne prostega časa ne dragocenih 
sredstev. Športne igre bi nam
reč z zmanjšanjem števila na
stopajočih izgubile svoj osnovni 
smoter: množično in tovariško 
srečanje gradbincev — šport
nikov vsaj enkrat letno.

»DELO SMO SI 
PORAZDELILI.

V želji, da bi nam organiza
torji 19. letnih športnih iger 
gradbincev povedali nekaj več 
o bližnjem. srečanju svojih 
športnikov, smo poiskali v Ma
riboru Toneta Zidariča, pred
sednika komisije za propagando 
letošnjih iger, in Milana Amer- 
ja, člana komisije za rekreacijo 
pri RO sindikata gradbenih de-, 
lavcev, oba zaposlena v mari
borskem Konstruktorju.

»Da bi igre v organizacij
skem pogledu kar najbolj uspe

le, smo si delo porazdelili...«, 
nam je začel pripovedovati 
Milan Amer, dolgoletni vodja 
kegljačev v Konstruktorju. 
»Stavbar bo prevzel skrb za 
tehnično izvedbo, Tehnogradnje 
za prehrano in stanovanje vseh 
udeležencev, medtem ko bo na
še podjetje poskrbelo za potreb
no propagando in koordinacijo 
dela. Velika večina srečanj bo 
ob Mladinski cesti, to je v 
Ljudskem vrtu in na našem 
kegljišču v Konstruktorju. Po- 
služiti pa se bomo morali še 
kegljišča Lokomotive in pro
storov Gostinske šole, kjer so v 
načrtu šahovska tekmovanja.«

Predračun za igre ni majhen. 
Znaša namreč 100 tisoč novih 
dinarjev, kar vsekakor niso 
mačje solze. Posebno če pove
mo, da tu še niso zajeti stroški 
za oskrbo, opremo, propagando 
in najemnine za športne objek
te. Če računamo vse to, potlej 
bodo morali odšteti gradbinci 
za svoje srečanje najmanj 120 
novih tisočakov.

»Stroške organizacije si 
gradbinci seveda delimo ...«, 
nam je razložil Tone Zidarič. 
»Vsa sodelujoča podjetja od-

nastopalo na naših igrah tudi 
po 22 ekip v velikem nogome
tu. Ljudje so imeli ta šport si
cer radi, iz razumljivih razlo
gov pa na tekme niso bili do
volj pripravljeni. Se za poklicne 
nogometaše je namreč sila na
porno, če morajo odigrati v 
enem samem dnevu po več te
kem. Za sindikalna srečanja pa 
pomeni to pretiravanje, ki na
stopajočim bolj škoduje kot 
koristi. Pa tudi poškodbe so se 
pri tekmovanjih v velikem no
gometu vrstile kot na tekočem 
traku, kar nastopajočim in se
veda organizatorjem tudi ni bi
lo najbolj všeč. Skratka, danes 
sindikalne organizacije vse 
manj prijavljajo svoje ekipe za 
srečanja v velikem nogometu, 
istočasno pa narašča interes za 
mali nogomet, ki ni tako utrud
ljiv in obenem tudi ne tako 
nevaren kot veliki nogotnet...«

NA IGRAH BODO POSNELI 
30-MINUTNI FILM

V Konstruktorju so nam po
vedali, da bodo, kot vsa leta 
doslej, tudi letos prejele naj
uspešnejše ekipe in posamezni
ki zaslužena priznanja. Prvo,

rinejo sorazmerno glede na 'i drugo in tretje uvrščeni posa
mezmki v vsaki disciplini bodo 

. prejeli kolajne, najboljše ekipe 
plakete, medtem ko čakajo 
predstavnike najuspešnejših de
lovnih organizacij na 19. letnih 

:igrah gradbincev trije lepi po
kali. Od tega bo en pokal pre
hodni, ostala dva pa bosta po
deljena v trajno last.

Naj na koncu še dodamo, da 
se organizatorji letošnjih iger 
dogovarjajo s foto-kino klubom 
Maribor, da bi posneli njihovi
strokovnjaki 30-minutni film, nastopajočih ekip v posamezni k. ngj bi zabeležil vse tisto> kar

svoj lanskoletni dohodek. S to 
metodo financiranja smo v 
glavnem vsi zadovoljni in se 
je mislimo posluževati tudi v 
prihodnje...«

VSE MANJ INTERESA
ZA VELIKI NOGOMET
Gradbinci se bodo letos po

merili v malem nogometu, 
streljanju, balinanju, namiznem 
tenisu, kegljanju, velikem no-: 
gometu in šahu. Čim več bo

športni panogi, tem več bo 
vredno prvo mesto.

V velikem nogometu bodo 
na primer Jetos nastopila le še 
4 moštva, zato tudi najuspeš
nejši v tej disciplini ne bodo 
mogli kdovekaj doprinesti h 
končni uvrstitvi podjetja na 
športnih igrah.

»Pojav, da nekatere panoge 
na naših igrah z leti izumi
rajo in se istočasno uveljav
ljajo nove, je razumljiv...«, 
nam je pojasnjeval Tone Zida
rič. »Poglejte, še pred leti je

PRIPOROČAMO VAM

VELUX 15Q
Kovinska konstrukcija, 
nov, izboljšan objektiv 

in cena pod 200,00 dinarjev 
so njegove odlike

bo na športnem srečanju grad
bincev najbolj zanimivo. Film 
bo Za sodelujoče, kot njihove 
tovariše na delovnem mestu, ki 
še doslej še niso »ojunačili« in 
se pridružili športnikom, vse
kakor zanimiv, zato ga bo z ve
seljem odkupila marsikatera 
delovna organizacija. -a.

O ZAGREB
V Zagrebu Je bilo minulo soboto 

in nedeljo drugo športno srečanje 
barvarjev Jugoslavije. Tekmovalci 
Kemokombinata Zagreb, DUGE Beo
grad, Združene kemične industrije 
Domžale in COLOR-ja Iz Medvod so 
se pomerili med seboj v streljanju, 
namiznem tenisu, šahu. kegljanju in 
nogometu.

irjl> Ekipno zmago In prehodni pokal 
je osvojila ekipa Kemokombinata 
Zagreb, ki je Imela najboljše tekmo
valce In osvojila v vseh panogah 
prvo mesto. Drugo mesto so osvo
jili tekmovalci COLOR-ja, tretje 
DUGA Beograd In četrto Združena 
kemična industrija Domžale.

Predstavniki sindikalnih organi
zacij so sprejeli sklep, naj postane 
tekmovanje tradicionalno in se v 
bodoče razširi na ostale tovarne 
barv In lakov. F. ROZMAN

• MEDVODE
V organizaciji TVD »Parti- 

e zan« in Planinskega društva
Medvode šo bile v tednu mla
dosti številna športna tekmova
nja in prireditve, posvečene 50- 
letnici KPJ-ZKJ in SKOJ. .

V rokometu in košarki so v 
vseh konkurencah imeli največ 
uspeha člani domačega »Parti
zana«. V namiznem tenisu so pr
vo mesto osvojili igralci sindi
kalnega aktiva »TESNILKA« 
Medvode pred ekipo mladinske-

. , ga aktiva Medvod. Svoj deležI je prispevala tudi osnovna šola 
»Franca Bukovca« iz Preske, ki 
je s prvenstvom šole v atletiki 
dala prireditvam poudarek na 
množičnost.

Planinsko društvo je pripra
vilo zanimivo predavanje »Iz 
zakladnice slovenske zemlje od 
Gorenjske do Dolenjske« S. Le- 
tiniča in v nedeljo z Izletom na 
Partizanski vrh uspešno zaklju
čilo letošnje praznovanje dne
va mladosti. P. H-

® KOPER ____ ;

Spomladanske delavsko-športne 
igre obalnega področja končane
V nedeljo, dne 25. maja 1969 so se v Kopru zaključile spomla

danske delavsko-športne igre obalnega območja. V tern delu de- 
lavsko-športnih iger je sodelovalo rekordno število eindikalnih 
organizacij in posameznikov. Zelo razveseljivo pa je tudi, da je 
v tekmah sodelovalo tudi 30 žensk — predvsem v kegljanju. ^

Skupino je sodelovalo v spomladanskem delu delavsko-šporlnih 
iger 35 sindikalnih organizacij, ki so se pomerile v šestih discipli
nah. V vseh disciplinah, tako ekopno kot posamezno, je sodelovalo 
blizu 600 tekmovalcev. Ob tako številni udeležbi na delavsko-šipart- 
nih igrah vsekakor že lahko govorimo, da postajajo te igre tradi
cionalna oblika športnega udejstovanja tistih delavcev, ki se sicer 
aktivno ne ukvarjajo s kakšno športno panogo.

Podelitev pokalov, medalj in diplom zmagovalnim ekipam in 
posameznikom je bila v sredo 28. maja 1969 v prostorih Obalnega 
sindikalnega sveta Koper. (&Cfc
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Ta teden je bila v Ljubljani v Domu družbenih orga
nizacij seja izvršnega odbora Zveze za telesno kulturo 
Slovenije, na kateri so prisotni posvetili prvi točki, to je 
problemom množične telesne kulture pri nas, debele tri 
ure.

O čem je tekla beseda in katere sklepe je to pot spre
jel izvršni odbor ZTKS?

Na seji smo slišali, da je organizirala ZTKS v minu
lem obdobju 14 bazenskih posvetovanj, katerih so se 
razen 11 udeležile vse občinske zveze za telesno kulturo 
Slovenije. Omenjenim bazenskim posvetovanjem so pri
sostvovali tudi predstavniki občinskih konferenc, SZDL in 
Zveze mladine. Skupna ugotovitev sestankov, ki so bili 
namenjeni predvsem vprašanjem osnovne telesnovzgojne 
dejavnosti, to je vprašanjem množične telesne kulture, je 
bila, da družba kot posamezniki še premalo vrednotijo 
in nagrajujejo delo na tem področju in da istočasno ie 
vedno favorizirajo tekmovalni šport, pa čeprav je le-ta 
v 'veliki večini primerov tako tekoč le malo vreden.

Dalje je za bazenska posvetovanja značilna ugotovi
tev, da številna telesnovzgojni društva nimajo izdelane
ga koncepta svojega dela in da živijo od danes na jutri. 
Značilen je tudi zaključek, da med učitelji telesne vzgoje 
in ostalimi pedagogi na šolah še ni pravega sodelovanja, 
ker se slednji kljub svoji izobrazbi in delovnemu mestu 
še vedno ne zavedajo, kaj pomeni za mladi rod dobra 
telesna vzgoja in zakaj vse so prikrajšani tisti mladi 
ljudje, ki hodijo v šole, kjer je telesna vzgoja na urniku 
le zato, ker mora biti.

Naj se na tetn mestu prav na kratko dotaknemo Še 
razmeroma številnih kritik na terenu, ki letijo na Visoko 
šolo za telesno kulturo v Ljubljani. Nekatere so seveda 
upravičene. Med njimi tudi tista, ki pravi, da polaga šola

Množičnost 
moramo preseliti 

iz oblakov 
na zemljo!

že pri sprejemnih izpitih preveč pozornosti telesnim 
zmogljivostim bodočih učiteljev in premalo tistim kva
litetam človeka, ki so za dobrega pedagoga bistvenega 
pomena. Več kritik pa je na taki ravni, da z njihovimi 
avtorji tako rekoč res nima pravega smisla polemizirati.

Na primer: diplomanti ljubljanske VSTK »znajo de
lati le v idealnih pogojih-, v razmerah, ki vladajo pri 
nas pa pogosto povsem »odpovedo-. Ali: diplomanti VSTK 
ne znajo organizirati na, terenu »množične telesne kultu
re, ker jim šola ni dala za to ustreznih napotkov-.

No, tako in podobno govore danes sicer številni ljudje, 
vendar na srečo v glavnem tisti, ki ne poznajo dobro niti 
omenjene visoke šole, niti problemov telesne vzgoje v 
naši družbi. Kljub vsemu stvari, s temi za lase privleče
nimi kritikami, bolj škodujejo kot koristijo, zato bomo 
o šoli in o dejanski sposobnosti njenih diplomantov malce 
obširneje spregovorili v eni izmed naslednjih številk na
šega tednika.

Predstavniki izvršnega odbora ZTKS so se med dru
gim na minuli seji zedinili, da bo treba spremeniti od
nos družbe do financiranja in gledanja sploh na telesno 
kulturo pri nas v najširšem pomenu besede. Po daljši in 
burni diskusiji so si bili edini tudi v tem, da to ne bo 
mogoče doseči le s frazami, temveč le na osnovi kon
kretnih programov dela in izdelanih meril za to, kaj 
lahko pojmujemo kot »množičnost v telesni kulturi- in 
kje to ne moremo. Na osnovi konkretnih programov bodo 
delovne organizacije%in vsi tisti, ki razpolagajoč sredstvi, 
tudi laže odrinili del svojega denarja za nadaljnji raz
voj tako imenovane »množične telesne kulture-. Če bo na 
primer katerokoli športno društvo prosilo, denimo za 10 
tisočakov, s pomočjo katerih bi potlej naučilo plavanja 
300 otrok, potem bo ta denar po vsej verjetnosti tudi 
dobilo.

Skratka, gre za to, da izdelamo konkretne programe 
za premike na področju množične telesne kulture, kajti 
le v tem primeru bomo tam, kjer odločajo o sredstvih za 
šport in telesno vzgojo, dovolj prepričljivi.

To je bil tudi eden glavnih sklepov minule seje iz
vršnega odbora ZTKS. Med drugimi sklepi pa omenimo 
le še naslednje:

% da se najmanj enkrat letno skliče posvetovanje ob
činskih zvez za telesno kulturo, na katerih mora biti 
osrednja točka razprave in dogovora vprašanje množične 
telesne kulture:

• da vsakoletnemu skupnemu sestanku sledijo naj
manj enkrat letno področna posvetovanja o množični 
telesni kulturi;

• da ZTKS še posebej posveti skrb tistim občinskim 
zvezam za telesno kulturo, ki so izrazito neaktivne ozi
roma, da v primerih, ko občinskih zvez ni, ustanovi te 
organizacije;

• da je potrebno zagotoviti in izvajati sodelovanje 
ZTKS ih vseh organizacij, ki so zainteresirane za razvoj 
telesne kulture, predvsem z Zvezo mladine Slovenije, 
Zvezo prijateljev mladine, republiškim svetom Zveze sin
dikatov ter Jugoslovansko ljudsko armado;

• da predlaga v sodelovanju s komisijo SRS za te
lesno kulturo skupščini SRS ponovno razpravo o telesni 
kulturi in sprejem sklepov, ki se nanašajo na množič
nost in na telesno vzgojo v šoli ter da sprejmejo vrsto 
potrebnih predpisov na področju telesne kulture;

• da se že naročeni študiji -Oblike stimulacije v te
lesni kulturi- in »Prednostna razvrstitev dejavnosti v 
telesni kulturi- čimprej izdelata in uporabita še posebej 
pri izdelovanju programov dela, ^ ULAGA

SM

IM
■M

DELAVSKA ENOTNOST — St. 22 — 31. maja 1969 e



SREDNJE SINDIKALNIH DELAVCEV REPUBLIŠKIH IN POKRAJINSKIH ODBOROV SINDIKATA DELAVCEV 1
KMETIJSTVA, ŽIVILSKE IN TOBAČNE INDUSTRIJE Z NEKATERIMI SLOVENSKIMI KOLEKTIVI TE PANOGE 
GOSPODARSTVA

Skupni problemi
terjajo

skupno reševanje
Minuli teden je bila v gosteh Republiškega odbora sindikata delavcev kmetijstva, ži- USPEŠNO SODELOVANJE

vilske in tobačne industrije sindikalna delegacija, ki so jo sestavljali predsedniki repub
liških in pokrajinskih odborov: Andrija Salaj iz SR Srbije, Vašo Prodanovič iz SR Hrva
ške, Trajee Koševski iz SR Makedonije, Živan Cvejič iz AP Vojvodine, Danilo Miličevič iz 
AP Kosmeta in Metohije in sekretar CO tega sindikata Djuro Podkonjak. Ogledali so si 
Živilski kombinat Žito, farmo Žabnica Kmetijsko živilskega kombinata Kranj, Kmetijski 
kombinat Žalec in Slovenija vino ter se s predstavniki teh kolektivov pogovarjali o gospo
darskem položaju podjetij, njihovih načrtih, življenjskih razmerah zaposlenih delavcev in 
o nekaterih nerešenih vprašanjih kmetijstva in živilske industrije. Na tej poti so delega
cijo spremljali in sodelovali v pogovorih predsednik in tajnik RO sindikata delavcev kme
tijstva, živilske in tobačne industrije Julij Planinc in inž. Ivan Kukovec ter tajnik ljub
ljanskega mestnega odbora tega sindikata Janez Rani.

Sindikat delavcev ■ kmetij
stva, živilske in tobačne indu
strije šteje v vseh republikah 
približno 350.0G0 članov. Mnogi 
med njimi preživljajo s svoji
mi delovnimi organizacijami 
hude gospodarske pretrese. Za
to je razumljivo ih potrebno 
prizadevanje sindikatov ža hi
trejše odstranjevanje nerešenih 
gospodarskih vprašanj, bodisi 
subjektivne bodisi objektivne 
narave, in tako zagotoviti kme
tijskim delavcem, in delavcem 
živilske industrije bolj čvrst 
gospodarski obstoj in podobne 
življenjske razmere, kot jih 
imajo delavci drugih gospodar
skih panog. Že to dokazuje, da 
je potrebno ta vprašanja reše
vati na celotnem jugoslovan
skem prostoru in ne zaprto v 
okviru posameznih republik, šaj 
prav ta panoga gospodarstva, 
bolj kot večina drugih, zahteva 
širši gospodarski prostor. Ob 
tem spoznanju pa se odpira 
osnovno vprašanje za učinkovi
to gospodarjenje v kmetijstvu 
in živilski industriji, kako te
sneje povezati to panogo gospo
darstva z integracijskimi pro
cesi, poslovno tehničnim sode
lovanjem in s samoupravnimi 
dogovori proizvajalcev. Zelo 
mnogo lahko pri tem storijo 
sindikati v sodelovanju z 'de
lovnimi kolektivi in gospodar
skimi zbornicami ter drugimi. 
družbenimi dejavniki. O tem so 
enako menili predstavniki de
lovnih kolektivov ih sindikalni 
funkcionarji.

VEDO KAJ HOČEJO

Na izkušnjah Živilskega 
kombinata Žito se je mogoče 
mnogočesa naučiti., Sekretar CO 
Djuro Podkonjak in tudi drugi 
člani delegacije so potem, ko 
smo poizvedovali po njihovih 
vtisih, zato poudarili: »Osnovna 
značilnost za ta kolektiv je, da 
ve, kaj hoče in je zato razvil 
dobro organizacijo poslovanja 
in dela ter moderno tehnolo
gijo.«

Najbrže je pomembno to, da 
je ta kolektiv že pred mnogimi 
leti vedel, kaj hoče, zato si je 
zastavil dobro preštudiran pro
gram in ga tudi do potankosti 
uresničil. O tej , poti je goste 
seznami glavni direktor »Žita« 
Franc Puterle s svojimi stro
kovnimi, samoupravnimi in po
litičnimi sodelavci.

Že pred desetletjem si je 
»Žito« postavilo za cilj razviti 
mlevsko proizvodnjo od suro
vine do finalizacije. Tedaj je ži
velo v Sloveniji več desetih

in. Lescah. V skupini nas je 
bilo 40, 12, tolikšnega števila 
delavcev nismo srečali v vseh 
nadstropjih mlina, ki zmelje 
dnevno 12 vagonov moke. Po
dobno je v pekarskih obratih 
in obratu testenin, kjer prav v 
teh dneh montirajo tretjo in 
zadnjo veliko moderno avto

dilo mnoge delavce za nadaljnje 
šolanje, med njimi tudi take v 
resnejših letih.

Mladi strokovnjaki, tehnolog, 
gi, vodje enot, strokovnjaki v 
laboratoriju, razvojni dejavno
sti, raziskavi tržišča itd. itd., sd 
svoje znanje, pobude in priza
devnost lahko v tem kolektivu

V kmetijstvu je danes znan 
problem živalske proizvodnje. 
Predstavniki drugih republik, 
posebno Vojvodine, so povedali, 
da se zaradi takega položaja, 
'neustreznih cen, hlevi praznijo. 
Samo v vojvodini na primer, se 
je v poreformnem obdobju 
zmanjšalo število govedi za 
30.000 glav, prašičev je več kot 
za 200.000 manj itd.

Na ta osrednji, problem kme
tijstva so tudi opozorili na far
mi. v.Žabnici, še posebno pa v 
Kmetijskem kombinatu Žalec. 
Žaleč, metropola slovenskega 
hmeljarstva, je vendarle želo 
pomembno živinorejsko področ
je.,

V kmetijskem kombinatu v 
Žalcu so si sindikalni delavci

, ogledali prostore Hmezada, 
mlečno proizvodnjo in zelo lepo 
negovane nasade sadnega dre- 

, vja. Pogovor pa je stekel o pri
delavi hmelja. Pii tem je po
sebno zanimivo sodelovanje te
ga kombinata z zasebnimi pri
delovalci. Sodelujejo s 1.200

Glavni direktor »Žita«, Franc Puterle razlaga članom sindikalne organizacije postopek dela
v avtomatičnem mlinu

matsko linijo za proizvodnjo 
testenin. Po ogledu obratov je 
lahko šele stekel pravi pogovor.

V Žitu imajo sklade pod 
skupno streho in ne po delov
nih enotah. Samoupravni organi 
skrbijo, za pravičen in smotern 
vrstni red trošenja skladov za 
investicije in druge skupne po
trebe. Prav tak način gospo
darjenja s sredstvi jim je omo
gočil uresničitev enotnega pro
grama, ki prehaja prav v tem 
obdobju v drugo fazo. Zanjo je 
značilna nadaljnja izgradnja 
močnate prehrambene industri
je. To bodo opravah v sodelo
vanju z nekaterimi tujimi pro- 
izvajaci, ki so dosegli v tej pro
izvodnji najvidnejše uspehe.

STROKOVNJAKOM NA STE- 
ŽAJ ODPRTA VRATA

mlinskih podjetij brez vsakega .Kolektiv »Žita« šteje z vse- 
programa in perspektive. Po- *mi obratl na liuoljanskem, go 
dobne razmere šo bile v proiz
vodnji testenin in v pekarstvu. 
Do leta 1960 je opravilo Žito 
mnoge integracije v mlinarstvu 
in industriji testenin, po tem le
tu pa še v pekarstvu. Samoup
ravni organi pa so v tem pre
lomnem letu sprejeli pogumen 
program razvoja gospodarske 
organizacije: izgradnjo avtoma
tične pekarne, mlina in sodob
no mehanizirano proizvodnjo 
testenin. V' 8 letih je kolektiv 
vložil v ta svoj program 6 in 
pol milijarde S-dinarjev.

Ogledali smo si moderne 
obrate v Ljubljani, od mnogih 
enot izven Ljubljane pa le av
tomatizirani pekarni v Kranju

renjskem, notranjskem delno 
primorskem in dolenjskem po
dročju 1.000 delavcev. Moder
nizacija proizvodnih obratov ni 
nikogar pahnila na cesto. »Delo 
v naši organizaciji smo zagoto
vili vsem delavcem«, je dejal 
direktor Puterle, »nismo in ne 
moremo pa zagotoviti denimo 
peku, da bo dočakal pokojnino 
kot pek«! Preobrazba proizvod
nje in tehnologije, terja tudi 
preobrazbo kadrovske struktu
re. Zato so v »Žitu« prekvali
ficirali mnogo delavcev, vrata 
pa na steza,j odprli strokovnja
kom. Samoupravni organi so 
sklenili, da se mora vsakdo do 
leta 1972 za delovno 'mesto 
ustrezno izobraziti. To je pobu-

zelo koristno vložili. Uspešno 
delo na slehernem delovnem 
mestu znajo v tem kolektivu ce
niti. 'Novi pravilnik o nagraje
vanju sloni na teh elementih. 
Povprečni' osebni /dohodki so 
trenutno 1.080 N-dinarjev, Po
buda za povečanje tega popre
čja ostaja delovnim enotam, 
njihovi racionalni proizvodnji,, 
nižanju stroškov itd.

Skupno vprašanje za vso 
mlinarsko industrijo v državi 
pa je prodaja mlevskih izdel
kov. Na tem področju ni reda. 
Tako so ugotovili predstavniki 
podjetja in sindikalna, dele
gacija. Zato so v »Žitu«, po
dobno kot že prej v nekaterih 
drugih sorodnih organizacijah, 
poudarili, da se morajo mlinar
ji med seboj sprazumeti o koli
činski proizvodnji. Mnoga, mli
narska podjetja prihajajo na 
trg s cenami, ki so v popolnem 
nasprotju z normalnimi cena
mi za različne vrste moke. Ne
rentabilna prodaja pa se vrača 
v take kolektive kot bumerang, 
hkrati pa ogroža gospodarjenje 
drugih podjetij. To vprašanje 
bo moral sindikat v sodelova
nju z gospodarsko zbornico 
prej ko slej 'zriniti na dnevni 
retj ustreznih organov.

Drugi tak problem, ki terja 
enotno rešitev, je ureditev raz
mer v zasebnem pekarstvu’ 
Vprašanje je še posebej pereče 
v drugih- republikah, čeprav se 
kaže tudi pri nas glede na raz
lično občinsko politiko čedalje 
v ostrejši luči. Gre za osnovno 
vprašanje enakopravnih obve
znosti in kontrole med zaseb
nim in družbenim sektorjem 
pekarstva.

Ob polavtomatičnem stroju za zavijanje testenin v obratu »Peka" 
tete« v Živilskem kombinatu »Žito«

kooperanti. Medsebojne odnose 
uravnavajo s pogodbami, ki jih 
sklepajo na začetku sodelova
nja, veljajo pa za ’22-letno ob
dobje. Za tako obdobje se na
mreč kombinatu izplača inve
stirati v izgradnjo žičnic pri 
zasebnih hmeljarjih, Vsakoletne 
dogovore pa sklepajo zlasti gle
de odkupne cene. Medsebojne 
koristi tega sodelovanja so po
sebno v tem, da imajo pridelo
valci hmelja zagotovljeno pro
dajo, kombinat pa zadostne ko
ličine hmelja za proizvodnjo.

Zelo spodbudna so prizade
vanja tega kolektiva za izbolj
šanje rentabilnosti mlečne pro
izvodnje. Doslej so dosegli po
prečno molznost 4.500 1, za le
tos pa predvidevajo, da bodo 
namolzli poprečno 5000 1. To bi 
dosegli z dobro sestavo krmne
ga obroka in z dobro čredo fri- 

1 jakih krav.
Lepe uspehe kažejo tudi sad

ne plantaže. Na nekdanji gozd
ni poseki so zasadili 120 ha sad
nih dreves. Skupno z nekateri
mi drugimi organizacijami gra
dijo hladilnico in skladišče za 
sadje. Na ta način bodo lahko 
oskrbovali trg v zimskem in 
pomladnem času z zelo kakovo
stnim sadjem.

USTREZNE ZAKONSKE 
REŠITVE

Posebno pozorni in zvedavi 
so bili sindikalni delavci na obi- 
sku v. Slovenija vinu. Ta orga
nizacija se je v 23 letih obstoja 
razvila iz pretežno trgovske or
ganizacije v močno proizvodno

organizacijo pridelovanja in 
vzgoje vin, brezalkoholnih pijač, 
vinjaka in vermutov. Danes sodi 
med vodilne tovrstne proizva 
jalce ha domačem trgu in kot 
izvoznik na tuja tržišča. Opra
vila je več integracij s podjetji 
širom po domovini, pogodbeno 
sodeluje s kmetijskimi proizva
jalci in kolikor ji bodo dopušča
le finančne možnosti, bo s temi 
procesi nadaljevala. Z vsakim 
novim obratom namreč prevze
ma obveznosti, da bo vložila 
sredstva za organizacijo prede
lave grozdja.

V pogovoru s sindikalnimi 
funkcionarji je bilo občutiti bo
jazen, da ne bi .kooperanti iz 
drugih republik ostali za Slo
venijo le surovinska baza in da 
ne bi zategadelj prišlo do izko
riščanja. Slovenija vino dokazu
je nasprotno: odkupne cene
grozdja bodo določali sporazum
no z gospodarstveniki na tam
kajšnjem področju. Vsaka proiz
vodna organizacija, ki doseže 
višje cene, pa si lahko izbira 
kupca po lastni presoji.

Ti pomisleki ne izvirajo iz 
integriranih podjetij. Dosedanje 
izkušnje v integraciji in koope- 
riciji namreč dokazujejo, da so 
ti procesi dosegli osnovni na
men. V integrirana podjetja je 
Slovenija vino vložilo precej
šnja sredstva za obnovo vino
gradov in nekatere proizvodne 
naprave. Poleg tega se zavzema 
za. proizvodnjo velikih količin 
grozdja in načrtno uvaja take 
vrste grozdja in vina, kot jih 
išče trg.' Zato razvija speciali
zacijo in posamezne vrste groz
dja, kakor jih velevajo prirodrii 
pogoji na posameznih področjih 
Tuje tržišče, na primer, išče ve
like količine tipiziranega vina. 
Takim zahtevam bo torej Slove
nija vino z vsemi svojimi ko
operanti kos.

Na svetovnem trgu je v pr*” 
daji vina huda konkurenca. Na* 
ši proizvajalci, ki jih pestijo se 
vedno veliki proizvodni stroški, 
se ji težko prilagajajo. Zato si 
v Slovenija vino prizadevajo do
seči večjo produktivnost, sodob
no tehnologijo proizvodnje groz
dja in vin in tako s čim niž
jimi stroški konkurenčno trgo
vati na tujih tržiščih.

V takih prizadevanjih pa za* 
virajo vse vinske proizvajalce 
nekateri neenotni ukrepi občin
skih skupščin in neurejene za
konodaje. Davčna politika v ob
činah je slabo urejena in ne
enotna, zato se gibljejo davčne 
stopnje med posameznimi ob
činami od 0,50 do 1,50 dinarjev 

-za liter vina. To v končni P°' 
sledici prizadeva proizvajalce. 
Zaradi neurejene davčne politi' 
ke pa kupujejo potrošniki še 
vedno velike količine vina pr- 
mnogih zasebnih gostincih in 
vinotočih, ki se spretno ogibaj0 
davčnim obveznostim. S tem se 
povezuje tudi vprašanje kvalite
te tako »na črno« prodanega 
vina. Tega vprašanja naša za
konodaja ne ureja. Zato vino
gradniki in proizvajalci vin za
htevajo zakon, ki bi prcpoveda 
prodajo odprtih vin in uzakonil 
prodajo v originalnih stekleni
cah z nalepkami, na katerih bi 
lahko prebrali proizvajalca ib 
kvaliteto vina.

Ta vprašanja niso nerešen* 
samo za Slovenija vino. ampa*' 
prizadevajo vse jugoslovanske 
proizvajalce vina. Zato bi bil° 
prav, so poudarili predstavnik' 
Slovenija vina in člani sindik**' 
ne delegacije, če bi si centraln 
odbor tega sindikata skupno 4 
gospodarsko zbornico prizadeva*' 
da bi o teh vprašanjih zač*'! 
razpravljati ustrezni družben' 
dejavniki in jih tudi rešili.

I. vrhovcak
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